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جناب آقای حبیبی
کارشناس  محترم روابط عمومی 

کمیته امدادامام خمینی )ره( استان قم
با نهایت تاسف وتاثردرگذشت مادرگرامیتان را به شما 
وخانواده محترم راتسلیت عرض نموده  برای آن عزیز 

سفرکرده علو درجات اخروی و برای دیگربازماندگان صبر 
روح اله کرمانیاجر و مسئلت دارم.

روزنامه

تهیه،  از  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
به صورت  ساختمانی  نقشه های  صددرصد  تایید  و  ارسال 
داد.غلامرضا  خبر  نظام مهندسی  همکاری  با  الکترونیکی 
خدمات  ارائه  توسعه  در  شهرداری  تلاش  به  اشاره  با  جانقربان 
نظام مهندسی  با  تفاهم نامه ای  داشت:  اظهار  غیرحضوری، 
ساختمانی  نقشه های  آن  راستای  در  که  است  تنظیم شده 
می شود.معاون  ارسال  و  تائید  طراحی،  الکترونیکی  به صورت 
شهرسازی و معماری شهرداری قم بابیان اینکه نقشه فیزیکی

معاون امور اقتصادی استاندارقم گفت: برای رونق صادرات 
صادرکنندگانی که به دلیل تسویه نشدن تعهدات ارزی 
خود نمی توانستند تسهیلات دریافت کنند از این پس 
کنند.مهرداد  دریافت  تسهیلات  بانک ها  از  می توانند 
غضنفری در چهارمین جلسه کارگروه توسعه صادرات 
استان با اشاره به اختصاص یازده هزار میلیارد تومان در 
حوزه صادرات از سوی بانک توسعه صادرات گفت: این 
رقم هم قدرت رقابت را در استان ها ایجاد می کند و هم 

 معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم خبرداد

تایید تمام نقشه های ساختمانی 
 به صورت الکترونیکی

 معاون امور اقتصادی استاندارقم خبرداد

اختصاص تسهیلات جدید برای 
 صادرکنندگان بدهکار 
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 جانشین فرمانده سپاه  تشریح کرد

جزئیات دقیق نحوه ترور شهید فخری زاده
 دبیر کمیسیون دانشجویی استان قم:

فعالیت تشکل های دانشجویی
  راضی کننده نیست

 معاون بهره وری اوقاف استان قم خبرداد

اجرای 57 پروژه عمرانی 
 با محوریت بقاع متبرکه

2
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 فرمانده انتظامی استان قم اعلام کرد؛

کشف 2۰ تن تخم مرغ قاچاق در قم
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دبیر کمیسیون دانشجویی استان قم با اشاره به ضرورت 
گفت:  قم  دانشجویان  رفاهی  و  آموزشی  نیازهای  تأمین 
فعالیت تشکل های دانشجویی کمتر از حد انتظار است و باید 

بستر فعالیت بیشتر آنها فراهم شود.مرتضی بابایی  با اشاره 
دانشجویی  کمیسیون  عنوان  تحت  جلساتی  برگزاری  به 
معاون خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر اهمیت ایجاد سایه در به طور ماهانه گفت: در این جلسات وضعیت محیط های 

شهر از بیش ایجاد 540 کیلومتر فضای سبزی طولی در معابر شهر قم 
خبر داد. سید امیرسامع با اشاره به توسعه فضای سبز شهر قم به عنوان 
یکی از اصلی ترین برنامه های مدیریت شهری، اظهار داشت: در توسعه 
فضای سبز به الگوی توسعه پایدار توجه شده و در احداث همه بوستان ها 
تأکید بر استفاده از گونه های مناسب با اقلیم شهر قم بوده است.معاون 

خدمات شهری شهرداری قم از استفاده درست  و بهره وری آب در توسعه

 معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

 ایجاد 54۰ کیلومتر فضای سبز طولی در معابر
 

 مدیر امور شعب صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قم گفت: این صندوق از 
ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه به پنج هزار و ۹۱۶ نیازمند استان 4۳۷ میلیارد 
ریال وام پرداخت کرده است.  امیر باوندپوری با اشاره به اینکه تسهیلات قرض 
و  اشتغال  فرهنگی،  مسکن،  حمایتی،  تسهیلات  شامل  صندوق  این   الحسنه 
آموزش کسب و کار و است گفت: بخشی از وام های این صندوق از طریق بانک مهر 
ایران و بانک رسالت کارسازی و پرداخت می شود.وی بااشاره به اینکه طی هشت 
ماهه امسال ۳ هزار و ۸4 وام کارگشایی به مددجویان معیشت بگیر و غیر معیشت

 مدیر امور شعب صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قم خبرداد

 پرداخت 437 میلیارد ریال تسهیلات به نیازمندان  
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مدیرعامل شرکت گاز استان قم اعلام کرد:

بخشودگی ۱۵درصدی 
 درانتظار  مشترکان کم مصرف

سخنگوی سازمان غذا و دارو:

چیزی به اسم داروی گیاهی ضد کرونا 
وجود ندارد 

سخنگوی سازمان غذا و دارو گفت: چیزی به اسم داروی گیاهی ضد کرونا وجود 
ندارد اما داروهایی با منشا گیاهی هستند که می تواند کمکی به علایم بیمار مبتلا 

به کرونا باشند و برخی از آن علائم را کاهش دهند. 
یانوش جهانپور روز یکشنبه در برنامه زنده تلویزیونی افزود: آزمایش هایی که پیش  از 
این بر روی داروهایی با منشا گیاهی انجام شده، نشان داده که این داروها می توانند 
تأثیر نسبی داشته باشند و برخی از آن ها بر همین اساس هم مجوز تولید گرفتند. 
وی افزود: ضمناً این مجوزها ۶ ماهه است و تنها چهار دارو مجوز موقت دریافت 
کرده اند و تعدادی هم در دست بررسی هستند. اما هیچ داروی شیمیایی و گیاهی 
قطعی برای کرونا وجود ندارد و همچنان مهم ترین راه مقابله با آن همان پیشگیری 
و رعایت توصیه های بهداشتی است. سخنگوی سازمان غذا و دارو همچنین درباره 
واکسن ایرانی کرونا چنین گفت: به  موازات گسترش ویروس کووید ۱۹ در دنیا، بیش 
از ۱۷ شرکت دانش بنیان و پژوهشی در ایران نیز شروع به مطالعه بر روی واکسن این 
بیماری کردند که حتی برخی توانستند بعد از تولید آزمایشگاهی، بر روی حیوانات 
نیز مطالعه کنند و البته این محققین بعد از مطالعه پیش بالینی، در آستانه ورود به 
مطالعات انسانی قرار می گیرند. چنانچه یکی از آن ها در هفته گذشته مجوز اخلاق 
را نیز دریافت کرد. وی افزود: البته کد اخلاق مجوزی است که اجازه می دهد واکسن 
یا هر داروی دیگر که دو مرحله آزمایشگاهی و حیوانی را طی کرده بتواند در جمعیت 
محدود بر روی انسان آزمایش شود و ضوابط آن را کمیته اخلاق بررسی می کند و 
اگر مستندات کفایت کند کد اخلاق صادر می شود. جهانپور ادامه داد: همچنین 
آزمایش بالینی نیز مراحل مختلفی دارد که همه آن ها باید انجام و بررسی کارشناسی 
شوند. در مرحله انسانی بحث بی خطری و ایمنی زایی و اثربخشی هم هم زمان باید 
مورد بررسی قرار بگیرد و پس از بررسی چند باره نتایج وقتی که اثربخشی آن محرز 

شود، واکسن مجوز تولید و تجویز را دریافت می کند.

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۲۹۴ نفر دیگر را در ایران گرفت
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت ۲۹۴ بیمار 
دیگر از مبتلایان قطعی در ۲۴ ساعت گذشته، شمار جانباختگان قطعی این 

بیماری در کشور به ۵۰ هزار و ۳۱۰ نفر رسید. 
سیما سادات لاری روز یکشنبه با اعلام آخرین آمار مبتلایان و جانباختگان کرونا 
در ایران افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر امروز ) ۱۶ آذر ۱۳۹۹( بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی ۱۱ هزار و ۵۶۱ بیمار جدید مبتلا به کووید ۱۹ در 
کشور شناسایی شد و هزار و ۳۳۳ نفر بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران 
کووید ۱۹ در کشور به یک میلیون و ۴۰ هزار و ۵۴۷ نفر رسید. سخنگوی وزارت 
بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۷۳۰ هزار و ۷۹۸ نفر از بیماران، بهبود یافته یا 
از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۵۸۰۹ نفر از بیماران مبتلا به کووید ۱۹ 
در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند و تاکنون ۶ میلیون و ۳۸۷ 

هزار و ۱۹ آزمایش تشخیص کووید ۱۹ در کشور انجام شده است.

پروژه   57 گفت:  قم  استان  اوقاف  بهره وری  معاون 
میلیون   660 و  میلیارد   8 بر  بالغ  اعتباری  با  عمرانی 
بقاع  محوریت  با  و  استان  مختلف  بخش های  در  تومان 
است. رسیده  اتمام  به  یا  اجراست  حال  در  متبرکه 

غلامعلی رحیمی با اشاره به 57 پروژه عمرانی اوقاف قم 
پروژه مربوط  این بین 21  در سال جاری اظهار کرد: در 
شهر  پروژه   6 دو،  ناحیه  در  طرح   17 یک،  ناحیه  به 
 دستجرد و 13 مورد هم مربوط به بخش کهک هستند.

الزامات افزایش مشارکت 
درانتخابات

انتخابات  در  مردم  باشکوه  حضور  برای 
ریاست جمهوری سال آینده بخش های مختلف نظام 

باید تا خرداد سال ۱۴۰۰ برای حل دو مساله مهم تلاش کنند. اولین موضوعی که 
زندگی مردم را ماه هاست، با مشکل روبه رو کرده بحث وضع معیشتی مردم است که 
کشور را به چاله های بزرگی انداخته است. موضوع دوم که بسیار حائز اهمیت است، 
مساله کرونا که برای دولت غیر قابل پیش بینی بود و مشخص هم نیست که دولت تا 
چه زمانی درگیر این بیمار باشد. البته این موضوع را باید مدنظر داشت که انتخابات 
سال آینده ماه باید با برنامه ریزی های دقیق و از قبل پیش بینی شده برگزار شود. 
نباید انتخابات را مانند اسفند برگزار کنیم و مانند آمریکا که به صورت پستی برگزار شد 
باید برگزاری آن برنامه ریزی های خوبی داشته باشیم. انتخابات ۲۰۲۰ ایالات متحده 
آمریکا و انتخاب جو بایدن یکی از مسائلی که برای حل مشکلات اقتصادی ایران 
چاره ساز است و ما نباید فقط به ریاست جمهوری آمریکا دل ببندیم و فاکتورهای بعدی 
برای حل مشکلات کشور مشکلات اقتصادی درون کشور است. مجموعه بخش های 
مختلف کشور باید از سیاست های متغیر دولت آمریکا به نحو احسن استفاده مفید را 
انجام بدهد تا به مشکلات اقتصادی داخل کشور هم کمکی شود، اما سیاست های 
کلی ایالات متحده آمریکا درباره ایران تغییری نکرده است و پیش بینی می شود که 
آنها سیاست های کلی خود را با وجود جو بایدن هم تغییر ندهند. مسئولان این 
موضوع را مورد توجه قرار دهند که در صورتی مردم حضور باشکوهی در انتخابات 
۱۴۰۰خواهند داشت که تا خرداد۱۴۰۰ مردم احساس کنند، گشایش اقتصادی 
در کشور ایجاد شده است و همچنین مردم در داخل بدنه نظام احساس کنند که 
مسئولان برای حل مشکلات آنها تلاش می کنند و امیدواری در مردم ایجاد شود. اگر 
این مساله در کشور اهمیت داده نشود ما در انتخابات ۱۴۰۰با مشکلات زیادی روبه رو 
خواهیم شد. مسئولان باید برای حل معضل کرونا تمام تلاش خود را انجام دهند تا 
در انتخابات ۱۴۰۰ مردم حضور باشکوهی داشته باشند. درباره انتخابات ۱۴۰۰یک 
موضوع دیگری هم بسیار مهم تلقی می شود و آن موضوع نظارت شورای نگهبان 
است. البته اینکه برخی فکر می کنند که در انتخابات ۱۴۰۰یکی از نخبگان سیاسی 
وارد انتخابات شود و مردم هم استقبال کنند، کمی پذیرش آن سخت به نظر می رسد، 
اگر گشایش و امیدی ایجاد شود، مردم در انتخابات حضور باشکوهی خواهند داشت. 
اگر وضعیت اقتصادی جامعه به همین شکل باشد، نباید توقع حضور حداکثری 
مردم در انتخابات را داشت. اگر در جامعه انگیزه ای لازم به وجود آید مردم در انتخابات 
شرکت می کنند، اما نباید تصور کنیم که حتی با تایید صلاحیت چهره های شاخص 
مردم در انتخابات شرکت می کنند. دولتمردان برای حل مشکلات اقتصادی کشور با 
مجلس هماهنگی بیشتری داشته باشند و از اختلافات دوری کنند. امیدوارم با بهبود 
فضای اقتصادی در این چند ماه که تا انتخابات ۱۴۰۰ مانده، سال آینده مردم حضور 

باشکوهی در انتخابات داشته باشند.
                                                                                                                         نماینده مجلس دهم

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

ملاحظات وزارت خارجه در مصوبه مجلس 
مورد توجه قرار نگرفته است

سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: در موضوع قانون اقدام راهبردی برای لغو 
تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران نظرات و ملاحظات جدی وزارت امور خارجه 
مورد توجه قرار نگرفته است. »سعید خطیب زاده« درباره مشورت مجلس با وزارت 
امور خارجه برای تدوین طرح راهبردی لغو تحریم ها همچنین افزود: از نماینده وزارت 
امور خارجه برای شرکت در آخرین جلسه هماهنگی در کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس در روز دوشنبه ۱۰ آذر ۱۳۹۹ دعوت به عمل آمد، اما ناگهان 
در آخر وقت روز یکشنبه اطلاع داده شد که جلسه ملغی شده است. البته متعاقبا 
اطلاع حاصل شد که جلسه مزبور عصر همان روز )یکشنبه( برگزار شده و تصمیمات 

لازم بدون حضور وزارت امور خارجه اتخاذ شده است.

سعید باستانی*

عضو مشاوران کمیته ملی ارتقای مرغ صنعتی 
ایران گفت: مصرف مرغ با وزن بالای ۱.۶ تا ۱.۸ 
دلیل  به  روز  از ۳۵  بیش  پرورش  دوره  با  کیلوگرم 
برای  بیوتیک  آنتی  و  دارویی  باقی مانده  داشتن 

سلامت جامعه مضر است. 
سایز  مرغ  درباره  فرد«  انصاری  »محمدحسین 
افزود: اکنون در کشورهای توسعه یافته از مرغ سایز 
با حداقل بقایای آنتی بیوتیکی با وزن های ۱.۵ تا 

۱.۸ کیلوگرم استفاده می شود.
همچون  اروپایی  کشورهای  اظهارداشت:  وی 
فرانسه و هلند و حتی غیر اروپایی همچون برزیل 
برای  واردات از مرغ های سایز پایین وزن همچون 

۱.۲ تا ۱.۴ کیلوگرم استفاده می کنند.
مدیر سابق مجتمع مرغ آرین گفت: ایران دارای 
مرغ گوشتی نژاد »هایبرو« است که مرغ زنده آن تا 
۳۵ روزگی حدود ۲ کیلوگرم  و گوشت مرغ آن حدود 
۱.۵ تا ۱.۶ کیلوگرم وزن می گیرد که در تمام  دنیا به 

آن مرغ سایز می گویند.

نژادهای  از  مرغ  این  اینکه  بیان  با  انصاری فرد 
بالایی  اقتصادی  صرفه  و  بوده  جلوتر  مشابهش 
دارد، افزود: مرغ سایز قبل از ۳۵ روز به دلیل اینکه 
و  واکسن  نشده  شروع  هایش  بیماری  دوره  هنوز 
آنتی بیوتیک کمتری دریافت می کند، همین امر 
در طعم، مزه و هضم آسان توسط دستگاه گوارش 

موثر است.
وی براین باور است که مرغ از ۳۵ روزگی به بالا وارد 
دوره پیری و افول ایمنی می شود، به همین دلیل 
شروع به وزن گیری می کند که اکثر تولیدکنندگان 
و کشتارگاه ها خواستار چنین مرغ هایی هستند که 

بتوانند درآمد بیشتری کسب کنند.
مرغ های سنگین دارای باقی مانده دارویی هستند
عضو مشاوران کمیته ملی ارتقای مرغ صنعتی 
ایران تصریح کرد: سازمان جهانی بهداشت دام به 
طور مرتب بر کیفیت غذا و مصرف مرغ سایز در 
کشورها برای جلوگیری از مقاومت دارویی توصیه و 
تاکید دارد، اما در کشور ما تولیدکنندگان و مصرف 

کنندگان به دنبال مصرف مرغ های سنگین وزن 
دارویی  باقیمانده  دارای  به طور قطع  که  هستند 

است.
وی با بیان اینکه طبق آمارها ایران جز کشورهای 
بیوتیکی  آنتی  مقاومت  خطرناک  عارضه  دارای 
بالاست، گفت: مرغ سنگین وزن به طور حتم دارای 
دوره پرورش ۴۵ تا ۵۰ روز با وزن بالای دو کیلوگرم و 

دارای باقیمانده آنتی بیوتیکی هستند.
ها  کشتارگاه  قانون،  طبق  گفت:  فرد  انصاری 
موظفند که مرغ زنده بالای دو کیلوگرم و ۳۵ روز 
دوره پرورش را برای کشتار نپذیرند، اما در کشور، 
خلاف قانون عمل می شود و به دلیل درآمدزایی 
بیشتر تولیدکنندگان و کشتارگاه ها خلاف قانون 

عمل می کنند.  
وی ادامه داد:  مصرف مرغ با وزن بالا از لحاظ 
استانداردهای بهداشتی در هیچ جای دنیا توصیه 
نمی شود و مطالعات ما نشان می دهد که ادامه این 

روند برای سلامت جامعه خطرناک است.  

عضو مشاوران کمیته ملی مرغ ایرانی:

مصرف مرغ با وزن بیش از ۱.۸ کیلوگرم برای سلامت مضر است

شرکت مخابرات ایران- منطقه قم
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رییس جمهوری با بیان اینکه لایحه بودجه با نگاه واقع بینانه و منطبق بر 
نیازهای جامعه و مردم تدوین و تنظیم شده  است، حمایت از قشرهای کم 
درآمد، جبران تورم در دستمزد حقوق بگیران، تامین کالاهای اساسی و تامین 

مواد اولیه برای تولید را از مهمترین پیام های بودجه ۱۴۰۰ عنوان کرد. 
 حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در یکصد و هشتاد و پنجمین 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت اظهار کرد: بر اساس شرایطی که 
بودجه سال ۱۴۰۰ تنظیم شده، این بودجه حاوی پیام های روشن و متعدد 
و بیانگر وضعیت اقتصادی کشور در سال آینده است و از این نظر هم فعالان 
اقتصادی و هم عموم مردم می توانند افق روشن اقتصادی سال آینده را از 
پیام های بودجه دریافت و مسئولان مرتبط با حوزه های مختلف اقتصادی نیز 

این پیام ها را به طور شفاف برای افکار عمومی بیان کنند.
رییس جمهوری تصریح کرد: از مهمترین پیام های بودجه سال آینده حمایت 
از قشرهای کم درآمد با در نظر گرفتن پرداخت های هدفمند معیشتی، جبران 
تورم در دستمزد کارکنان، کارگران و حقوق بگیران، تامین کالاهای اساسی 
مبتنی بر نیازهای مردم، تامین مواد اولیه برای تولید کارخانه ها و مهمتر از 
همه سرعت بخشیدن به توسعه زیرساخت های کشور است و سایر موارد نیز در 

روزهای آینده برای مردم تشریح خواهد شد. 
 آمادگی برای افزایش سریع تولید نفت بیشتر وجود دارد

 روحانی با تاکید بر ضرورت آمادگی برای رساندن تولید نفت کشور به ظرفیت 
طبیعی برای صادرات گفت: به دلیل تحریم های قبل از برجام، تولید و فروش 
و رفع تحریم ها،  برجام  با عملی شدن  با محدودیت ها روبرو شد ولی  نفت 
توانستیم در مدت کوتاهی فروش نفت را به بیش از دو میلیون بشکه برسانیم و با 
وجود ابزارهای عملیاتی و تجربه های ارزنده، امروز هم این آمادگی برای افزایش 

سریع تولید نفت بیشتر وجود دارد.
بر اساس تصمیم ستاد اقتصادی دولت، وزارت نفت کلیه اقدامات لازم برای 
آماده سازی منابع و تجهیزات صنعت نفت برای تولید و فروش متناسب با 

ظرفیت موجود را ظرف سه ماه آینده به کار خواهد گرفت.
رییس جمهوری گفت: جنگ اقتصادی آمریکا موانع متعددی برای صادرات 
نفت و محصولات پتروشمی کشور ایجاد کرد، اما هیچوقت آرزوی ترامپ در به 

صفر رساندن صادرات ایران محقق نشد و آن آرزو را با خود خواهد برد.
هزینه های  و  فشارها  به  توجه  با  کرد:  خاطرنشان  دوازدهم  دولت  رییس 

روزافزون و رفع مضیقه های ناشی از کرونا، دولت همسو با رهنمودهای مقام 
معظم رهبری، کمک به اقشار کم درآمد و آسیب پذیر، را یکی از راهبردهای 

مهم در شرایط کنونی می داند.
بخش  در  وقفه  موجب  تحریم ها  موانع  و  کرونا  اینکه  به  اشاره  با  روحانی 
چشمگیری از کسب و کارها شده است، خاطرنشان کرد: در چنین شرایط 
بی سابقه ای، دولت از همه راهکارها و ظرفیت های ممکن برای ارتقای تاب 
آوری اجتماعی و اقتصادی اقشار زیان دیده و حمایت از نیروی کار بهره برده 

است.
در این جلسه نحوه تحقق و اجرای تخصیص آب و گاز رایگان به اقشار کم 
برخوردار و کم مصرف مورد بحث و بررسی قرار گرفت و مقرر شد پس از بررسی 
دقیق و شفاف در  وزارت خانه های نفت و نیرو و تصویب نهایی، اطلاع رسانی 

دقیق و شفاف برای افکار عمومی انجام شود.

رییس قوه قضاییه:

ایران قوی، آمریکا را مایوس می کند 
رییس قوه قضاییه گفت:  تنها راه برخورد با استکبار را نسخه رهبر انقلاب یعنی ایران 

قوی می دانیم و آنچه آمریکا را مایوس می کند این قوت ایران اسلامی است. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی روز یکشنبه و مناسبت فرارسیدن ۱۶ آذر، در دیدار با 
نمایندگان تشکل های دانشجویی افزود: آمریکای سال ۳۲، امروز به مراتب ضعیف تر 
شده است. رسوایی که امروز آمریکایی ها در غرب به بار آوردند رسوایی است که با هیچ 

چیز پوشیده نمی شود و این رسوایی روز به روز بیشتر می شود.
امری سخت  آمریکا  با  برای مذاکره  نشان ذوق زدگی  این شرایط  در  افزود:  وی 
نادرست و خطاست و بزک کردن آمریکا بعنوان امریکای خوب و بد، امر خطایی است.

رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: ظلم و خوی استکباری جمهوری خواه و دموکرات 
نمی شناسد و جمهوری اسلامی امروز بیش از هر زمانی در منطقه و کشور از قدرت 

برخوردار است.
وی بیان داشت: تنها راه برخورد با استکبار را نسخه رهبر انقلاب یعنی ایران قوی 

می دانیم و آنچه آمریکا را مایوس می کند این قوت ایران اسلامی است.
رئیسی خاطرنشان کرد: امروز با توجه به داشتن مولفه هایمان در جایگاه عزت و 

اقتدار قرار داریم که این عزت باید حفظ شود.
وی با بیان اینکه آنچه پالس ملت و جنبش دانشجویی ماست پالس مقاومت و 
ایستادگی و دفاع از مردم است، گفت: موضع شهید فخری زاده ها و شهید سلیمانی ها 
پالس ملت ایران است و اگر بخواهیم از شهید فخری زاده ترجمانی کنیم باید بگوید 

چهره و نماد خنثی سازی تهدیدها و تحریم هاست.
رئیس قوه قضاییه یادآور شد: در ارتباط با مسئله دولت الکترونیک یا دادرسی 
الکترونیک کارهایی که از قبل انجام شده بود در این دوره سرعت بیشتری گرفت. 

۱۴۰۰ اتاق الکترونیک تشکیل و بیش از ۳۰ سامانه جدید راه اندازی شد.
وی ادامه داد: دستورالعمل ابلاغی مرتبط با سازمان های مردم نهاد و سمن ها تنها 
یک دستورالعمل نبود. این دستورالعمل رونمایی و اعلام شد و برای آن سازوکار تعیین 

گردید. این دستورالعمل در تمام کشور در حال فعال شدن است.
رئیسی خاطرنشان کرد: ضدیت با استکبار و استعمار، رمز عزت ماست. در شرایط 
فعلی، هر نوع ذوق زدگی برای رابطه با آمریکا خطاست. آمریکای امروز به مراتب 
ضعیف تر از ۱۶ آذر سال ۳۲ و یا چهار سال پیش است و  آنچه دشمن را به عقب نشینی 

وادار می کند، قوی شدن ایران اسلامی است.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: پیگیری پرونده دانشگاه الزهرا)س( در ده ونک را به 
وزارت دادگستری واگذار کردیم. یک طرف موضوع، دولت است و فرصتی تعیین شده 

تا دولت مسئله را حل کند ما هم وفق قانون پیگیری می کنیم.
 رییسی گفت: اجرای سند تحول از روز تصدی مسولیت بنده، آغاز شده است. ابلاغ 
بیش از ۷۰ دستورالعمل و بخشنامه وانجام اقدامات تحولی در راستای اجرای سند 
تحول بوده است. نسخه ارتقا یافته سند تحول، به زودی منتشر می شود. هم و غم من 

اجرایی شدن این سند تا پایان دوره ۵ ساله است.
وی ادامه داد: درخصوص حوادث آبان ۹۸، در رسیدگی به پرونده ها، بین اعتراض 
و اغتشاش در »عمل«، فرق قائل شدیم. کمیته ویژه دستگاه قضایی برای رسیدگی به 
حوادث آبان ماه که از همان ابتدا تشکیل شد، همچنان در حال پیگیری و رسیدگی به 

قصور و تقصیرهاست. عدم اعلام در این زمینه به معنای عدم اقدام نیست.
 

امام جمعه موقت تهران:

شهید فخری زاده، شهید سلیمانیِ
 عرصه علم بود

امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه شهید محسن فخری زاده بدیل شهید سلیمانی 
در عرصه علمی بود و جایگزینی ندارد، گفت: این شهید همه عمر خود را برای 

پیشرفت عرصه دفاعی صرف کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین کاظم صدیقی در مراسم بزرگداشت شهید محسن فخری 
زاده که با حضور سرتیپ امیر حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، حجت 
الاسلام والمسلمین سیدضیاءالدین آقاجانپور رییس سازمان عقیدتی سیاسی وزارت 
دفاع، معاون هماهنگ کننده وزارت دفاع و خانواده شهید محسن فخری زاده برگزار 
شد با درود و سلام به حضرت بقیه الله و نائب امام زمان )عج( اظهارکرد: از دیدگاه قرآن 
کریم انسان خلیفه خدا بر روی زمین است و اصولا انسان بر روی زمین آمد تا نماینده 

خدا بر روی زمین باشد.
امام جمعه موقت تهران افزود: اگر کرونا و ابتلای همه گیر آن نبود مجاهدت شهید 
فخری زاده در ساختن کیت کرونا برجسته نمی شد و اگر هشت سال جنگ نبود 
مجاهدت های دفاعی او نشان داده نمی شد. مرگ را هم خدا آفریده که پرواز و پوست 
انداختن آدمی است. از سوی دیگر مرگ راحتی از آلام و خلاصی از بندهای این عالم 

است.
صدیقی گفت: دنیا همچون مسابقه ای است که خداوند آن را ترتیب داده تا نتیجه 

اعمال انسان ها مشخص شود. خداوند عالم را جبهه مشخص کرده است.  
وی ادامه داد: آدم بدبخت خود را می فروشد و دست به اعمال ضدانسانی می زند. آیا 
ارزش دارد که فردی جان شریف ترین و خدمت گزارترین افراد را با گرفتن پول بگیرد؟  

امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه دو جهاد داریم که جهاد با قلم  بسیار با ارزش تر 
از سایر انواع جهاد است، اظهار کرد: ما باید در تمام عمر رزمنده باشیم و عمر خود را 
در جهاد صرف کنیم. ما باید برای خدا خدمت و کار کنیم و اگر غیر از خدا برای فرد 

دیگری کار کنیم ارزش کار ما پایین می آید.
صدیقی افزود: شهید فخری زاده را خدا انتخاب کرد و این کالا برای عرش خدا با 
ارزش است و هر چه دارد با خدا معامله می کند و همه کارهای او الهی است. ما نباید به 
استکبار اجازه دهیم که کسی را به قتل برساند، چون همواره قدرت و اقتدار در کشته 

شدن نیست؛ بلکه در کشتن نیز اقتدار وجود دارد.
وی ادامه داد: آنچه در زندگی شهید ما مایه افتخار است این است که چشمه افتخار 
بود و تمام عمر خود را برای پیشرفت عرصه دفاعی صرف کرد و عاشقانه به میدان آمد. 
شهید فخری زاده جزو بهترین دانشمندان دنیا بود و نام آن جزو ۱۰۰ دانشمند برتر 

جهان مطرح شده است. 
او بدیل شهید سلیمانی در عرصه علمی بود. او در جبهه علمی خود شهید سلیمانی 
است و جایگزینی ندارد. البته راه شهید رهروانی هم دارد که راه او را ادامه می دهند، اما 

هیچ فردی جایگزین فرد دیگری نمی شود.

عیسی کلانتری کلانتری:

 انتشار مصاحبه تقطیع شده شیطنت
 برخی رسانه ها بود 

معاون رییس جمهوری و رییس سازمان حفاظت محیط زیست انتشار مصاحبه 
تقطیع شده خود در فضای مجازی را شیطنت برخی رسانه ها دانست و گفت: همه 

مصاحبه دو ساعته من را گوش کنید، همه مسوولیت آن را قبول می کنم.   
عیسی کلانتری روز یکشنبه در این توضیح داد که دادستانی درباره مصاحبه تقطیع 

شده من سوالاتی داشت و من نیز با حضور در دادسرا به آنها پاسخ دادم.
وی اظهار داشت: آنها فکر کردند که به ساحت حضرت امام )ره( توهین شده اما 
اگر همه مصاحبه را گوش کنید به این نتیجه می رسید که چنین چیزی نبوده، این 

منطقی نیست تا از ۲۰ یا ۴۰ ثانیه یک مصاحبه دو ساعته نتیجه گیری شود. 
کلانتری در پاسخ به اینکه گویا با قرار وثیقه آزاد شده اید، گفت: بالاخره آنها باید 

بررسی کنند و این زمان بر است.
معاون رییس جمهوری تصریح کرد: چنین کارهایی شیطنت برخی رسانه ها است، 

شما همه دو ساعت مصاحبه را گوش کنید بعد من همه مسوولیت آن را می پذیریم.
وی گفت: به طور کلی مشکل حادی نبود و بالاخره بخش های اجتماعی مسوول 

باید عکس العمل نشان دهند.
وی افزود: در توضیح عرض می کنم اینکه آمریکا و شوروی سابق و حتی اسراییل، 
همواره سعی در دخالت و هدایت تحولات مهم دنیا از جمله انقلاب اسلامی داشته و 
دارند بر کسی پوشیده نیست؛ منظور من این بود که رهبری حضرت امام )ره( اجازه 
نداد، آمریکا میوه انقلاب اسلامی را به نفع خود بچیند و همچنان هم تلاش برای ضربه 
زدن به جسم و روح انقلاب اسلامی و ایران توسط قدرت های امروز دنیا و دشمنان ما 

ادامه دارد.
کلانتری گفت: همچنین لازم به ذکر است که بنده، مقلد حضرت امام)ره( بوده ام و 
در سال ۱۳۶۰ بر اساس وظیفه ملی و شرعی نسبت به ایشان، انقلاب اسلامی و شهدا 
تصمیم گرفتم از آمریکا به ایران بازگردم و در خدمت مردم و کشورم باشم  و تا زمانی که 
نیاز است این خدمت را ادامه خواهم داد؛ نه منتی بر کسی داشته، نه اصراری برای 
مسئولیت، که خود نیک می دانم چه وظیفه ای در خدمت به این نظام مقدس و مردم 

کشورم دارم.

عربستان از چه می ترسد؟
مقامات  تند  ادبیات  اخیر  های  هفته  و  روزها  در 
مختلف عربستان را در مسائل مختلف از جمله در 
مباحث مربوط به مسائل هسته ای جمهوری اسلامی 

ایران دیدیم و شنیدیم.
درباره چرایی ترس یا نگرانی و اضطراب حاکم بر سران ریاض برخی صاحن نظران 
به تحولات داخلی و برخی دیگر تحولات خارجی جهان بویژه تاثیر انتخابات آمریکا 
بر این کشور را دلیل اصلی تحولات این چنینی می دانند . برخی نیز براین باورند که 
ماه عسل ریاض و و اشنگتن که با ادبیات و نگاههای خاص ترامپ به نمایندگی از 
جمهوریخواهان بود به اتمام رسیده و عربستان در استانه تغییر و تحول در کاخ سفید 
باید خود را آماده تغییرات اساسی کند. در چنین فضایی شاید این سوال پیش آید که 
ریاض مگر چه کرده که این چنین از تغییر حکومت در آمریگا نگران و هراسان است 
و حتی در اقدامی پیش دستانه روز گذشته روابط خود با قطر را به اشتی کشانید و در 

تلاش برای ارتقای روابط خود با ترکیه، عراق و برخی کشورهای دیگر است.
به نظر می رسد دست کم سه اتفاق مهم در روابط امریکا عربستان در دوران جدید 
)بقدرت رسیدن جوبایدن( است که می تواند مبنای تحولات اتی قرار گیرد و سنگ 

بنای این سه موضوع میتواند چشم انداز روابط دو کشور را تداعی کندک:
۱-  پروند قتل خاشقچی با تمامی حواشی و مسائل آن چنان بر دمکراتها تاثیرگذار 
بوده که نه تنها نمیتوانند آن را از مخیله خود بیرون کنند بلکه تاکید بر پیگیری موضوع 

تا حصول نتیجه دارند.
۲- پرونده تحولات  حقوق بشری در عربستان نیز تابعی از روابط حاکم بر دو طرف 
است که بطور حتم در دورات حاکمیت دمکراتها می تواند جزو اولویت های آنان قرار 
گیرد و حتی مبنایی برای همکاری، امتیازات، قراردادها و بده بستان های بعدی باشد
۳- جنگ نابرابر علیه یمن که تاکنون نتایجی برای ائتلاف سعودی نداشته ولی آثار 
آن بر جامعه جهانی بگونه ای که می تواند دستاویز ارتباطات واشنگتن با ریاض باشد 

و حاکمان کاخ سفید با ورود در این موضوع بر ریاض فشار بیاورند.
سخن آخر اینکه همه تلاشها، رایزنی ها و ابتکارعمل های حاکمان سعودی یک 
اقدام پیش دستانه برای تحمل فشار احتمالی واشنگتن بر این کشور و داشتن 
راهکاری جایگزین برای حفظ تاج و تختی است که بدلیل اختلافات عمیق داخلی 

شکننده به نظر می رسد و شاید فشار بیرونی فروریختن آن را تسهیل کند.

سخنگوی ستاد ملی مبارزه با کرونا مطرح کرد
احتمال بازگشت محدودیت های ویژه کرونایی 
سخنگوی ستاد ملی مبارزه با کرونا، با اشاره به تغییر وضعیت اغلب شهرهای کشور 

از قرمز به نارنجی و زرد، گفت: ویروس هنوز از بین نرفته است.
علیرضا رئیسی، با اشاره به اینکه هر لحظه احتمال بازگشت محدودیت های ویژه 
کرونایی وجود دارد، افزود: مصوبه اخیر ستاد ملی کرونا، ایجاد محدودیت های 
هوشمند است. وی با بیان اینکه در شرایط حاضر ۲۷۸ شهر در وضعیت نارنجی و 
۱۰۶ شهر در وضعیت زرد هستند, ادامه داد: هر دوشنبه اطلاعات را به روز می کنیم 
و اگر وضعیت قرمز شود، محدودیت ها بر می گردد. رئیسی گفت: با اجرای دقیق 
پروتکل ها بعد از دو هفته شاهد کاهش مراجعات به مراکز درمانی خواهیم بود و پس از 
۵ هفته کاهش موارد مرگ و میر را خواهیم داشت. معاون بهداشت وزارت بهداشت، 
افزود: ما سه سناریو برای بیماری پیش بینی کرده بودیم. در سناریو شماره سه، روند 
صعودی ادامه می یافت، در سناریو دو، فقط ماسک می زدیم و محدودیت ها را دنبال 
می کردیم و سناریو اول، در قله بیماری متوقف می شدیم. در صورت ماندن در سناریو 
اول ۳۰ هزار بیمار بیشتر بستری می شدند و ۴۶۰۰ نفر بیشتر فوت می شدند و این 
نشان دهنده تأثیرات پروتکل ها است. رئیسی تاکید کرد: هنوز ۷ شهر داریم که باید 
به آنها به طور ویژه توجه کنیم که روند صعودی بیماری دارند. در اردبیل و پارس آباد 
در آذربایجان غربی، نطنز در اصفهان، خلیل آباد در خراسان رضوی، راور کرمان، 
بندرترکمن در گلستان و رودبار در گیلان حتی روند بیکاری متوقف هم نشده است و 
همچنان صعودی است. در ۱۱ شهر هم بیماری متوقف شده اما نزولی نشده است. 
شهرهای ساری، آمل، بهشهر، آق قلا، فاروج، سنقر، حرصین، نائین گرکان، رشت، 
فارسان شامل این موضوع هستند. میزان رعایت پروتکل ها در این شهرها کم بوده 
است و یا دورهمی های خانوادگی داشتند. وی تاکید کرد: ویروس از بین نرفته و مردم 
باید این نکته را به یاد داشته باشند که اگر محدودیت ها برداشته شود و پروتکل ها 
رعایت نشود، تمام رنگ بندی ها به هم می ریزد. رئیسی درباره آمار تخلفات کرونایی 
در شهرهای قرمز، گفت: در ورودی شهرها ۳۰ هزار خودرو از طریق دوربین جریمه 
شدند و ۱۴ هزار خودرو هم به شکل دستی جریمه شدند. در تردد درون شهری در 
شهرهای قرمز حدود ۸۴۰۰ تردد درون شهری در شهرهای قرمز پس از ساعت وضع 
محدودیت داشتیم. در ۱۴ روز تعطیلی، تصادف منجر به فوت ۴۵ درصد و تصادف 
منجر به خسارت ۵۰ درصد کاهش یافته است. وی درباره رهگیری مبتلایان با کد 
ملی، افزود: بر اساس آخرین آمار ۳۱ میلیون استعلام از بانک اطلاعاتی ما در ارتباط 
با افراد مثبت گرفته شده است و نگذاشتیم ۴۶۳۷ نفر مبتلا که می خواستند سوار 
وسایل نقلیه عمومی شوند، این کار را انجام دهند. این متخلفان خدمت دریافت 
نمی کنند و جریمه ۲۰۰ هزارتومانی دارند و به قرنطینه منتقل می شوند. تاکنون 
حدود ۲۵ هزار پیامک هم برای افرادی که نقض قرنطینه کرده اند، ارسال شده است. 
وی درباره زمان دسترسی ما به واکسن کرونا، گفت: از دو مسیر تلاش می کنیم این 
واکسن را تهیه کنیم. دو شرکت دانش بنیان در حال تلاش هستند و از طریق صندوق 
»کووکس« هم ۱۶ میلیون و ۸۰۰ هزار دوز در یک مرحله و حدود ۲۰ میلیون دوز در 
مرحله بعد رزرو کرده ایم. رئیسی در پاسخ به این سوال که آیا احتمال دارد آمریکا از 
اقدام کشورمان برای دسترسی به واکسن کرونا جلوگیری کند، افزود: از آمریکا هیچ 
چیز بعید نیست اما »کووکس« متعهد شده است تا واکسن رزرو شده به دست ما برسد.

  

عضو کمیته علمی ستاد ملی کرونا:

امیدها به پایان اپیدمی کرونا 
بسیار قوی شده است

عضو کمیته علمی ستاد ملی کرونا، با اشاره به اینکه امیدهای پایان اپیدمی کرونا 
بسیار قوی شده است، گفت: دی  ماه رقم مرگ  و میر بسیار کاهش پیدا خواهد کرد.

مسعود مردانی، در برنامه طبیب، تصریح کرد: می توانیم با اولویت بندی گروه های 
پرخطر را با واکسن وارداتی و سپس عموم مردم را با واکسن ایرانی در مقابل ویروس 
کرونا واکسینه کنیم. وی افزود: بعد از اینکه چند کمپانی بزرگ دنیا اعلام کردند که 
واکسن آنها می تواند ۹۵ درصد ایمنی ایجاد کند، بارقه ای از امید در دل مردم دنیا 
ایجاد شد. خیلی ها اوایل در مورد اینکه این بیماری و حتی واکسن ایمنی می دهد یا 
نه شک داشتند، اما این ناامیدی ها خوشبختانه در هفته های اخیر با تحقیقاتی که در 
این زمینه شده تا حدودی از بین رفت، چرا که مقالات خیلی قوی آمده که افرادی که 
کرونا می گیرند تا مدت ها حتی تا یک سال بیماری را نخواهند گرفت، اما این ممانعت 
نمی کند از اینکه حتماً باید رعایت های لازم را انجام دهند. مردانی گفت: در حال 
حاضر در دنیا نقش بسیار عمده ای دادند به افرادی که این بیماری را گرفتند، چرا 
که حتی گفتند در کشورهایی که شاید تعداد واکسن به حد کافی نباشد لازم نیست 
افرادی که بیماری را گرفتند فعلًا واکسن بزنند. من هم از همان ابتدا همیشه تأکید 
داشتم که خیلی از بیماری های ویروسی دستگاه تنفسی فوقانی ایمنی مادام العمر 
می دهند. عضو کمیته علمی ستاد ملی کرونا، با اشاره به اینکه کوشش دانشمندان 
جمهوری اسلامی ایران نیز از ابتدای این قضیه تا به حال برای ساخت واکسن 
ادامه دارد، گفت: تا جایی که اطلاع دارم مطالعه انسانی آن نیز آغاز شده است و 
قول دادند تا بهار یا تابستان ۱۴۰۰ بتوانند این واکسن را در اختیار مردم قرار دهند، 
ولی قبل از اینکه حتی واکسن ما تهیه شود، کوواکس که یک ارگان زیر نظر سازمان 
جهانی بهداشت است و در حال حاضر دو سوم کشورهای دنیا در آن ثبت نام کردند و 
وظیفه اش این است که از طریق کمک های مردمی کشورهای ثروتمند واکسن را در 
اختیار کشورهایی که اصلًا ممکن است تکنولوژی ساخت واکسن را نداشته باشند یا 
پول خرید آن را نداشته باشند بگذارد، این واکسن را توزیع خواهد کرد، ایران هم یکی 
از کشورهایی است که عضو آن است و سازمان جهانی بهداشت موظف است این 
واکسن را در اختیار ایران هم قرار دهد، اما قرار نیست که در همان ابتدا به همه ۸۰ 

میلیون نفر همزمان واکسن بزنیم.

اخبار

 سخنگوی سپاه با بیان اینکه در ترور شهید فخری 
زاده از ابزار الکترونیکی پیشرفته با هدایت ماهواره ای 
استفاده شد، گفت: صهیونیست ها به خوبی می دانند 
در  موضوع  این  و  ماند  نخواهد  بی پاسخ  اقداماتشان 

سال های اخیر به آن ها ثابت شده است. 
سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف در مراسم 
گرامیداشت شهید محسن فخری زاده و رونمایی و اکران 
فیلم مستند اولین شهید مدافع حرم هرمزگان گفت: 
رزمندگان هرمزگانی در دوران دفاع مقدس که در لشکر 
پر افتخار ثارالله به فرماندهی شهید سرافراز حاج قاسم 
سلیمانی حضور داشتند و رشادت های بی مثالی از خود 
نشان می دادند و هم در دفاع از حرم حضرت زینب سلام 
الله علیها حضور داشتند و همگان شاهدجان فشانی 

امثال شهید عبدالحمید سالاری و تختی نژاد بودند.
در ترور شهید فخری زاده از تجهیزات 

ماهواره ای استفاده شد 
 سردار شریف با بیان اینکه در ترور شهید فخری زاده از 
ابزار الکترونیکی پیشرفته با هدایت ماهواره ای استفاده 

شد و سرتیم حفاظت شهید فخری زاده جان فشانی 
مثال زدنی در صحنه داشت، گفت: صهیونیست ها به 
خوبی می دانند اقداماتشان بی پاسخ نخواهد ماند و این 

موضوع در سال های اخیر به آن ها ثابت شده است.
وی با بیان اینکه از همان ابتدای انقلاب، آمریکایی ها 
سر سازش با ملت ایران نداشتند، گفت: پیش از پیروزی 
انقلاب تمام امورات کشور در ید قدرت آمریکا و ۱۳۰ هزار 
مستشار آنان بود؛ بعد از انقلاب منافع آمریکا و بدنبال آن 
صهیونیست ها در معرض خطر قرار گرفت و صهیونیستها 
دست درازی  و  جنایات  راه  سد  را  ایران  بزرگ  ملت 
اینکه  بر  تاکید  با  سپاه  سخنگوی  می دیدند.  خود 
صهیونیست ها اشغال گر و فاقد ریشه تمدنی هستند، 
گفت:این رژیم جعلی  در ۷۰ سال گذشته ۲۷۰۰ نفر 
از عناصر نخبه کشورهای اسلامی منطقه را ترور کرده 
است. خود صهیونیست ها نیز این ترورها را مایه افتخار 
خود می دانند و اسامی این ترورها را در چند کتاب منتشر 
کرده اند. سردارشریف جلوگیری از دستیابی کشورهای 
اسلامی به ویژه جمهوری اسلامی ایران به سرشاخه های 

علم را از مهم ترین اهدف صهیونیست ها دانست و افزود: 
ایران اسلامی به برکت خون شهدا دستاوردهای علمی 
بر  نیز  انقلاب  و رهبر معظم  زیادی کسب کرده است 
دستیابی کشور به سرشاخه های علم تاکید زیادی دارند.

قدرت  و  ماهیت  صهیونیست ها  اینکه  بیان  با  وی 
پوشالی خود را در معرض تهدید می بینند، به شکست 
مفتضحانه  در جنگ ۳۳ روزه اشاره کرد و گفت: در حالی 
که صهیونیست ها مدعی بودند ارتش های عربی را در 
کوتاه ترین زمان ممکن نابود ساخته اند اما  برابر یک گروه 

مبارز مسلمان و مقاوم شکست سختی خوردند.
سخنگوی سپاه با یادآوری رویای شوم دشمنان ایران 
اسلامی مبنی بر اینکه جمهوری اسلامی با فشارهای 
حداکثری تا پایان سال ۹۷ دوام نمی آورد، اظهار کرد: با 
هوشمندی ملت، با عظمت و کرامت ایستادگی کردیم و 
دشمنان ایران اسلامی و ملت ایران بار دیگر در دستیابی 
ایران  و ملت  نظام اسلامی  علیه  پلید خود  اهداف  به 
ناکام شدند.در این مراسم، مستند عبدالحمید سالاری، 

نخستین شهید مدافع حرم استان هرمزگان اکران شد.

سخنگوی سپاه :

اقدامات صهیونیست ها بی پاسخ نخواهد ماند 

رییس جمهوری :
لایحه بودجه واقع بینانه ومنطبق بر نیاز های جامعه تدوین شد 

جانشین فرمانده سپاه گفت: در جریان ترور شهید فخری زاده، تیربار روی نیسان 
مجهز به یک سیستم هوشمند ماهواره ای بوده که روی شهید فخری زاده زوم کرده و 

از هوش مصنوعی بهره می برده است. 
سردار علی فدوی جانشین فرمانده کل سپاه عصر دیروز در مراسم گرامیداشت 
تاب تحمل  اظهار داشت:  دشمن  تهران طی سخنانی  روز دانشجو در دانشگاه 
دانشمندان و مجاهدان ما در عرصه علم را نداشت و آنها را ترور کرد که آخرین آنها 

شهید فخری زاده است.
وی درباره شهادت سردار فخری زاده عنوان کرد: 11 پاسدار همراه  شهید فخری 
زاده بوده اند و انفجار نیسان هم به خاطر از بین بردن پاسداران بود. آدمی در صحنه 
ترور نبود و 13 تیر کلا شلیک شده و همه از تیربار داخل نیسان بوده است و بقیه تیرها 
توسط محافظان شلیک شده است. تیربار داخل نیسان هم مجهز به یک سیستم 
هوشمند ماهواره ای بوده  که فقط روی چهره شهید فخری زاده متمرکز بود و همسر 
شهید با وجود اینکه در فاصله ۲۵ سانتی متری شهید بود، تیر نخورده است و از هوش 
مصنوعی بهره می برده است. سرتیم حفاظت هم که  تیر خورده بدلیل آن است که 

خودش را روی شهید انداخته است. شهادت سردار فخری زاده هم به دلیل تیری بوده 
که به کمر ایشان اصابت کرده و موجب قطع نخاع وی شده است.

سردار  شهادت  قضیه  در  می شود  گفته  اینکه  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  فدوی 
سلیمانی سپاه گزینه هایی را مطرح کرده و با مخالفت دولت مواجه شده است گفت: 
اینطور نبوده است. سپاه تابع سیاست های دولت نیست و تابع فرمانده کل قوا است. 
جانشین فرمانده کل سپاه در پاسخ به سوالی دیگری درباره اینکه اگر انتقام سخت از 
شهادت سردار سلیمانی گرفته می شد ترور شهید فخری زاده اتفاق نمی افتاد، گفت: 
ما امروز در مرحله ای هستیم که دشمن به دنبال بازدارندگی در مقابل ما است. ما در 
دهه 60 در مرزهای خودمان با آمریکا می جنگیدیم و امروز در جایی که خانه آمریکایی 
ها بود با آنها می جنگیم. جانشین فرمانده کل سپاه در پاسخ به سوالی درباره فعالیت 
سیاسی سپاه اظهار داشت: در این باره پشت پرده ای وجود ندارد. ما خیلی صریح می 
گوییم جبهه حق، انقلاب اسلامی است و جبهه باطل هم یعنی آمریکا. سپاه در صف 
اول این درگیری قرار دارد و 40 هزار پاسدار در این لباس شهید شده اند و این فعالیت 

ها برای زد و بند و پشت پرده نیست.

جانشین فرمانده سپاه  تشریح کرد

جزئیات دقیق نحوه ترور شهید فخری زاده 

 رییس شورای اسلامی شهر تهران از مصوبه مجلس 
شهر  شورای  اختیارات  واگذاری  و  اسلامی  شورای 
انتقاد کردو گفت: مصوبه نگاه تقلیل گرایانه به قدرت 

شورا و شهرداری است. 
»محسن هاشمی« روز یکشنبه پس از پایان جلسه 
شورا با حضور در جمع خبرنگاران با اشاره به لایحه 
مالیات بر ارزش افزوده گفت: نکته بسیار مهمی که 
لایحه  هستند،  حساس  آن  به  نسبت  شورا  اعضای 
می شود  احساس  که  است  افزوده  ارزش  بر  مالیات 
نگاه تقلیل گرایانه بر قدرت شورا و شهرداری، سطوح 

قانونی پیدا می کند.
وی گفت: به همین دلیل امروز بیانیه ای در این زمینه 

در شورای شهر نوشته و اعلام شد.

هاشمی افزود: لازم است که جلساتی را با شورای 
موضوع  این  بر  نیز  مجلس  و  کنیم  برگزار  نگهبان 
مجمع  به  آن ها  پافشاری  با  که  چرا  کند،  پافشاری 

تشخیص می رود.  
وی توضیح داد که مصوبه مجلس دهم با مخالفت 
شورای نگهبان در یکی از بندها روبرو شد و مجلس 
یازدهم در اصلاح این بند نام شورای شهر را برداشته 
و جای آن نام وزارت کشور را گذاشته است و هر جایی 
که اسم شورای شهر بوده است را عوض کرده و به جای 

آن مراجع ذی ربط را ذکر کرده است. 
ادامه داد: من  تهران  رئیس شورای اسلامی شهر 
تعجب  و  دارم  گلایه  نیز  استان ها  عالی  شورای  از 
می کنم که نسبت به این مورد ورود نکردند و لازم است 

حساسیت ویژه تری را داشته باشند.  
واقعی  نگاه  تا  بیانیه ای دادیم  داد:  ادامه  هاشمی 
 ۷۵ سال  در  که  شوراها  به  نسبت  اساسی  قانون 
نگهبان  تایید شورای  به  و در همان سال  قانون مند 

رسیده است، حاکم شود.  
شهر  شورای  اعضای  حذف  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
از قوانین کار درستی نیست، گفت: هرچند در این 
به حل مشکل  و  ایجاد می شود  ابهامات  نیز  حذف 
منجر نمی شود بلکه درگیری های درون گروهی شورا و 

دولت بیشتر می شود. 
به گفته وی، اگر با شورای شهر موافق نیستند باید 
یکباره و از بیخ و بن آن را حذف کنند، اما اینکه آن را در 

تناقض قرار دهند، صحیح نیست.  

محسن هاشمی: 

مصوبه مجلس قدرت شوراها را کاهش می دهد

حسن لاسجردی*

 فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش با تاکید بر برخورداری این نیرو از پیشرفته ترین 
سامانه های راداری، موشکی و جنگال گفت: امروز بر لبه تکنولوژی و دانش حرکت 

می کنیم و قادریم دشمنان مان را فراتر از مرزها رصد کنیم. 
سرتیپ علیرضا صباحی فرد با اشاره به اهمیت و نقش پدافند هوایی در دوران دفاع 
مقدس اظهارکرد: تمامی عملیات های دوران دفاع مقدس زیر چتر حمایتی نیروهای 
پدافند هوایی قرار داشت و اقدامات مؤثر این نیرو در آن دوران و پس از آن همواره قابل 

توجه، قابل اتکا و بازدارنده بوده است.
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش افزود: در دوران دفاع مقدس، نیروی پدافند 

هوایی در سراسر کشور در بیش از ۲۵۰ نقطه مستقر شد و تأمین امنیت مراکز حساس 
کشور را بر عهده داشت؛ این نیرو امنیت هوایی را برای مردم عزیز کشورمان در هشت 
سال دفاع مقدس برقرار کرد. صباحی فرد با اشاره به نقش پدافند هوایی در تأمین 
امنیت نفت کش ها و کشتی های تجاری در دوران دفاع مقدس، خاطرنشان کرد: در آن 
دوران، فروش نفت به عنوان شریان حیات اقتصادی کشور محسوب می شد و دشمنان 
تلاش زیادی کردند تا این شریان قطع شود؛ اما پدافند هوایی کشور اجازه این اقدام 
را به آنان نداد و در جزیره خارگ در اقدامی هوشمندانه توانست موشک های اگزوسه 

دشمن را در هوا متلاشی کند.

فرمانده پدافند ارتش: 

دشمنان را فراتر از مرزها رصد می کنیم
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  چرا همیشه خسته اید؟ 

سلامت 

برای اینکه از تمام فواید چای سبز بهره مند شوید باید بتوانید از یک فنجان 
چای سبز تا جایی که ممکن است آنتی اکسیدان جذب کنید و البته اینکه چای 
سبزتان را چطور و چه زمانی می نوشید نیز اهمیت دارد. در ادامه شش راهکار 
در اختیارتان می گذاریم تا بتوانید از چای سبزی که می نوشید بیشترین بهره را 

برای سلامتی تان ببرید.
خیلی از افراد از نوشیدنی های ناسالم به چای سبز روی آورده اند و تعجبی 
هم ندارد. چای سبز منبع سرشاری از پلی فنول هاست. پلی فنول ها ترکیباتی 
با خواص ضدالتهابی و آنتی اکسیدانی هستند. برخی مطالعات نشان می دهند 
پلی فنول های چای سبز، از جمله کاتچین که به نام EGCG معروف است، برای 
سلامت قلب و ریه مفیدند. همچنین مطالعات به بررسی این مسئله می پردازند 
که آیا خواص ضدالتهابی و آنتی اکسیدانی چای سبز می تواند ریسک برخی 
از سرطان ها را پایین بیاورد یا نه. آیا نوشیدن چای سبز می تواند احتمال مرگ 
زودرس را نیز کاهش دهد؟ یک مطالعه که روی بیش از چهل هزار زن و مرد 
ژاپنی طی بیش از یک دهه صورت گرفت دریافت آن هایی که روزانه دست کم 
پنج فنجان چای سبز می نوشیدند، طی این ده سال، احتمال مرگ و میرشان 
کمتر بوده است. این کاهش نرخ مرگ و میر اساساً به دلیل کاهش ریسک سکته 
مغزی و حمله قلبی بوده است. برای اینکه از تمام فواید چای سبز بهره مند شوید 
باید بتوانید از یک فنجان چای سبز تا جایی که ممکن است آنتی اکسیدان 
جذب کنید و البته اینکه چای سبزتان را چطور و چه زمانی می نوشید نیز اهمیت 
دارد. در ادامه شش راهکار در اختیارتان می گذاریم تا بتوانید از چای سبزی که 

می نوشید بیشترین بهره را برای سلامتی تان ببرید.
چای سبز را همراه غذا ننوشید

بهترین زمان نوشیدن چای سبز، بین وعده های غذایی است، نه همراه آن ها. 

اگر چای سبز را همراه غذا بنوشید، تانین های موجود در چای سبز با آهن جفت 
شده و از میزان جذب آهنی که قرار است از غذایتان دریافت کنید کم خواهد 
کرد. نوشیدن چای سبز با غذا می تواند جلوی جذب زینک )روی( غذای مورد 
نظر را نیز بگیرد. تانین ها به خودی خود ناسالم نیستند؛ اما می تواند میزان 
جذب این املاح را کاهش دهند. صبر کنید تا غذایتان تمام شود و مدتی از آن 
بگذرد و سپس چای سبزتان را بنوشید یا بین وعده های غذایی آن را مصرف 
کنید، خصوصاً اگر کمبود آهن دارید. ضمناً مکمل آهنتان را با چای سبز مصرف 

نکنید.
کمی آب لیمو به چای سبزتان اضافه کنید

آب لیمو می تواند عطر و طعم بهتری به چای سبز بدهد؛ اما یک فایده ی 
جذب  سبز  چای  از  بدنتان  که  کاتچینی  میزان  که  است  این  هم  آن  دیگر 
می کند را افزایش می دهد. به گفته ی دانشمندان، آب مرکبات می تواند میزان 
کاتچین های چای سبز را پنج برابر کند. پس با افزودن مقداری آب لیمو به چای 
سبز، خواص آن را چند برابر کنید. ضمناً افزودن آب لیمو به چای سبز می تواند 

محتوای ویتامین C نوشیدنی تان را بالا ببرد.
ماتچا را امتحان کنید

برای درست کردن چای سبز، برگ های آن را در آبجوش می ریزیم و پس از دم 
کشیدن این برگ ها را خارج می کنیم؛ اما ماچا یا ماتچا )Matcha(، پودر چای 
سبز است که از برگ های درسته ی چای سبز تهیه شده است؛ بنابراین از جهت 
پلی فنول ها غنی تر از چای سبزی است که برگ های آن را جدا کرده اید. در واقع 
ماتچا نسبت به یک فنجان چای سبز دم کشیده بدون برگ، ده تا صد برابر پلی 
فنول دارد. ضمناً موارد مصرف ماتچا متنوع نیز هست. شما می توانید از ماتچا در 
اسموتی ها، لاته ها و حتی پختن نان و کیک و ... نیز استفاده کنید. وقتی ماتچا 

مصرف می کنید، تمام فواید برگ های چای سبز را دریافت می کنید.
خودتان چای سبز درست کنید

بهترین راه دریافت تمام فواید چای سبز این است که خودتان در خانه آن را 
درست کنید. وقتی چای سبز صنعتی و آماده شده می خرید، کیفیت پلی 
فنول های موجود در بطری چای سبز نسبتاً پایین است. دانشمندان محتوای 
پلی فنول شش برند چای سبز آماده را بررسی کردند و اندازه گرفتند و دریافتند 
بیشتر آن ها دارای مقدار متوسطی پلی فنول هستند. آن ها می گویند شما باید 
۲۰ بطری چای سبز آماده بنوشید تا فواید تنها یک فنجان چای سبزی که 
در خانه تهیه شده را دریافت کنید. ضمناً، برخی از چای سبزهای موجود در 
بطری دارای قند افزوده هستند. اگر شما چای سبز سرد دوست دارید می توانید 
خودتان آن را دم کرده و در بطری ریخته و در یخچال قرار دهید. با این روش، هم 

بیشتر از فواید چای سبز بهره می برید و هم در هزینه ها صرفه جویی می کنید.
چای سبز دم شده را مدت طولانی نگه ندارید

وقتی چای سبز را دم کردید، برای مدت طولانی آن را در معرض هوا نگذارید. 
پلی فنول های موجود در چای سبز، به مرور زمان از بین می روند، خصوصاً اگر 
در ظرف را نگذارید و در معرض هوا باشد. اگر قصد ندارید چای سبزتان را درجا 
مصرف کنید، آن را در ظرفی بریزید که درپوش محکمی دارد و می تواند خواص 
آنتی اکسیدانی چای را برای مدت طولانی تری حفظ کند. اما به طور کل هر چه 
سریع تر چای سبز را مصرف کنید بهتر است و ضمناً طعم بهتری هم خواهد 

داشت.
راه های بیشتری برای استفاده از چای سبز پیدا کنید

خلاقیت به خرج دهید و به راه هایی فکر کنید که بتوانید از چای سبز 
بیشتر و متنوع تر استفاده کنید. می توانید به اسموتی تان به جای آب، چای 
سبز اضافه کنید یا در شوربای صبحانه تان چای سبز بریزید. می توانید از 
ماتچا در پخت وپزهایتان نیز استفاده کنید. با این کار، چیزهایی که می پزید 
یک  از  فراتر  چیزی  سبز  چای  می شوند.  بیشتری  آنتی اکسیدان  دارای 
نوشیدنی است. ماتچا چون به صورت پودر است، کاربردهای متنوع تری 
حتی  ببرید.  بهره  آن  از  خود  آشپزی های  در  می توانید  راحتی  به  و  دارد 
می توانید بستنی ماتچا بخورید! اضافه کردن ماتچا به سوپ و آبگوشت نیز 

فکر بسیار خوبی است.
کلام پایانی

حالا راه های بیشتر بهره بردن از خواص چای سبز را می دانید. جایگزین کردن 
نوشیدنی های ناسالم با چای سبز به نفع سلامتی تان است. 

با افزودن قند و شکر به چای سبز، فواید آن را کاهش ندهید. 
اگر دوست دارید چای سبزتان را شیرین بنوشید، از شیرین کننده ای استفاده 

کنید که قند خونتان را بالا نبرد. 
حواستان به محتوای کافئین چای سبز نیز باشد. البته چای سبز نسبت به 
قهوه کافئین کمتری دارد که حدود ۲۰ میلی گرم است. بنابراین با نوشیدن چای 

سبز، کمتر ممکن است احساس اضطراب کنید. 
ضمناً چای سبز باکیفیت حاوی تیانین است که یک آمینواسید است که 

خواص آرامش بخشی داشته و با تأثیرات محرک کافئین مقابله می کند.
با اضافه کردن دارچین، زنجبیل یا کمی گل محمدی می توانید خواص آن را 

بیشتر کرده و از نظر طب سنتی هم طبع آن را متعادل تر کنید.
در نهایت این که در میزان مصرف هر ماده ی غذایی هرچند مفید نیز باید حد 

نگه داشت و چای سبز هم از این امر مستثنا نیست. 

چای سبز را چطور و چه زمانی بنوشید؛

6 توصیه برای افزایش بهره مندی از چای سبز

موخوره و ریزش مو از مشکلات شایع هستند که سلامت موهای ما را در خطر 
می اندازند. تنها راه درمان، ترک عادت های اشتباه است. 

یک روز از خواب بیدار می شویم و می بینیم موهایمان روی بالشت ریخته 
است. کمی که دقت می کنیم می بینیم دیگر موهایمان مانند قبل سر حال 
نیستند. دقیقا همین  جاست که به فکر تغییر مارک شامپو و قرص های تقویتی 
مو میفتیم. اگر کارتان به اینجا رسیده است و جواب نگرفتید یا به موهای خود 
اهمیت می دهید و نمی خواهید به اینجا برسید در ادامه با »ایرنا زندگی« همراه 

باشید.
عادت اشتباه اول در شست و شوی مو

۱. بیش از حد معمول: اگر بیش از حد موهایتان را بشویید، مو چربی طبیعی 
خود را از دست می دهد. در حالت شست  و شوی بیش از حد، مو شکننده 
و خشک می شود. گاهی اوقات می بینید که موهای شما از ساقه چند تکه 
می شود، این اتفاق به دلیل خشکی بیش از حد مو و پوست سر رخ می دهد و 

موجب شوره نیز می گردد.
۲. کمتر از حد معمول: چربی بیش از حد پوست سر در صورتی که طی 
یک هفته حمام نرفته باشید، راه تنفس پوست را می بندد و موجب ریزش مو 
می گردد. اثر شست و شوی کمتر از حد معمول بیشتر روی نظافت شخص اثر 

می گذارد و موجب حالت بد موها نیز می گردد.
عادت اشتباه دوم در شانه و سشوار کردن بیش از حد مو

یک یا دو بار در روز موهایتان را شانه کنید نه بیشتر. شانه کردن بیش از حد 
مو موجب تکه شدن ساقه ی مو می گردد. استفاده ی بیش از حد از سشوار، 
بابیلیست و اتو مو موجب موخوره می گردد. حرارت به موها آسیب می رساند، 

فرم و رنگ عادی موها را نیز تغییر می دهد.
عادت اشتباه سوم در مواد غذایی مفید برای مو

برخی از مواد غذایی اثر مستقیم بر استحکام و تقویت موها دارد؛ اما گاهی 
اوقات ناخواسته این مواد را از سبد غذایی خود حذف می کنیم. نبود ویتامین ها 
و مواد معدنی مورد نیاز به سرعت روی سلامت موها اثر خواهد گذاشت. تخم 
مرغ، اسفناج، لوبیا و بادام از جمله مواد غذایی اثر گذار بر سلامتی مو به شمار 

می روند و مواد غذایی که ویتامین دی و زینک دارند نیز از این دسته هستند.
عادت اشتباه چهارم در رنگ و دکلره بیش از حد مو

استفاده از هر نوع مواد شیمیایی برای تغییر رنگ و حالت مو از جمله رنگ، 
دکلره و کراتینه، به مرور زمان به اصطلاح موجب دمیج )به معنای آسیب دیده( 
یا سوختن مو می شود. همین امر در ادامه موهای شما را بی حالت و خشن 

می کند. بعد از مدتی مو از چند ناحیه  در ساقه موخوره می گیرد و می شکند.
عادت اشتباه پنجم در کوتاهی مو

اگر به طور مرتب موهای خود را کوتاه نکنید قسمت هایی که با شامپو یا به 
دلایل دیگر آسیب دیدند از مو جدا نمی شوند و موخوره به قسمت های بالاتری 
از مو می آید. پس خاطرتان باشد که برای سلامت موها حداقل ماهی یک بار 

چند سانت از پایین موهای خود را کوتاه کنید.

عاداتی که سلامت موهای ما را 
تهدید می کند

یک استاد طب فیزیکی تشریح کرد؛

مهم ترین راه های پیشگیری از 
بروز سکته مغزی

و  ازدواج  قبل  آزمایشات  انجام  گفت:  توانبخشی  و  فیزیکی  طب  استاد  یک 
غربالگری های لازم در دوران بارداری به پیشگیری از تولد نوزادان معلول کمک 
می کند. سید منصور رایگانی، تمامی اختلالات فیزیکی و یا روحی و روانی که منجر 
به ایجاد مشکل برای ایفای نقش فرد در اجتماع شود را تحت عنوان معلولیت دانست 
و اظهار کرد: معلول یا ناتوان به فردی گفته می شود که به دلایل مختلف پزشکی و یا 
اختلال در ساختار بیولوژیک-روانی دچار محدودیت هایی شود، که در ادامه قادر به 

ارائه نقش فعال اجتماعی نباشد.
وی افزود: صرفاً وجود اختلال و یا ناتوانی باعث نمی شود که فرد را معلول بنامیم، 
فقط زمانی می توانیم این عنوان را به کار ببریم که این محدودیت ها مانع از فعالیت 

فرد در اجتماع شود.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، درباره انواع معلولیت 
نیز توضیح داد: به طور کلی معلولیت به دو دسته فیزیکی و روانی تقسیم می شود، 
بیشترین کارکرد طب فیزیکی مربوط به کاهش ضایعات معلولیت های فیزیکی است.
وی با اشاره به اینکه معلولیت های فیزیکی دلایل متفاوتی دارند توضیح داد: 
درگیری سیستم عصبی، اسکلتی، عضلانی، مغزی، نخاعی و سیستم قلبی و 
عروقی مواردی هستند که می تواند منجر به اختلالاتی شود که فرد را ناتوان یا کم 
توان کند. رایگانی با اشاره به اینکه بین ۷ تا ۱۰ درصد جمعیت کشور به نوعی و به 
درجاتی از ناتوانی و معلولیت رنج می برند، گفت: این آمار در سال های مختلف و بنا به 

دلایل مختلف می تواند متغیر باشد.
وی با بیان اینکه بسیاری از معلولیت ها از بدو تولد ظاهر می شود، افزود: از مهم ترین 
معلولیت هایی که با آغاز تولد در نوزاد ظاهر می شود می توان به عوامل ژنتیکی اشاره 

کرد.
وی با تاکید بر اینکه برخی از اختلالات و معلولیت ها را می توان با انجام تست های 
ژنتیکی پیش از تولد پیش بینی و یا در مواردی درمان کرد، ضرورت انجام تست های 

غربالگری خصوصاً در ماه های اول بارداری را مورد توجه قرار داد.
و  بیماری ها  تکرار  از  که  نظر می رسید  به  قبل  دو دهه  از  پیش  افزود:  رایگانی 
معلولیت ها در نسل های مختلف گریزی نیست و افراد و خانواده های بسیاری با انواع 
معلولیت ها ژنتیکی و پیامدهای آن دست به گریبان بودند. اما با پیشرفت علم ژنتیک 
به تدریج مشخص شد که حدود ۷۰ درصد ناهنجاری ها و معلولیت های کودکان 
علت ژنتیکی دارند که شناخت جهش های ژنتیکی مرتبط با این بیماری ها زمینه ساز 

تحولی بزرگ در پیشگیری از بروز معلولیت در نسل های آتی بود.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، گفت: یکی دیگر از 
روش های پیشگیری از تولد نوزاد معلول، انجام تست های غربالگری پیش از ازدواج 
است به این شکل که طی این آزمایشات به زوج هایی که احتمال داشتن فرزند معلول 
در آنها بالا است مشاوره های لازم داده می شود بنابراین بچه دار نشدن یا عدم ازدواج 
این زوج ها خود یکی از روش های پیشگیری از به دنیا آمدن یک فرد معلول به حساب 
می آید. رایگانی با اشاره به اینکه برخی از کم توانی ها نیز حین تولد ایجاد می شود، 
اضافه کرد: یکی از اصلی ترین دلایل این اختلال کاهش اکسیژن رسانی به مغز 

کودک در همان بدو تولد است.
وی ادامه داد: معمولًا معلولیت هایی که بعد از تولد و سنین پیش از بلوغ ایجاد 

می شود می تواند اکتسابی و یا متأثر از حوادث باشد.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، ریشه بیشتر کم توانی ها 
در سنین جوانی و بزرگسالی را عمدتاً دلایل اکتسابی و حوادث عنوان کرد و گفت: 
قطع نخاع، مشکلات و صدمات مغزی، قطع اندام ها و همچنین در سنین بالاتر بروز 
سکته و ضایعات مغزی و عوارض بیماری های قلبی و عروقی می تواند عمده ترین 

دلیل بروز کم توانی و یا معلولیت در افراد باشد.
وی با بیان اینکه ورزش، کنترل فشارخون و پیروی از سبک زندگی سالم یکی از 
مهم ترین روش های پیشگیری از سکته مغزی است، خاطرنشان کرد: مهم ترین 
عامل در پیشگیری از بروز سکته های مغزی کنترل مکرر فشار خون است که اگر 
این کار خصوصاً در سنین بالا به درستی انجام شود، سکته های مغزی به طرز قابل 
توجهی کاهش پیدا می کند. رایگانی با اشاره به اینکه زمان مناسب برای کاهش 
صدمات در اثر سکته های مغزی در همان ۶ ساعت اولیه بعد از بروز است، تاکید کرد: 
با انجام اقدامات و استفاده از داروهای مؤثر میزان ضایعات مغزی به کمترین مقدار 
خود خواهد رسید. وی تاکید کرد: باید بلافاصله بعد از اینکه بیمار دچار سکته شد، 

اقدامات توانبخشی انجام شود تا از بروز اختلالات جدی و پایدار پیشگیری کنیم.
باید در سرویس های درمانی  ادامه داد:  توانبخشی  و  این استاد طب فیزیکی 
بیمارستان ها انجام اقدامات مداخله ای توانبخشی در دستور کار باشد تا از همان 

ابتدا حجم ضایعات کاهش یافته و از معلولیت پیشگیری شود.
وی با بیان اینکه با پیشرفت علم پزشکی مرگ و میرها در پی سوانح و سایر اختلالات 
کاهش یافته است، نقش مؤثر توانبخشی را یادآور شد و تاکید کرد: توانبخشی 
دردرمان بیماران باید عنوان روشی مؤثر برای کاهش ناتوانی و به صورت فرایندی 
مستمر و به روز مورد توجه باشد. رایگانی با اشاره به اینکه توانبخشی پزشکی فردای 
ماست، توجه بیش از پیش به توانبخشی با هدف به حداقل رساندن ناتوانی در افراد 

را به عنوان یکی از مهمترین حلقه های زنجیره سلامت خواستار شد.
وی در پایان از ارائه خدمات گروه های مختلف توانبخشی در دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی همانند فیزیوتراپیست، کار درمان، گفتار درمان، مددکار اجتماعی، 
طب فیزیکی و توانبخشی، خبر داد و گفت: خدمات جامع طب توانبخشی که در 
دانشگاه به بیماران ارائه می شود شامل طیف وسیعی از اقدامات طب توانبخشی 

است که در نوع خود کم نظیر است.

توصیه های طب ایرانی؛

خواص»بابونه« را بشناسیم
مصرف گیاه بابونه در تقویت مغز و اعصاب، رفع سرماخوردگی و آبریزش بینی، 

کاهش خستگی، درمان تب های عفونی و...، موثر است. 
ناصر رضایی پور متخصص طب ایرانی، گفت: گیاه بابونه ۶ نوع مختلف با خواص 
متفاوت دارد. بابونه مشهور در منابع طبی، همان بابونه شیرازی با نام های بابونه 

رسمی، بابونه آلمانی، بابونه صغیر، اقحوان صغیر و بابونج است.
وی به خواص بابونه در منابع طب ایرانی نیز اشاره کرد و افزود: تقویت مغز و اعصاب، 
افزایش میل جنسی، پاک کننده بدن از اخلاط نامناسب، تقویت کننده معده، ضد 

خونریزی و ترمیم کننده زخم های سطحی از جمله خواص گیاه بابونه است.
وی مصرف بابونه را مؤثر در درمان سردرد، آب ریزش بینی و تحلیل برنده بادهای 
گوش دانست و گفت: برطرف کننده هپاتیت و زردی، کاهنده خستگی جسمانی، 
تحلیل برنده درد و ورم سینه، کبد، مقعد و رحم، مفید در خرد کردن سنگ مثانه، 
درمان گر تب های عفونی، مؤثر در درمان کولیت روده، جاری کننده ادرار را از دیگر 

خواص این گیاه است.
این متخصص طب ایرانی به خواص بابونه در منابع جدید اشاره کرد و گفت: ضد 
التهاب، ضد بی خوابی و اضطراب، ضد اسپاسم، کاهنده مشکلات کبدی، مؤثر در 
حل مشکلات گوارشی، مشکلات روده ها و سندرم روده تحریک پذیر از جمله این 

خواص است.
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یک روز مثل همیشه به سراغ گوشی اش رفت تا فضای مجازی را چک کند همین که 
در حال گشت وگذار در فضای مجازی بود چشمش به عکس هایش خورد که در شبکه 

های اجتماعی دست به دست می شد، شوکه شد و دنیا روی سرش آوار. 
همیشه از اخبار و دوست و آشنا می شنید که عکس های شخصی فلانی در فضای 
مجازی پخش شده و آبرویش رفته اما هرگز به در مخلیه اش هم نمی گنجید این اتفاق 
برای خودش افتاده باشد. گویا شماره اش نیز در زیر عکس هایش منتشر شده بود، 
تلفن های مشکوک و نا آشنا نیز یکی پس از دیگری آغاز شد و با هر تلفنی از سوی افراد 

نا آشنا او را نگران تر می کرد که زندگی اش را  از دست بدهد.
عکس های شخصی در پروفایلش تبدیل به آلبوم خانوادگی شده بود و این برایش 
دردساز شد و آبرو و زندگی اش در خطر افتاد.  چاره ای نداشت جزء اینکه پلیس را در 

جریان این اتفاق بگذارد تا وضع از این خراب تر نشود.
این مطالب داستان نیستند بلکه واقعیتی است که اخیرا اتفاق افتاده است، »تسویه 
حساب جاری در فضای مجازی«، بله این خانم نگون بخت هدف تسویه حساب 
جاریش قرار گرفت. سرهنگ سیدنظام موسوی رئیس پلیس فتا غرب استان تهران 
چندی پیش از تشکیل پرنده ای خبر داد که خانمی با در دست داشتن مرجوعه 
قضایی مدعی شده بود که تمام تصاویر شخصی وی در شبکه های اجتماعی منتشر 

شده است.
شاکیه در اظهارات خود گفته با انتشار این تصاویر در فضای مجازی و همچنین پخش 
شدن شماره تلفن بنده در ذیل این عکس ها سبب شده که تماس های متعددی از 
افراد ناشناس داشته باشم وهمین امر زندگی من را تحت الشعاع خود قرار داده است.

کارشناسان پلیس فتا پس از جمع آوری اسناد و مدارک موجود توانستند متهم اصلی 
پرونده را مورد شناسایی قرار دهند. متهم پرونده ابتدا منکر بزه انتسابی شد ولی پس از 
روبرو شدن با ادله دیجیتال، راهی بجز اعتراف نداشت و بیان داشت که جاری شاکیه 
بوده است وبه علت مشکلات خانوادگی و برای گرفتن انتقام از وی و مختل کردن 
آرامش زندگی شاکیه،  به این عمل مجرمانه دست زده است. پس از تکمیل پرونده و 

درج اعترافات متهم، پرونده برای سیر مراحل قانونی به دادسرای مربوطه ارسال شد.
افراد سودجو و اشخاصی که به دلیل مشکلات خانوادگی و شخصی قصد انتقام 
گیری از شما به هر دلیلی را دارند، می توانند با استفاده از این تصاویر و اعمال تغییرات 
بر روی این تصاویر اقدام به هتک حیثیت و انتشار تصاویر کنند این در حالی است که 
پلیس فتا بارها و بارها هشدار داده که فضای مجازی آلبوم خانوادگی نیست و عکس 
های شخصی خود و اعضای خانواده را در فضای مجازی منتشر نکنند. از سوی دیگز 
تصاویر انتشار یافته در فضای مجازی بصورت کامل قابل حذف نیستند پس بهترین 
راه برای این گونه جرائم پیشگیری است. بیشتر پرونده های مرتبط به هتک حیثیت 
و حرمت در پی غفلت کاربر و عدم توجه به توصیه های پیشگیرانه به وجود آمده است.

خیلی از تکنولوژی ها و ابزارهایی که این روزها از سوی مردم مورد استفاده قرار 
می گیرد در کنار تمام مزیت ها، تهدیداتی نیز در پی داشته که برخی به آنها دقت نمی 
کنند.  یکی از تکنولوژی های مورد استفاده این روزها، فضای سایبر خصوصا شبکه 
های اجتماعی است که کاربران بسیاری دارند، در حال حاضر اکثر شهروندان در 
شبکه های اجتماعی مختلف عضو هستند که با تشکیل کانال، گروه و اکانت های 
مختلف به انتشار و تبادل اطلاعات با سایر کاربران می پردازند. در این کانال ها و گروه 
ها اطلاعات شخصی، حساس و محرمانه تبادل می شود که اگر در اختیار فرد غریبه ای 
قرار بگیرد قطعا از آنها سوء استفاده می کند و برای افراد مشکلات بسیاری رقم می زند. 
کاربران نباید عکس های خصوصی و خانوادگی خود را در فضای مجازی برای نمایش 
به اشتراک بگذارند. سئوالی که ذهن کارشناسان اجتماعی فضای سایبر را مشغول 
کرده این است که چرا کاربران اجازه می دهند افراد غریبه به حریم خصوصی آن ها و 
خانواده آن ها وارد شوند. آیا باور ندارند که ورود افراد غریبه به این حریم همان تبعات 

ورود به حریم خصوصی در فضای حقیقی را دارد؟
باید باور کنیم توصیه هایی که از سوی پلیس فتا در رسانه ها منتشر می شود جدی 
است و آن ها را به کار گیریم قطعا در دام مجرمان سایبری نخواهیم افتاد. اما هنگامی 
که بسیار بی تفاوت از کنار این توصیه ها می گذریم قطعا قربانی یکی از ترفندهای 
مجرمان سایبری می شویم. هنگام استفاده از تکنولوژی های روز از حریم شخصی 
خود نیز مراقبت کنیم تا با مشکلات جبران ناپذیر روبه رو نشویم. هتک حیثیت 
مشکلات و تبعات منفی فراوانی برای قربانیان دارد که هوشیاری شهروندان بخصوص 
بانوان را در زمان فعالیت در فضای مجازی می طلبد. همان طور  که آمارها نشان می 
دهد سوءاستفاده از عکس های خصوصی در شبکه های اجتماعی یکی از شایع ترین 
جرائم حوزه فضای مجازی است لذا هرگونه مزاحمت و انتشار تصاویر خصوصی و 
خانوادگی افراد در فضای سایبری برابر ماده ۱۷ قانون جرائم رایانه ای جرم محسوب 

شده و قانون گذار برای آن مجازات تعیین کرده است.
مزاحمت و انتشار تصاویر خصوصی و خانوادگی افراد در فضای سایبری برابر ماده 
۷۴۵ قانون مجازات اسلامی جرم محسوب شده و قانون گذار برای آن مجازات تعیین 

کرده است.
همچنین فحاشی، توهین، افترا، تهدید، تمسخر، ارسال پیام و تصاویر نامناسب 
انتشار شماره تماس افراد و یا اطلاعات کاری و خصوصی آنها در فضای مجازی یا 
در شبکه های اجتماعی و غیره از مصادیق مزاحمت اینترنتی است و برابر ماده ۶۴۱ 
قانون مجازات اسلامی هرگاه کسی در فضای مجازی برای اشخاص ایجاد مزاحمت 
کند به حبس از یک تا شش ماه محکوم خواهد شد. مواد ۱۶ و ۱۷ و ۱۸ قانون جرائم 
رایانه ای، نشر هرگونه مطالب توهین آمیز و تشویش اذهان عمومی از طریق اینترنت و 
فضاهای مجازی جرم تلقی شده و برای آن به تناسب مجازات حبس و جرائم نقدی در 
نظر گرفته می شود به همین جهت با افرادی که امنیت روانی مردم را با چالش روبرو 
کنند، برخورد قانونی می شود. در ادامه این گزارش به نمونه هایی از پرنده های مرتبط 

به هتک حیثیت در فضای مجازی اشاره می شود.
انتشار تصاویر خصوصی با انگیزه انتقام جویی

سرهنگ حسین صادقی رئیس پلیس فتا استان سمنان از شناسایی و دستگیری 
فردی که با قصد انتقام گیری، اقدام به انتشار تصاویر خصوصی خواهر خانم خود در 
فضای مجازی کرده بود، خبرداد. وی گفت: با مراجعه فردی از شهروندان به پلیس 
فتا مبنی بر انتشار تصاویر خصوصی وی در شبکه اجتماعی اینستاگرام، در این راستا 
پرونده مقدماتی با هماهنگی مقام قضائی تشکیل شد. با توجه به ارائه مستندات توسط 
شاکی، بررسی پروفایل متهم و اقدامات تخصصی صورت گرفته توسط کارشناسان 
پلیس فتا مشخص شد متهم با استفاده از بستر شبکه  اجتماعی اینستاگرام، با ایجاد 
پروفایلی جعلی اقدام به انتشار تصاویر خصوصی شاکی کرده است. صادقی گفت: 
با توجه به حساسیت پرونده، کارشناسان این پلیس با بررسی ادله ارائه شده توسط 
شاکی و مستندات بدست آمده، متهم مورد شناسایی قرار گرفت و در نهایت این مجرم 
سایبری به همراه ادله دیجیتال به مقامات ذی صلاح قانونی تحویل داده شد. به گفته 
وی متهم پس از دستگیری در ابتدا منکر هرگونه بزه ارتکابی شد و با سخنان گمراه 
کننده قصد فریب پلیس را داشت که با هوشیاری کارشناسان پلیس فتا و روبه رو شدن 
با ادله دیجیتال انکارناپذیر جمع آوری شده لب به سخن گشود و به بزه ارتکابی معترف و 
اعلام کرد به دلیل دخالت شاکی در زندگی شخصی وی و برهم زدن آرامش خانوادگی، 
با ایجاد صفحه جعلی در شبکه اجتماعی اینستاگرام عکس های خصوصی او را در 

فضای مجازی منتشر و انگیزه خود را انتقام جویی عنوان کرد.
انتقام از دختر همسایه در فضای مجازی

سرهنگ دوم سامع خورشاد سرپرست پلیس فتا استان مازندران از شناسایی و 

دستگیری پسری که با انتقام گیری خود اقدام به انتشار تصاویر خصوصی دختر 
همسایه در فضای مجازی کرده بود توسط کارآگاهان پلیس فتا نوشهر خبر داد.

وی افزود: با مراجعه یکی از شهروندی خانم به پلیس فتا مبنی استان مبنی بر 
شخصی ناشناس با در اختیار گرفتن صفحه اینستاگرام بنده اقدام به انتشار تصاویر 
خصوصی، مطالب زشت و رکیک می کند، در این راستا پرونده اولیه با هماهنگی مقام 
قضائی تشکیل و با ثبت اظهارات شاکی موضوع در دستور کار کارشناسان این پلیس 

و  قرار گرفت.
خورشاد گفت: با توجه به ارائه مستندات توسط شاکی و با بررسی های اولیه و 
اقدامات تخصصی صورت گرفته توسط تیم کارشناسان این پلیس مشخص شد متهم 
همسایه دیوار به دیوار شاکیه بوده با استفاده از بستر شبکه اجتماعی اینستاگرام با در 
دست گرفتن پیج اینستاگرام دختر همسایه، اقدام به انتشار تصاویرخصوصی شاکیه 

کرده و باعث هتک حیثیت وی شده است.
انتقام مدیر ساختمان در شبکه اجتماعی اینستاگرام

سرهنگ حسین صادقی رئیس پلیس فتا استان سمنان گفت: مجرم سایبری که با 
ایجاد پروفایل های جعلی در شبکه اجتماعی اینستاگرام در پی انتقام از شاکی پرونده 
بود، توسط کارآگاهان پلیس فتا شناسایی و به مقامات ذی صلاح قانونی تحویل داده 

شد.
وی گفت: فردی به پلیس فتا مبنی بر مزاحمت اینترنتی و هتک حیثیت در شبکه 
اجتماعی اینستاگرام،  موضوع در دستور کار کارشناسان این پلیس قرار گرفت. با توجه 
به ارائه مستندات توسط شاکی و با بررسی های اولیه و اقدامات تخصصی صورت 
گرفته توسط تیم کارشناسان این پلیس مشخص شد متهم با استفاده از بستر شبکه 
اجتماعی اینستاگرام مبادرت به مزاحمت و هتک حیثیت شاکی پرونده در فضای 

مجازی کرده است.
وی افزود: پس از انجام اقدامات پلیسی توسط کارشناسان خبره مبارزه با جرایم 
سایبری و با بررسی ادله ارائه شده توسط شاکی و طبق مستندات جمع آوری شد، 
متهم مورد شناسایی قرار گرفت و طبق دستور مقام قضایی در این پلیس حضور یافت. 
متهم پس از دستگیری در ابتدا منکر هرگونه مزاحمت برای شاکی پرونده شد اما با 
روبه رو شدن با ادله دیجیتال انکارناپذیر جمع آوری شده  به بزه ارتکابی خود اعتراف  

کرد وانگیزه خود از ارتکاب جرم را مشکلات شخصی با فرد قربانی دانست.
هدف از معرفی خود به جای دوست، انتقام جویی بود

سرهنگ اکبر نصرتی رئیس پلیس فتا استان آذربایجان غربی گفت: فردی که به قصد 
انتقام جویی، باعث آبروریزی دوست خود شده بود، به سزای عمل خود رسید.

اجتماعی  شبکه  در  ناشناسی  شخص  اینکه  مبنی  فردی  مراجعه  با  افزود:  وی 
اینستاگرام پیجی ایجاد کرده و پیام هایی را در جهت درخواست شارژ به دوستان و 
آشنایان وی ارسال می کند و موجب آبروریزی وی شده است، موضوع مورد بررسی 
قرار گرفت. در بررسی های صورت گرفته محرز شد فرد مورد نظر با درج اطلاعات و 
تصاویری از شاکی در پروفایل صفحه مذکور، خود را به جای شاکی معرفی  کرده و 
از نزدیکان وی درخواست شارژ و پول کرده و مشکلاتی را بوجود آورده است ... این 
مقام مسئول افزود: با اقدامات فنی و کارشناسی ضمن شناسایی و دستگیری فرد مورد 
نظر مشخص شد وی دوست شاکی بوده و با توجه به اختلافات بوجود آمده در صدد 

انتقام جویی برآمده و دست به چنین عمل خلاف قانون زده است.
انتقام جویی اینستاگرامی با شنیدن جواب رد در خواستگاری

سرهنگ محمدعلی آدینه لو رئیس پلیس فتا استان زنجان از شناسایی عامل  تهدید 
و مزاحمت در شبکه  اجتماعی اینستاگرام خبر داد و گفت: متهم پس از شنیدن جواب 
رد در خواستگاری، به انگیزه انتقام جویی، اقدام به ارسال پیام های تهدبدی و توهین 

آمیز به شاکیه می  کرد.
هتک حیثیت در صدر جرائم فضای مجازی

سردار وحید مجید رئیس پلیس فتا گفت: برداشت های اینترنتی، هتک حیثیت، 
کلاهبرداری و مزاحمت های اینترنتی در صدر جرایم فضای مجازی است.

وی ضمن اشاره به پنج جرم برتر در کشور در حوزه سایبری، گفت: کلاهبرداری 
اینترنتی، مزاحمت اینترنتی، دسترسی غیرمجاز به داده ها که مصادیق مختلف دارد، 
هتک حیثیت و نشر اکاذیب جزو جرایم برتر در کشور در حوزه فضای مجازی و سایبری 

است.
سردار مجید افزود: برای مبارزه با این جرایم اقداماتی انجام شده است و قاطعانه با 
آن برخورد می کنیم. بر این اساس با قدرت کشف ۷۷ درصد اقدامات مقابله ای انجام 
شده اما رشد جرایم مولود توسعه حوزه فناوری اطلاعات است در حالی که ضریب 
نفوذ اینترنت، بالا رفته و انواع دسترسی های مردم به حوزه اینترنت ایجاد شده است 
به نحوی که اکنون ضریب نفوذ اینترنتی بالای ۸۹ درصد است و بیش از ۷۳ میلیون 
نفر از هموطنان کاربر اینترنت هستند و همچنان این رقم افزایش می یابد. وی در 
مورد بداخلاقی های فضای مجازی نیز گفت: بداخلاقی نسبت به افراد و مسئولان 
قابل پیگیری است اما با تدوین منشور اخلاقی در فضای مجازی و تبعیت مردم از 
این منشور، بطور قطع آمار بداخلاقی ها، تعرض به حریم خصوصی افراد کاهش 

چشمگیری می یابد.
هتک حرمت در فضای مجازی با زندان قابل جبران نیست

علی محمد رجبی رییس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرایم سایبری پلیس فتا 
گفت: در جرایمی مانند انتشار عکس یا اطلاعات خصوصی، آبرو و حیثیت افراد 
آسیب می بیند و حتی اگر مجرم نیز به زندان برود قابل جبران نیست و باعث افزایش 

آسیب های اجتماعی در جامعه نیز می شود.
وی جرایم علیه افراد را بعد از جرایم مالی از پرتکرارترین جرایم عنوان کرد و گفت: در 
این جرایم مانند انتشار عکس یا اطلاعات خصوصی، آبرو و حیثیت افراد آسیب می 
بیند و حتی اگر مجرم نیز به زندان برود قابل جبران نیست و باعث افزایش آسیب های 
اجتماعی در جامعه نیز می شود. رجبی با تاکید به اینکه به این موضوعات باید با نگاه 
غیر پلیسی بیشتر پرداخته شود، افزود: این موضوعات باید از طرف اهالی فرهنگ، 
رسانه و ارتباطات با نگاه فرهنگ سازی و پیشگیری مطرح شود تا تاثیر بیشتری در 
جامعه داشته باشد. وی با اشاره به ویژگی های فضای مجازی و تاثیر آن در زندگی 
امروز، افزود: با این شرایط باید به سبک جدیدی از زندگی برسیم و جامعه را آماده ورود 

به سبک زندگی دیجیتالی کنیم.
رجبی با تاکید به اینکه نباید به دنبال محدود کردن فضای مجازی باشیم، گفت: 
باید نسل آینده را برای این فضا آماده کنیم و اگر در این حوزه عقب گرد داشته باشیم 
آینده را از دست داده ایم ...  رییس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرایم سایبری پلیس 
فتا به دلایل به خطر افتادن امنیت افراد در فضای مجازی اشاره کرد و افزود: ضعف در 
قوانین و مقررات، نقص در سامانه های کسب و کاری و خدماتی مرتبط با مخاطب و 
کافی نبودن مهارت استفاده از ابزار و دانش پیشگیری، بیشترین دلایل آسیب کاربران 

در فضای مجازی است.
هموطنان باید در استفاده از فضای مجازی نهایت دقت را داشته باشند چرا که 
ممکن است مجرمان در پوشش دوستان و آشنایان که در چت ها با یکدیگر گفت وگو 
می کنند، با مشخصات غیر واقعی ظاهر شده و از زبان شخصی دروغین و خود ساخته 
با مخاطبان سخن بگویند، لذا کاربران شبکه های اجتماعی قبل از اطمینان کامل از 
هویت اشخاص در فضای مجازی صرفا به نام و تصویر فرد مورد نظر اعتماد نکنند و برای 
کسب اطلاعات و ارتقاء آگاهی های خود در این زمینه  یا در صورت برخورد با موارد 

مشکوک به سایت  www.cyberpolice.ir مراجعه کنند. 

دبیر کمیسیون دانشجویی استان قم:

فعالیت تشکل های دانشجویی
 راضی کننده نیست

دبیر کمیسیون دانشجویی استان قم با اشاره به ضرورت تأمین نیازهای آموزشی 
و رفاهی دانشجویان قم گفت: فعالیت تشکل های دانشجویی کمتر از حد انتظار 

است و باید بستر فعالیت بیشتر آنها فراهم شود.
مرتضی بابایی  با اشاره به برگزاری جلساتی تحت عنوان کمیسیون دانشجویی 
به طور ماهانه گفت: در این جلسات وضعیت محیط های دانشجویی را با رویکرد 
ارتقای خدمات رفاهی از جمله اسکان، رفت و آمد و اوقات فراغت دانشجویان رصد 

می کنیم تا مسئولان دانشگاه های قم تأمین نیازشان در این زمینه توجه کنند.
وی با اشاره به اینکه در ابتدای هر سال نشست هایی با دبیران تشکل های 
فعالیت  جلسات،  این  برگزاری  وجود  با  افزود:  می شود،  برگزار  دانشجویی 
تشکل های دانشجویی قابل قبول نیست و کمتر از حد انتظار ما است و باید امورات 
مربوط به فعالیت های دانشگاه تا حدی که مقدور است توسط دانشجویان انجام 

شود تا بیشتر فعالیت های دانشگاه ها دانشجو محور شوند.
برگزاری  ضرورت  بر  تأکید  با  قم  استاندار  انتخابات  و  سیاسی  امور  مدیرکل 
کرسی های آزاد اندیشی نقد و نظریه پردازی در دانشگاه ها گفت: در کمیسیون 
دانشگاه ها مرتباً تأکید شده که مسؤولان دانشگاه ها بستر را برای فعالیت هر 
چه بیشتر تشکل ها و میدان دادن منطقی به دانشجویان با رعایت یک سری از 

چارچوب ها را فراهم کنند
زمینه های  در  دانشجویی  تشکل های  فعالیت  گستره  تنوع  بر  تأکید  با  وی 
سیاسی، فرهنگی و اجتماعی، صنفی و علمی بیان کرد: علاوه بر اینکه در 
برخی دانشگاه های ما دفاتر کارآفرینی فعال هستند و برنامه ریزی هایی هم انجام 
و ۹  اندازی شده  راه  آموزش عالی  با مراکز  ارتباط استانداری  می دهند، دفتر 

کارگروه در زمینه هایی مثل اجتماعی، گردشگری، کشاورزی و … فعال هستند.
بابایی با بیان اینکه باید نیازهای دانشجویان قمی در بحث آموزشی و رفاهی در 
شأن آنها تأمین شود، گفت: مسؤولان دانشگاه های استان قم همواره تلاش دارند 

تا رفاه دانشجویان قمی و به ویژه دانشجویان مهمان تأمین شود.
وی با اشاره به رویکرد استانداری در استفاده از ظرفیت دانشگاه ها در جهت 
کاربردی کردن پژوهش ها برای رفع مشکلات استان، گفت: نیازهای استان در 
حوزه پژوهش بررسی شده و فایل آن در اختیار دانشگاه ها قرار گرفته تا اساتید 
دانشگاه ها پایان نامه ها و رساله های دکتری دانشگاه را به این سمت هدایت کنند.

 بیش از ۷۰ هزار دانشجو در قم تحصیل می کنند
مدیرکل سیاسی استانداری و دبیر کمیسیون دانشجویی قم دربخش دیگری 
ازسخنان  گفت: در حال حاضر ۳۱ دانشگاه و مرکز آموزش عالی در استان قم 
فعالیت دارند و بیش از ۷۰ هزار دانشجو در این دانشگاه ها تحصیل می کنند که از 

این تعداد، ۵۵ درصد دانشجویان استان پسر و ۴۵ درصد دختر هستند.
بابایی  افزود : در حال حاضر ۳۱ دانشگاه و مرکز آموزش عالی در استان قم 
فعالیت دارند و بیش از ۷۰ هزار دانشجو در این دانشگاه ها تحصیل می کنند، ۵۵ 
درصد از دانشجویان استان پسر و ۴۵ درصد دختر هستند،  همچنین ۶۰ درصد 

دانشجویان بومی و ۴۰ درصد غیربومی اند.
و  علمی  فرهنگی،  تشکل  از ۲۰۰  بیش  استان  دانشگاه های  در  افزود:  وی 
پژوهشی فعالیت دارند و ۱۶۰ نشریه علمی و فرهنگی در دانشگاه های قم چاپ 
می شود؛ تدوین سالانه حدود سه هزار و ۵۰۰ پایان نامه در دانشگاه های استان 
که تأثیر زیادی در کاربردی شدن موضوعات تحقیقات و همچنین تعامل سازنده 

بین دانشگاه و صنعت دارد از دیگر ظرفیت های استان قم در این بخش است.
 

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم  خبرداد:

تشکیل پرونده شناسایی برای ۳۲۰۰ نفر از 
فروشندگان روزبازارها

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم از جمع آوری ۳۲۰۰ پرونده شناسایی از فروشندگان روزبازارهای قم خبر داد.

علیرضا مظفری در گفت وگو با شهرنیوز، با اشاره به فعالیت روزبازارها در سطح 
شهر و نظارت بر روند فعالیت آنها، اظهار داشت: هر پدیده ای که در شهر وجود 
دارد کارکرد خاص خود را دارد و نمی شود آن را حذف کرد و تنها می شود راهکاری 

برای سامان دهی و بهره وری بیشتر آنها لحاظ کرد.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم با اشاره به نیاز شهر به بازارهای روز نیز افزود: با توجه به کارکردهایی همچون در 
دسترس بودن، قیمت مناسب و تنوع محصول به ویژه با شرایط اقتصادی موجود 
مردم مطالبه فعالیت این بازارها را دارند اما از طرفی معایبی هم با خود به همراه 
دارند از جمله اینکه تا حدودی در کار کسبه ای که مغازه دارند خللی را به وجود 

می آورند.
کرد:  تأکید  روزبازارها،  ساماندهی  در  شهرداری  وظیفه  به  اشاره  با  مظفری 
شهرداری مکلف است که فضای فیزیکی برای استقرار این روزبازارها را فراهم کند.

وی با اشاره به اینکه در گذشته ۱۱ روزبازار در سطح شهر قم فعال بودند، تصریح 
کرد: ۳ مورد از این بازارها جمع شده اند و سازمان برای ۴ الی ۵ مورد از این 
روزبازارها زمینی برای محل استقرار مشخص کرده است که با رعایت پروتکل های 

بهداشتی فعالیت خودشان را از سر گرفته اند.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم با اشاره به شرایط موجود در اثر شیوع ویروس کرونا، افزود: اگرچه نظارت از این 
بازارها به صورت ماهوی بر عهده شهرداری نیست و دستگاه هایی دیگری ازجمله 
مرکز بهداشت، اصناف، دامپزشکی، اماکن و نیروی انتظامی در رابطه با اموال 
مسروقه هم دخیل هستند اما با توجه به شرایط موجود نظارت بیشتری از سوی 

شهرداری در اجرای پروتکل های بهداشتی در روزبازارها انجام می شود.
پوشه  افزود: ۳۲۰۰  روزبازارها،  در  فعال  افراد  شناسایی  به  اشاره  با  مظفری 
شناسایی از فروشندگان روز بازارها جمع آوری شده است که عموماً از وضعیت مالی 

چندان مناسبی برخوردار نیستند.
وی افزود: در ایام کرونا نیز با توجه به تعطیلی چندماهه این بازارها این اطلاعات 

برای حمایت های مالی فروشندگان در اختیار دستگاه های حمایتی قرار گرفت.
 

سرپرست منطقه شش شهرداری قم  تاکید کرد

ضرورت ورود سرمایه گذار 
برای بازآفرینی شهری 

سرپرست منطقه شش شهرداری قم با اشاره به ضرورت توجه جدی به بازآفرینی 
شهری در منطقه ۶ برلزوم ترغیب بخش خصوصی برای ورود به منطقه تاکید کرد.

سید رضا حسینی با تاکید بر نیازبازآفرینی شهری در منطقه ۶ شهرداری قم، 
اظهار داشت: بافت منطقه، نوع ساخت و سازها و وجود سکونتگاه های غیررسمی 
به گونه ای است که نیاز به بازآفرینی شهر بیش از سایر مناطق در آن احساس 

می شود.
سرپرست منطقه شش شهرداری قم با اشاره به اقدامات صورت گرفته، افزود: در 
بحث بازآفرینی شهری در محله هندویان یک سری اقداماتی در سال های گذشته 
انجام شده و حوالی مسجد حاج حبیب فضای سبز کمی ایجاد شده است اما 

هنوز جای کار بسیاری وجود دارد.
حسینی با تاکید بر تراکم جمعیتی بالا در منطقه ۶ تصریح کرد: ۲۳۰ الی ۲۴۰ 
هزار نفر در منطقه ۶ شهر قم در چیزی حدود هزار و صدهکتار مساحت منطقه 
ساکن هستند که با توجه به تراکم جمعیتی بالا نیاز است که بحث بازآفرینی شهری 

در این منطقه با جدیت بیشتری دنبال شود.
حسینی با تاکید بر ضرورت ارائه خدمات زیربنایی در منطقه، تاکید کرد: منطقه 
در برخی شاخص های توسعه شهری به شدت عقب است. حرکت های خوبی در 

سال های گذشته انجام شده است اما نیاز به یک حرکت جدی هنوز وجود دارد.
وی با تاکید بر ضرورت ورود سرمایه گذار برای بازآفرینی شهری منطقه، تصریح 
کرد: راهکار اصلاح وضع موجود این است که بخش خصوصی برای سرمایه گذاری 

در منطقه تشویق شود.

افزایش نرخ بیکاری قمی ها در شرایط کرونایی ؛

توسعه مشاغل خانگی نسخه درمان 
بیکاری می شود 

 بیکاری و مشکلات اقتصادی خانواده ها در شرایطی که شیوع کرونا بسیاری را 
خانه نشین کرده معضلی جدی برای استان است که در کوتاه ترین زمان ممکن با 

توسعه مشاغل خانگی می تواند آلام خانواده ها را اندکی التبام بخشد. 
در شرایطی که شیوع بیماری کرونا جان مردم را تهدید می کند از دیگر سو 
بی ثباتی اقتصادی و گرانی ها، همچنین اعمال محدودیت های کرونایی همه و 
همه شرایط بغرنجی را برای خانواده ها به همراه آورده است. بیکاری، تعطیلی های 
مکرر، تورم و گرانی سبب شده تا برخی خانه نشین شوند و گیر یک لقمه نان باشند.
این شرایط بغرنج تا آنجا پیشرفته که به گفته مصطفی کاویانی مدیرکل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی استان قم "نرخ بیکاری در قم با یک درصد افزایش مواجه شود" 

و این یعنی زنگ خطر.
در چنین شرایطی یکی از زودبازده ترین راه ها ایجاد شرایط مشاغلی کم هزینه 
است، مشاغلی که امکان دسترسی و انجام آن آسان و علاوه بر آن به سرعت هم 
به اقتصاد خانوار کمک کند. در چنین شرایطی ایده طرح ملی توسعه مشاغل 
خانگی مورد توجه قرار گرفت. در استان قم نیز این طرح با اولویت زنان سرپرست 
خانوار با جدیت دنبال شد، طرحی که علیرغم تعاریف مسئولان چندان مورد 

استقبال قرار نگرفته است.
به گفته صدیقه صدیق تقی زاده، یکی از مهمترین علل عدم اقبال زنان سرپرست 
خانوار از دست دادن حمایت های مستمر خیران و نهادهای حمایتی است. چرا 
که بنا به تجربه قبلی علیرغم تولیدات باکیفیت اما بازار فروشی برای محصولات 

وجود ندارد.
مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداری قم معضل نبود بازارچه دائمی عرضه 
محصولات مشاغل خانگی را جدی برشمرد و ادامه داد: در اکثر استان ها این 
بازارچه ها کمک زیادی به فعالان مشاغل خانگی کرده است، در استان قم اما نبود 
این بازارچه خود به موضوعی جدی تبدیل شده است. البته پیگیری های زیادی 
در این زمینه صورت گرفت و سال گذشته تا افتتاح این بازارچه هم پیش رفتیم اما 

به دلیل شیوع بیماری کرونا این موضوع منتفی شد.
پرهیز از موازی کاری برای موفقیت در توسعه مشاغل خانگی 

مهرداد غضنفری معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم اما مهمترین علت 
بر زمین ماندن طرح های مفید و موثر را نداشتن بنیه علمی و چاچوب قوی دانست 
و اظهار داشت: همین نقاط ضعف باعث می شود تا هم متولیان هم مخاطبان 

طرح ها با دیدگاه ناامیدانه به آن نگاه کنند.
وی جامعیت طرح ها را منوط به داشتن پشتوانه علمی آن ها دانست و خاطرنشان 
کرد: در این طرح جهاد دانشگاه به عنوان واسطه در حال فعالیت است  و این 
خود نقطه قوت به شمار می آید. جهاد دانشگاهی هم بنیان علمی دارد و هم در 
حوزه توانمندسازی شناسنامه و پیشینه روشنی دارد. غضنفری بر لزوم هم افزایی و 
پرهیز از پراکنده کاری تاکید کرد و ادامه داد: برای رسیدن به یک کار هدفمند لازم 
است شناسایی محدودیت ها و الزامات، تشکیل کمیته هایی برای تفکیک وظایف، 
جلوگیری از پراکنده کاری و موازی کاری و نیز تجمیع توان دستگاه های مسئول 

مورد توجه قرار گیرد.
معاون استاندار قم بر لزوم هماهنگی در ارائه آمارها از سوی دستگاه های رسمی 
تاکید کرد و ادامه داد: عدم هماهنگی در اعلام آمارها در قضاوت ها و برنامه 

ریزی ها اخلال ایجاد می کند.
وی به پراکنده کاری و موازی کاری نهادهای اجرایی در اجرای طرح مشاغل 
خانگی اشاره کرد و گفت: از مشکلات اساسی دولت در سطح کلان و استان 
همین است که کارهای زیادی صورت گرفته اما در انتقال آن دچار مشکلیم، 
علیرغم فعالیت های مثبت در حوزه مشاغل خانگی اما این اقدامات لازم است 
تجمیع و مشخص شود. به اعتقاد وی، برنامه ریزی، سیاستگذاری وتدوین و ابلاغ 
۲۰ درصد و ۸۰ درصد عمده آن مربوط به پیگیری است در این راستا لازم است 
بدنه دستگاه های اجرایی نیز با این طرح همراهی کنند به طوری که فرد پیگیری 
کننده از قواعد بروکراسی خارج شود. غضنفری با تاکید براینکه طرح توسعه 
مشاغل خانگی با نازل ترین منبع ایجاد می شود یادآور شد: ایجاد بازارچه دائمی 
فروش محصولات مشاغل خانگی که یکی از دغدغه های اصلی است براساس 
قانون وظیفه شهرداری ها بوده و شورای شهر و شهرداری نیز تاکنون اقدام عملی 
در این زمینه نداشته اند، در این زمینه پیگیری های لازم تا حضور نتیجه انجام شود. 
اما با توجه به شرایط کرونایی این طرح در اولویت نیست ولی کار جانمایی باید 

انجام شود.
معاون استاندار قم بر لزوم توجه به مقوله اقتصاد دیجیتال تاکید کرد.

حال با همه این توصیفات با وجود فعالیت دهها هزار نفر در حوزه مشاغل خرد 
و خانگی به نظر می رسد در صورت پیگیری جدی این طرح می تواند در مقیاس 

کوچک اما تاثیرگذار تا حد زیادی مشکلات اقتصادی خانواده ها را رفع کند.

مدیر ستاد دیه قم:

۷۷ زندانی جرایم غیرعمد قم 
در انتظار آزادی هستند

نمایندگی ستاد دیه قم گفت: ۷۷ زندانی جرایم غیرعمد در این استان که به 
دلایلی از جمله دیه و محکومیت مالی زندانی هستند، در انتظار آزادی می باشند. 

رضا مرادی پور افزود: این تعداد زندانی در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته که 
۱۴۷ نفر بود، ۴۷ درصد کاهش یافته است.

وی اضافه کرد: تعداد زندانیان جرایم غیرعمد امسال در قم کمترین میزان 
در ۱۰سال گذشته می باشد و این امر با پیگیری ویژه و حمایت های رییس کل 
دادگستری و رییس هیات امنای ستاد دیه قم و دیگر اعضای هیات امنای ستاد 
دیه تحقق یافته است. وی گفت: از تعداد ۷۷ زندانی جرایم غیرعمد، چهار نفر به 
دلیل دیه غیرعمد و ۷۳ نفر محکوم مالی هستند که ۲ نفر زن و بقیه مرد می باشند.
خانوار،  سرپرست  دیه،  ستاد  شیوه نامه  اساس  بر  کرد:  تصریح  پور  مرادی 
مددجویان بالای ۶۰ سال، بانوان و افرادی که سوابق کیفری نداشته و بدهی 
کمتری داشته باشند، در اولویت آزادی می باشند. وی افزود: کارشناسان ستاد 
دیه، برای زندانیان جرایم غیرعمد پرونده تشکیل می دهند و پس از تحقیقات 
درباره وضعیت مالی مددجو، ستاد با دعوت از شکات، تخفیف اخذ شده و  با 
پرداخت تسهیلات بانکی و جذب کمک های خیرین اقدام به تامین مانده  بدهی و 
آزادی زندانیان جرایم غیر عمد می نماید. به گفته وی، با توجه به دستور رییس قوه 
قضاییه و پیگیری های رییس دادگستری قم مبنی بر آزادی تمامی زندانیان مهریه،  

در حال حاضر هیچ فردی صرفا به دلیل مهریه در قم زندانی نیست.
ملی  بانک  شماره حساب های  با  قم  استان  دیه  ستاد  گفت:  وی 
تجارت  بانک  و   ۱۸۲۲۲۸۸۷۲۴ ملت  بانک   ،۰۲۰۱۲۳۱۶۱۸۰۰۹
۱۵۳۰۰۸۵۵۹۳، شماره کارت های ۵۸۵۹۸۳۷۰۰۲۵۷۶۶۲۳ بانک تجارت و 
۶۰۳۷۹۹۷۵۶۰۰۰۰۸۸۸ بانک ملی و شماره تماس ۳۷۷۲۲۶۶۶ آماده دریافت 
کمک های خداپسندانه مردم شریف قم برای آزادی زندانیان جرایم غیرعمد است.

اجتماعی

سوءاستفاده از عکس های خصوصی در شبکه های اجتماعی ؛

موبایل آلبوم خانوادگی نیست
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زنگنه تشریح کرد

جزئیات طرح محاسبه رایگان گازبهای 
مشترکان خانگی

وزیر نفت از بررسی طرح محاسبه رایگان گازبهای ۳۰ درصد از مشترکان کم 
مصرف خانگی در هیئت دولت به عنوان مشوقی برای مدیریت مصرف انرژی در 

کشور خبر داد. 
به گزارش ایسنا، بیژن زنگنه، در مراسم امضای تفاهم نامه همکاری وزارت نفت و 
معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری با موضوع بهینه سازی مصرف انرژی 
گفت: به منظور ایجاد مشوق هایی برای مدیریت مصرف گاز، براساس طرحی که 
قرار است در دولت بررسی شود، گازبهای ۳۰ درصد از مشترکان خانگی که مصرف 
کمتری دارند، رایگان محاسبه می شود و این طرح تأثیری بسزا بر مدیریت مصرف 

سوخت خواهد داشت که در صورت تصویب در هیئت دولت، اجرایی می شود.
وی افزود: بر اساس این مصوبه، مشترکانی که مصرف خود را در زمستان ۱۰ 
درصد کاهش دهند، از کاهش ۱۵ درصدی در گازبها برخوردار می شوند که این 
موضوع دو تأثیر دارد؛ نخست اینکه قیمت تصاعدی محاسبه نمی شود و افزون بر 
این، دولت هم در پی کاهش مصرف  ۱۵ درصد تخفیف می دهد. برای این کار 
منابعی هم دیده شده است. هر چند این طرح برای ما کاهش درآمد به همراه 
خواهد داشت، اما ایجاد تعادل در تراز تولید و مصرف که در نتیجه این طرح 

حاصل می شود برای ما اهمیت بیشتری دارد.
وزیر نفت افزود: اصلاح سیستم موتورخانه ها و جایگزینی بخاری های فرسوده 
انرژی است که هفته  اقدام های مهم دولت در زمینه کاهش مصرف  از دیگر 
پیش در شورای اقتصاد هم تصویب و مقرر شد دولت یارانه ای را به منظور تعویض 
بخاری های با بازده پایین با بخاری های با کارایی بالا و نیز تعمیر موتورخانه ها 

اختصاص دهد که امیدوارم هفته جاری در دولت تصویب شود.
با تأکید بر لزوم اجرای منویات مقام معظم رهبری در زمینه مدیریت  زنگنه 
مصرف انرژی، هدف اصلی از اجرای این طرح ها را حمایت از مشترکان و اعطای 

مشوق هایی برای کاهش مصرف انرژی در کشور دانست.
وی با اشاره به اینکه بهینه سازی مصرف انرژی همیشه مطلب تعیین کننده ای 
در وزارت نفت بوده است، گفت: در پی افزایش شدید مصرف این مسئله به تازگی 
اهمیت بیشتری یافته است، زیرا ما منابعی تجدیدناپذیر داریم و به نقطه بالای 
تولید رسیده ایم و این طور نیست که هر مقدار مصرف کنیم، بتوانیم تولید کنیم، 

بنابراین بهینه سازی برای ما یک اصل و باید است.

 مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام:

کارت هوشمند رانندگان متخلف حمل 
نهاده های کشاورزی باطل می شود

 مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور گفت: سازمان راهداری، کارت 
هوشمند رانندگان متخلف در حمل نهاده های بخش کشاورزی را باطل می کند. 

»محمدرضا طلایی« درباره اختلاط نهاده های بخش کشاورزی، افزود: هر زمان 
قیمت نهاده ها اختلاف بیشتری در بازار پیدا می کند، تخلف صورت می گیرد.

وی با اشاره به اینکه کالایی که خریداری می شود در مراحل مختلف بارگیری تا 
انبار آزمایش می شود، خاطرنشان کرد: قبل از تخلیه بار از کشتی، سازمان های 
استاندارد، حفظ نباتات و دامپزشکی نمونه برداری می کنند و اگر مورد تایید قرار 

گرفت، اجازه تخلیه بار از کشتی داده می شود.
 مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور تصریح کرد: زمانی که بار از کشتی 
خارج و در انبارها تخلیه می شود با تأیید دامپزشکی، بارگیری و به سمت مقصد 

حمل می شود،  بنابراین هیچ مشکلی در زمان بارگیری وجود ندارد.
طلایی با بیان اینکه شرکت های واردکننده با شرکت های باربری قرارداد می 
بندند، گفت: مشکلی در نهاده های وارداتی وجود ندارد؛ حمل بار به صورت فله 
و در کامیون های لبه دار انجام می شود و شرکت های باربری متعهد هستند بار را 

سالم به واحدهای تولیدی برسانند.
 مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور یادآور شد: شرکت های حمل و نقل 
چون مجوزشان را از سازمان راهداری می گیرند، رئیس سازمان راهداری به ما قول 
داده است اگر گزارش تخلفی به این سازمان بدهیم به سرعت کارت هوشمند 

راننده باطل شود.
وی با اشاره به این که حدود ۱۶ تا ۱۷ میلیون تن نهاده به کشور وارد و توسط 
کامیون حمل می شود، تصریح کرد: اینکه کنار هر کامیون یک ناظر قرار گیرد. 

امکان پذیر نیست.
طلایی اضافه کرد: برای جلوگیری از تخلف رانندگان باید در جریمه های آنان 

سخت گیری شود.
احتمال حضور یک شبکه متخلف تغییر مسیر نهاده های دامی 

 مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور با اشاره به اینکه دلالان از اختلاط 
نهاده ها سود می برند، گفت: ما با شرکت پیمانکار که قرارداد می بندیم، تضامین 
می گیریم. اگر شرکت حمل و نقل تخلف کند پنج برابر قیمت بار جریمه و بار 

کامیون معدوم می شود.
طلایی گفت: احتمال می دهیم یک شبکه متخلف، بار نهاده های کشاورزی و 

دامی را در مسیر تغییر می دهد.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام از واحدهای تولیدی درخواست کرد تا بار 

ناسالم را تحویل نگیرند.

بررسی بودجه سال آینده در حالی آغاز شده است که نه تنها نمایندگان در 
مصاحبه ها و نشست ها بلکه در صفحات شخصی شان انتقادات تندی را متوجه 
لایحه بودجه کرده اند و کار تا بدان جا پیش رفته که برخی رد کلیات را پیشنهاد 
داده اند. این در حالی است که آخرین بودجه دولت دوازدهم در یکی از سخت 
ترین مقاطع تاریخ اقتصاد ایران تدوین شده و ایجاد جو نگرانی می تواند چشم 

انداز امیدوارانه اقتصاد را مخدوش نماید.
هادی حق شناس،کارشناس اقتصادی و نماینده اسبق مجلس شورای اسلامی 
اما توصیه هایی مهم برای منتقدان دارد.وی درگفتگویی ،با اشاره به اینکه در 
بررسی لایحه بودجه گروکشی معنایی ندارد،گفت: امیدوارم پروسه تصویب با 
دردسر کمی همراه باشد چرا که این لایحه در دوره ای خاص و استثنایی تدوین 
شده ، دوره ای که اقتصاد ایران با دو تکانه عظیم روبرو بود، تشدید تحریم و فشار 
خارجی و کرونا در نتیجه امیدوارم مواضع مجلس تکانه سومی در این پروسه برای 

اقتصاد ایران نباشد.
حق شناس تاکید کرد: در لایحه بودجه و موضوعات اقتصادی اصلا گروکشی 

معنا و مفهوم ندارد زیرا هر دو موضوع در معرض دید و قضاوت مردم است.
وی در توضیح این مطلب افزود: به عنوان یک مثال بسیار ساده باید گفت در 
مورد ارز ۴۲۰۰ تومانی اختلاف سلیقه وجود دارد یک نظر این است که ارز ۴۲۰۰ 
تومانی حذف شود زیرا تورم بر اساس نرخ آزاد در اقتصاد شکل می گیرد و نیت 
کسانیکه ارز ۴۲۰۰ تومانی را مطرح کرده اند، خیر است. آنها تصور می کنند کالا 
ارزان تر دست مصرف کننده می رسد ولی برای نمونه قیمت مرغ را ببینید آیا بر 

اساس دانه و نهاده ۴۲۰۰ تومان بوده است؟
وی گفت: این موارد را باید اختلاف سلیقه دانست که هم مخالف دارد و هم 
موافق؛ هم هر دو جریان سیاسی افرادی با آن مخالف هستند و در مقابل کسانی 

هر دو جریان سیاسی با آن موافقت می کنند.  
بنابراین به نظرم اختلاف سیلقه وجود دارد زیرا به نفع هر دو جریان سیاسی است 
که نرخ بیکاری یک رقمی شود، به سود هر دو طرف است که نرخ تورم تک رقمی 
شود اما راه های رسیدن متفاوت است و اختلاف سیلقه هاست که گاهی اوقات 

تبدیل به چالش می شود.
میزان جرح و تعدیل لایحه بودجه 

لایحه  تصویب  در  اختلاف نظرها  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  شناس  حق 
نتیجه  به  با دولت  بیان کرد:چه مجلس  بود،  تاثیرگذار خواهد  بودجه ۱۴۰۰ 
برسند و یا برعکس، لایحه بودجه باید به تصویب برسد.من این نکته را بر اساس 
تجربه سنوات گذشته می گویم.تجربه نشان داده حداکثر تغییرات ارقام بودجه 

درمجالس مختلف حدود ۵ تا ۶ درصد بوده، آن هم به یک دلیل ساده؛از ۸۴۱ 
تومان آن بودجه  تومان بودجه عمومی دولت ۷۳۵ هزار میلیارد  هزار میلیارد 
جاری است و ۱۰۴هزار میلیارد تومان عمرانی؛ به عبارت دیگر یقینا مجلس که 
نمی خواهند حقوق کارکنان دولت را کم کند زیرا همه به دنبال افزایش حقوق ها 
هستند یا مجلس که نمی خواهد به دنبال حذف یارانه ها برود زیرا به دنبال افزایش 

یارانه هاست.
این اقتصاددان تاکید کرد: بنابراین وقتی در سمت هزینه های جاری بعید به 
نظر می رسد چیزی کم و یا زیاد شود به سراغ ۱۰۴ هزار میلیارد تومان بودجه 
عمرانی می روند که یقینا هیچ کس به دنبال کاهش نیست بلکه به دنبال افزایش 

هستند اما باید دید از کدام منبع.
حق شناس در پایان خاطر نشان کرد: تا منابع مشخص نباشد نمی توان این 
افزایش را در بودجه عمرانی اعمال کرد لذا به نظر می رسد تغییر اساسی در ارقام 
لایحه بودجه ۱۴۰۰ از سوی مجلس اتفاق نیافتد مگر اینکه معجزه ای رخ دهد که 

بنده نمی دانم چیست.
نقاط قوت بودجه را ببینید

این کارشناس اقتصادی درباره نقاط قوت لایحه بودجه ۱۴۰۰ گفت:  مهمترین 
نقطه قوت لایحه بودجه سال آینده این است که بودجه کل کشور متناسب با نرخ 
تورم رشد نکرده است. در ۸ ماهه امسال تورم حدود ۲۸ تا ۲۹ درصد شده و اگر 
بپذیریم تا پایان سال جاری )۱۳۹۹( تورم ۳۰ درصدی داشته باشیم، بودجه کل 
کشور حدود ۲۰درصد افزایش یافته است.به عبارت دیگر بودجه سال آینده برابر 
با ۲میلیون و ۴۳۶ هزار میلیارد تومان شده که نسبت به بودجه سال ۹۹ حدود ۲۰ 

درصد افزایش داشته که بسیار کمتر از نرخ تورم است.
حق شناس افزود: نکته مهم تر اینکه بودجه شرکت ها، بانک ها و موسسات 
انتفاعی وابسته به دولت ۹درصد رشد داشته است که نشان دهنده دو مورد است، 
نخست اینکه دولت موفق شده بخشی از شرکت ها را واگذار کند و نکته دیگر اینکه 
رشد بودجه شرکت ها متناسب با نرخ تورم نبوده که علامت بسیار خوبی محسوب 
می شود. وی تصریح کرد: همچنین باید توجه داشت که بودجه منابع عمومی 
دولت که از ۵۷۱ هزار میلیارد تومان به ۸۴۱ هزار میلیارد تومان افزایش یافته که 
نشان دهنده رشدی ۴۷ درصدی است. عمده افزایش ها برای تقویت قدرت 
کارکنان دولت و استمرار یارانه هاست. لذا این موارد را باید به عنوان نقاط قوت 

لایحه بودجه ۱۴۰۰ تلقی کرد.
بودجه منابع عمومی دولت در ۱400  رشدی 4۷درصدی دارد

این اقتصاددان درباره نقاط ضعف لایحه بودجه ۱۴۰۰ بیان کرد: نقطه ضعف 

لایحه را باید بودجه عمرانی یا همان تملک دارایی دانست. بالاخره در ۸۴۱ هزار 
میلیارد تومان، یک هشتم بودجه عمرانی در نظر گرفته شده یعنی حدود ۸۸درصد 
بودجه عمومی کشور جاری است و ۱۲درصد عمرانی. این مساله نقطه ضعف 

لایحه بودجه ۱۴۰۰ به شمار می رود.
وی ادامه داد: مورد دیگر، استقراض از مردم در قالب اسناد خزانه یا فروش اوراق 
بهادار است؛ یا به اصطلاح دیگر واگذاری دارایی ها که حدود ۳۰۰هزار میلیارد 
تومان را شامل می شود، به عبارت ساده تر بیش از یک سوم منابع عمومی بودجه 
سال آینده، از محل فروش اسناد است که یک نوع به اصطلاح »پیش خور« کردن 

مالیاتی سال ۱۴۰۰ است؛ بنابراین می تواند نقطه ضعف تلقی شود.
حق شناس گفت: پایین بودن میزان مالیات از دیگر نقاط ضعف بودجه است 
زیرا در اقتصادی به بزرگی اقتصاد ایران نزدیک ۲۵۰هزار میلیارد تومان مالیات 
پرداخت می شود که این مبلغ یعنی یک سوم هزینه های عمومی کشور در حالی 

که حداقل  باید آنقدری مالیات ها وصول شود که معادل هزینه های جاری باشد.
اگر فرضا از محل مالیات کار عمرانی نمی شود انجام داد و مالیات جوابگوی این 
کار نیست، انتظار می رود که کارهای جاری انجام شود. این موارد مهمترین نقاط 

ضعف لایحه بودجه ۱۴۰۰ دانست.
وی اضافه کرد: دو نکته را نباید فراموش کرد؛ این لایحه در واقع در شرایطی 
تنظیم شده که اقتصاد ایران همراه با ۲ تکانه بوده است، نخست تکانه تحریم و 
تکانه کرونا؛ این دو مورد به احتمال زیاد سال آینده رفع خواهد شد لذا دولت با 

خوش بینی رفع این موارد، لایحه بودجه را تنظیم کرده که فرض مهمی است.
وی تاکید کرد: فرض دیگر اینکه لایحه بودجه هنگامی تقدیم مجلس شده که 
برای نخستین بار در اقتصاد ایران ۳ سال پیاپی رشد اقتصادی منفی داشته ایم. 
سال های ۹۷، ۹۸ و ۹۹ اقتصاد ایران کوچک شده است. اگر این فرض را بپذیریم 

آنگاه می توان به صورت واقع بینانه در مورد ارقام لایحه اظهار نظر کرد.
وی افزود: به عبارت ساده تر اگر می خواهیم در مورد نقاط قوت و لایحه بودجه 

۱۴۰۰ صحبت کنیم باید این دو فرض لحاظ شود تا بتوانیم قضاوت کنیم.
وی درباره این مطلب که  انتظار می رفت در لایحه بودجه ۱۴۰۰ معافیت های 
مالیاتی برخی سازمان ها و مراکز حذف شود، اما این اتفاق نیافتاد، ظرفیت 
اقتصاد ایران این نیست که ۲۵۰ هزار میلیارد تومان مالیات وصول کند؛ این رقم 
نسبت به تولید ناخالص ملی شاید در حد ۷ تا ۸ درصد باشد در حالی که در همه 
کشورهای همسایه ایران این رقم )نسبت اخذ مالیات به تولید ناخالص ملی( برابر 
با حداقل۱۵ درصد است و در کشورهای اروپایی این رقم به حدود ۳۰ درصد می 

رسد.
وی بیان کرد: بنابراین این مورد یک نقطه ضعف اقتصاد ایران،وجود معافیت های 
مالیاتی و مهم تر از آن فرار مالیاتی است.لذا این عدد ۲۴۸ هزار میلیارد تومان در 
مقابل تولید ناخالص ملی، عدد کوچکی است و به عنوان نقطه ضعف تلقی می 

شود.
وی خاطر نشان کرد: دولت و مجلس باید سازوکاری را طراحی کنند که فقط از 
شرکت های دولتی، کارکنان دولت و یا کارگرانی که حقوق مشخص دارند طرف 
حساب مالیات نباشند بلکه از بخش تجاری و بازرگانی کشور، بخش سوداگری 

مالیات های واقعی وصول شود.
حق شناس درباه رقم وصول مالیات های واقعی بیان کرد: حداقل هزینه های 

جاری را پوشش خواهد داد و یا حداقل این عدد می تواند ۲ برابر رقم فعلی شود.
پرداخت  مورد  در  مجلس  نمایندگان  نظرات  اظهار  برخی  درباره  وی 
یارانه های جدید و تغییر دادن ساختار بودجه در شرایط کنونی توضیح داد: 
به نظر بنده اگر دولت و مجلس فقط یک کار انجام دهند و این باشد که 
معافیت ها و فرار مالیاتی را در ایران کاهش دهند؛ یقینا اصلاح ساختاری 

اتفاق خواهد افتاد.
این اقتصاددان تصریح کرد: هرگاه در اقتصاد ایران فرار مالیاتی و معافیت های 
مالیاتی به صفر رسید آن روز می توان امیدوار بود یک گام مهمی در راه اصلاح 
ساختار بودجه برداشته شده است.به گفته وی در اقتصاد بدون نفت معافیت 

مالیاتی معنا و مفهومی ندارد.
وی گفت: به عبارت ساده تر اصلاح ساختار یعنی نوشتن بودجه ای که خروجی 
آن افزایش دریافت مالیات باشد. البته منظور این نیست کسانی که امروز مالیات 
می دهند، این افزایش را بپردازند بلکه دولت و مجلس باید سراغ کسانی بروند که 

در واقع درآمدهای کافی دارند اما مالیات پرداخت نمی کنند.

حق شناس کارشناس اقتصادی مطرح کرد: 

معافیت و فرار مالیاتی نقطه ضعف مهم اقتصاد ایران 

یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه تا پایان سال شاهد 
بازار  گفت:  بود،  خواهیم  بورس  معاملات  در  مثبت  روندی 
سرمایه نسبت به سایر بازارهای سرمایه گذاری انتخاب نخست 
بازارهای  در  کنونی  قیمت های  زیرا  بود  خواهد  سهامداران 

موازی به سقف رسیده اند و دیگر جایی برای رشد ندارند. 
»بهزاد احمدی نسب« به بازگشت رونق به معاملات بورس 
از  ناشی  هیجان  گذشته  وقت  چند  تا  افزود:  و  کرد  اشاره 
انتخابات آمریکا که کدام یک از نامزدهای انتخاباتی به مرحله 
پیروزی می رسند معاملات بورس را تحت شعاع قرار داده بود و 

باعث ایجاد نوسان و هیجان کاذب در بازار شد.
وی افزود: بسیاری از سرمایه گذاران تصور می کردند که با 
انتخاب بایدن قیمت دلار با کاهش همراه شده و سرمایه های در 
اختیار مردم وارد بانک می شوند و به مراتب بازار سرمایه وارد روند 
نزولی می شود اما با پیروزی بایدن در انتخابات، سرمایه گذاران 
به این نتیجه رسیدند که خطری بازار را تهدید نمی کند به این 
امر باعث شد تا بازار سهام مسیر خود را پیدا کند و در مسیر 
صعودی قرار گیرد. احمدی نسب خاطرنشان کرد: در ادامه 
انتخابات آمریکا، دلار وارد مسیر کاهشی شد و در کانال ۲۴ هزار 
تومان قرار گرفت اما بعد از آن روند صعودی را در پیش گرفت 
و سرمایه گذاران دوباره بازار سهام را به عنوان تنها بازار سرمایه 

گذاری برای سرمایه های در اختیار خود انتخاب کردند.
براساس  داشت:  اظهار  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
پیش بینی های انجام شده روند صعودی بازار  ادامه دار است اما 
سهامداران نباید در انتظار رشد بی وقفه شاخص بورس و ورود 

آن به کانال دو میلیون واحد در کوتاه ترین زمان ممکن باشند.
به گفته وی، تا پایان سال شاهد روندی مثبت در بازار سهام 
در  زمان  آن  تا  بورس  شاخص  است  ممکن  و  بود  خواهیم 

محدوده های کانال یک میلیون ۷۰۰ هزار واحد تا یک میلیون 
و ٨00 هزار واحد قرار بگیرد.

احمدی نسب به ریسک های تهدیدکننده معاملات بورس 
اشاره کرد و افزود: ورود سرمایه گذاران تازه وارد که اطلاعات 
بزرگترین  عنوان  به  تواند  می  ندارند  سرمایه  بازار  از  درستی 
ریسک بازار تلقی شود و معاملات بازار را مورد تهدید قرار دهند، 
این افراد به صورت هیجانی وارد بازار می شوند و با شنیدن 

کوچکترین خبری تصمیم به خروج از بازار می گیرند.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در صورت عدم 
کنترل چنین مساله ای، سرمایه گذاران از مجراهای درست وارد 
این بازار نمی شوند، به همین دلیل ممکن است بازار دوباره 

تحت تاثیر این افراد قرار بگیرد و با نوسان همراه شود.
باید  بورس  سازی  فرهنگ  در  مسوولان  اینکه  بیان  با  وی 
بیشتر به این موضوع بها دهند و مورد تاکید آنها قرار گیرد، 
گفت: سرمایه گذارانی که قرار است سرمایه های خود را وارد 
بازار  این  وارد  هوشمند  صورت  به  است  بهتر  کنند  بازار  این 
شوند وسرمایه های خود را از طریق صندوق های سبدگذاری و 

شرکت های سبدگردانی به سمت این بازار هدایت کنند.
احمدی نسب اظهار داشت: زمانی که سهامداران اطلاعات 
قرار  کانال ها ملاک سرمایه گذاری خود  را در  افراد  از  برخی 
می دهند و طبق نظر آنها اقدام به خرید در بورس می کنند به 

طور حتم با ضرر و زیان هایی همراه خواهند شد.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: ورود نقدینگی 
در بورس با چنین شیوه ای سم است و سهامداران باید فقط از 

طریق تحلیل اقدام به سرمایه گذاری در بورس کنند.
وی به افراد تازه وارد در بورس توصیه کرد و گفت: افرادی 
که قرار است وارد بازار شوند بهتر است دوره های آموزشی را 

بگذرانند تا از این طریق کمتر شاهد هیجان و ایجاد نوسان در 
معاملات بازار باشیم و ضربه کمتری به بازار وارد شود.

روند  بر   ۱۴۰۰ سال  بودجه  لایحه  تاثیر  به  احمدی نسب 
معاملات بورس اشاره کرد و گفت: تبصره های موجود در این 
لایحه را می توان به عنوان اتفاقی مثبت در بازار  تلقی کرد زیرا 
در بخش عمده ای از این لایحه به واگذاری سهام دولتی در بازار 
سرمایه تاکید شده است. این کارشناس بازار سرمایه افزود: به 
طور حتم لایحه بودجه می تواند تاثیر مثبتی را در بازار داشته 
باشد، زیرا واگذاری ها نسبت به سال ۹۹ چند برابر افزایش یافته 
است که این موضوع نشان می دهد بازار سرمایه قرار است بیش 
از اینها گسترش یابد. وی اظهار داشت: امیدواریم دولت فعلی 
و آینده این موضوع را در نظر بگیرند تا ورود سهامداران به بورس 

را سخت گیرانه تر کنند و و آموزش را لازمه ورود این افراد به بازار 
قرار دهند. احمدی نسب با تاکید بر اینکه بازار سرمایه تا پایان 
سال مورد اقبال سهامداران خواهد بود، اظهار داشت: بازار 
سرمایه نسبت به سایر بازارهای سرمایه گذاری انتخاب نخست 
سهامداران خواهد بود، زیرا قیمت های کنونی در بازارهای 

موازی به سقف رسیده اند و دیگر جایی برای رشد ندارند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بازار مسکن به سقف 
قیمتی رسیده است و دارای حباب قیمتی است، خاطرنشان 
کرد: اکنون قیمت مسکن با نرخ دلار حدود ۵۰ هزار تومان 
سنجیده می شود اما سنجش دلار در بازار سرمایه با نرخ حدود 
۱۶ هزار تومان است، به همین دلیل به نفع سرمایه گذاران 

است تا از طریق بازار سرمایه اقدام به سرمایه گذاری کنند.
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: ۱۳۹۹040۳00۱۱00205۱/۱

سیدمحمدعلی  پدر:  نام  حسینی  محمدرضا  آقای  به  وسیله  بدین 
تاریخ تولد: ۱۳۷۵/۰۲/۱۱ شماره شناسنامه: ۲۱۱۶۳۳۲OA از قم بدهکار 
سند ازدواج شماره ۹۶۳۸ مورخ ۱۳۹۸/۰۱/۲۰ دفتر ازدواج ۲۵ قم ابلاغ 
می گردد که خانم الهام رجبی دهکی نام پدر: بهارعلی باستناد سند مذکور 
آزادی  بهار  تمام  و  کامل  تعداد ۱۴ چهارده عدد سکه  مهریه  جهت وصول 
رایج  نقد  وجه  تومان  میلیون  چهارده  مبلغ ۱۴  و  ایران  اسلامی  جمهوری 
جمهوری اسلامی ایران مبادرت به صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه 
شعبه  در  بایگانی ۹۹۰۲۲۱۴(  شماره  )با   ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۲۰۵۱/۱
اجرای ثبت قم در جریان است چون نشانی شما مندرج در سند مزبور شناخته 
نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا حسب تقاضای 
بستانکار و طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرا مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق الذکر 
در روزنامه منتشر می گردد لذا لازم است ظرف مدت ۱۰ روز از انتشار این 
آگهی )که به منزله ابلاغ اجرائیه است( نسبت به پرداخت بدهی اقدام در غیر 
اینصورت عملیات اجرائی تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در همین یک 
نوبت منتشر و آگهی دیگری جز مزایده )در صورت بازداشت اموال( منتشر 

نخواهد شد. )م الف ۱۳۳۷۶(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم – مهدی روزخوش

یک کارشناس بازار سرمایه  مطرح کرد

تداوم روند صعودی شاخص بورس تا پایان امسال

سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران از احیاء و راه 
اندازی مجدد ۹۹۱ واحد صنعتی غیرفعال از ابتدای امسال تاکنون با احیاء و 
تثبیت ۱۷ هزار و ۹۰ نفر فرصت شغلی در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور خبر 

داد. 
»اصغر مصاحب« افزود: اکنون در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور بیش از 
۴۶ هزار واحد صنعتی کوچک و متوسط مستقرند که نزدیک به ۹ هزار و ۲۰۰ 
مورد آنها غیرفعال و راکد هستند. به گفته این مقام مسوول، در سال ۹۹ در 
مرحله نخست احیای یک هزار و ۵۰۰ واحد صنعتی و در بازنگری برنامه های 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، راه اندازی مجدد دو هزار واحد در سراسر کشور 
در دستور کار قرار گرفت. عضو هیات مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران اضافه کرد: با بازگشت ۹۹۱ واحد صنعتی به چرخه تولید از ابتدای 

امسال، ۶۶ درصد از برنامه تدوین شده برای احیای صنایع کوچک و متوسط در 
سال ۹۹ عملیاتی شده است. وی ادامه داد: با توجه به برنامه ریزی احیای ۲۷ 
هزار شغل در واحدهای صنعتی راکد، آمار تحقق یافته اشتغال در واحدهای احیاء 

شده بیش از ۶۳ درصد از مجموع اشتغال مورد نظر از محل این برنامه است.
مصاحب اظهار داشت: رشته صنایع شیمیایی با ۲۴۷ واحد، فلزی با ۲۳۴ 
واحد و غذایی با ۲۱۲ واحد، به ترتیب بیشترین تعداد راه اندازی مجدد واحدهای 
صنعتی را از ابتدای امسال به خود اختصاص داده اند. وی گفت: سرانه اشتغال 
و  نفر است  به طور متوسط ۱۸  راه اندازی شده،  واحد صنعتی که مجدد  هر 
سرمایه گذاری انجام شده برای احیای این واحدها بیش از سه هزار و ۳۵ میلیارد 
تومان بوده است. این مقام مسوول خاطرنشان کرد: راه اندازی مجدد واحدهای 
صنعتی به بهره برداری رسیده غیرفعال از طریق واگذاری به سرمایه گذار جدید، 

تامین مالی، اخذ شریک سرمایه گذار، تامین مواد اولیه، اجاره به شرط تملیک، 
حل مشکلات اختلاف شرکاء و غیره انجام شده است. وی یادآور شد: تجربه 
سال های گذشته در راه اندازی مجدد واحدهای صنعتی به بهره برداری رسیده 
غیرفعال نشان می دهد که در ۶ ماهه دوم سال، عملکرد بهتری در این حوزه 
اتفاق می افتد. سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران و شرکت های 
استانی تابعه آن اکنون با دارا بودن ۵۰۱ شهرک و ۳۲۲ ناحیه صنعتی و سه 
منطقه ویژه اقتصادی درحال بهره برداری، ۷۷ شهرک و ناحیه صنعتی تخصصی، 
۶ شهرک فناوری، ۳۷ مرکز خدمات فناوری و کسب وکار، ۲ مجتمع فناوری 
اطلاعات و خدمات نرم افزاری، ۸۷ هزار و ۸۶۳ قرارداد منعقده و بهره برداری 
از ۴۶ هزار و ۴۱۳ واحد صنعتی و سه هزار و ۵۵ واحد کارگاهی، زمینه اشتغال 

مستقیم ۹۳۵ هزار و ۵۵۷ نفر را در سراسر کشور فراهم کرده است.

سرپرست سازمان صنایع کوچک:

بیش از ۱۷ هزار فرصت شغلی احیا یا تثبیت شد
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سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: یک عده از نتیجه گرفتن استقلال خوشحال 
نیستند اما خودمان هم باید حواسمان باشد که نباید بازیچه دست دشمنان و 

بدخواهان شویم که لطمه ببینیم. 
محمود فکری دیروز در نشست خبری پیش از دیدار استقلال و نفت آبادان اظهار 
داشت: با توجه به بارندگی های شدیدی که در تهران داشتیم ولی تمرینات خوبی 

انجام دادیم و بازیکنان ما روحیه خوبی دارند و آماده بازی هستند.
وی افزود: همه تیم هایی که مقابل ما بازی می کنند انگیزه دو چندانی دارند ولی 

امیدوارم فردا بتوانیم ۳ امتیاز را بگیریم.
سرمربی استقلال تاکید کرد: ۵ بازیکن مصدوم داریم، اسماعیلی، ریگی، ووریا 
غفوری، دیاباته و یزدانی در ترکیب ما نیستند. البته غفوری آسیب دیده نیست ولی 
کیستی در پای او است که پزشکان گفته اند باید چند آمپول بزند و بعد از چند روز 
استراحت به تیم ما اضافه شود. البته بازیکنان جایگزین داریم که فردا می توانند به 

ما کمک کنند.
سرمربی آبی پوشان در خصوص اینکه چرا بازیکنان تیمش مصدوم می شوند 
خاطرنشان کرد:متاسفانه با وجود اینکه نمی خواستم گله کنم ولی می بینم فضای 

داوری با تیم ما نامهربان است. ۲ بازیکن تیم ما به دلیل مصدومیت در بازی قبل 
از بازی خارج شدند ولی  از کارت زرد یا تذکر.داور وظیفه دارد جلوی خشونت را با 

دادن تذکرات یا کارت زرد و قرمز بگیرد. 
وی تاکید کرد: مثلا آفساید یا پنالتی هایی که علیه استقلال گرفتند روی تیم ما 
فشار وارد کرد. برخی بازیکنان ما هم در شرایط عادی آسیب دیدند مثل دیاباته که 
در یک تمرین ۴ به دو خیلی ساده و البته تفریحی آسیب دید.یکی دو بازیکن دیگر 
مثل یزدانی در تمرینات آسیب دیده و اسماعیلی هم از قبل در زانوی خودش دردی 

داشته که این درد زیاد شده و نیاز به استراحت دارد.
فکری تاکید کرد: ما فرصت کافی برای بدنسازی و فشار بیش از حد در ابتدای 
فصل را نداشتیم که بدن بازیکنان را آماده کنیم. ما در تمریناتمان فشاری نداشتیم 
که باعث مصدومیت بازیکنان شود. نداشتن فرصت ما از یک طرف بد بوده و همین 
مساله باعث فشار به بازیکنان شده وگرنه آسیب دیدگی بازیکنان ربطی به کادر 
فنی ندارد. بازیکنان استقلال به خاطر سالهای قبل فشار زیادی تحمل می کنند و 
استراحت کافی هم  در پایان فصل نداشته اند و همین مسائل باعث مصدومیت ها 

شده است.

بیشتر روی  بازی قبل  اینکه استقلال در  تیم استقلال در خصوص  سرمربی 
ارسال ها کار می کرد و آیا برنامه دیگری وجود نداشت گفت: وقتی حریف بازی را 
می بندد یا باید از عمق حرکت کرد، یا باید سانتر کرد، یا شوت زد و یا اینکه ضربات 
ایستگاهی بزنیم. در بحث ضربات ایستگاهی در بازی گذشته  بازیکنان ما دقت 
نکردند و حتی به حریف خطا هم می دادند. باید روی این مساله بیشتر کار کنیم و 
مطمئنا  چون حریفان زیادی روی این تاکتیک کار خواهند کرد باید به فکر راه های 
دیگری باشیم. وی در پاسخ به این سوال که آیا شرح وظایف کادر فنی مشخص 
است چون در بازی گذشته بین عمران زاده و مرفاوی اختلاف نظر به وجود آمد 
گفت: بله شرح وظایف دی تیم ما مشخص است ولی برخی اتفاقات باعث شد 
تا خیلی امیدوار شوم. وقتی این هجمه به یکباره ایجاد می شود یعنی مخالفان 
استقلال متوجه شده اند که تیم ما راهش را درست می رود. همه دست به دست 

داده اند که استقلال دچار مشکل شود.
چرا از بقیه نیمکت ها فیلمی گرفته نمی شود؟

فکری تصریح کرد: ۱۶ تیم در لیگ برتر داریم ولی دوربین هایی را نمی بینیم که 
صحنه هایی را از نیمکت آنها پخش کند. در بازی ماشین سازی و پیکان هم فیلم 
هایی بیرون آمد و منتشر شد. من خودم در بازی قبل به عمران زاده گفتم که به 
مرادمند بگوید جلو برود ولی  چون آقای مرفاوی این موضوع را نمی دانست مخالفت 
کرد و واکنش نشان داد که البته این موضوع حل شد. سوال من این است که چرا از 
بقیه نیمکت ها فیلمی گرفته نمی شود؟مطمئنا کسانی که ۹۰ دقیقه از نیمکت ما 
فیلم می گیرند دوستان ما نیستند. وی یادآور شد:من از سازمان لیگ می خواهم 
نباید اجازه ندهد کسانی که در آنجا هستند فیلم و عکس منفی بگیرند. این تصاویر 
باید کنترل شده باشد. نباید در فضای فوتبال ما تنش ایجاد شود. شاید برخی مواقع 
در جریان بازی اتفاقاتی رخ بدهد که انتشار آنها طبیعی است ولی اینکه افرادی را 
مامور کنیم که فقط از نیمکت استقلال فیلم بگیرند کار درستی نیست. از سازمان 

لیگ می خواهم روی این موضوع حساس باشد.
سرمربی استقلال تصریح کرد:ما کارمان را خوب پیش بردیم، امتیازات خوبی 
را تا به اینجا گرفتیم و تیم ما هم بهتر شده ولی خود ما هم باید بدانیم که با چه 
کسانی مواجه هستیم.نباید به بدخواهان استقلال اجازه بدهیم که اینگونه کارها را 
انجام بدهند اما خودمان هم باید حواسمان باشد که نباید بازیچه دست دشمنان و 

بدخواهان شویم که لطمه ببینیم.
فکری در مورد لغو بازی نساجی با پرسپولیس گفت: من نظر خاصی ندارم. خود 
آقای مهدی گفته که بازی های عقب افتاده انجام می شود و بعد به دربی می رسیم. 
باید ببینیم صحبتهایی که می کنند واقعیت دارد یا شاهد داستان های دیگری 
هستیم. من نظر خاصی در این مورد ندارم ولی امیدوارم دربی با بازی های برابر 

انجام شود.

محمود فکری:

نباید بازیچه دشمنان استقلال شویم
۱2روز تا فینال آسیا؛ 

۲ موردی که پرسپولیس را از قهرمانی 
دور می کند

پرسپولیس باید در تاریخ ۲۹ آذرماه در فینال لیگ قهرمانان آسیا به مصاف 
نماینده ای از شرق قاره کهن برود. 

باید در  آذرماه(  تیم فوتبال پرسپولیس ۱۲ روز دیگر)۲۹  ایرنا،  به گزارش 
چارچوب رقابت های لیگ قهرمانان آسیا و در دیدار پایانی به مصاف یکی 
از نمایندگان شرق قاره کهن برود و برای رسیدن به اولین قهرمانی در این 

مسابقات تلاش کند.
شاگردان یحیی گل محمدی در چهار هفته ای که در فصل جدید و در لیگ 
برتر پشت سر گذاشته اند به هشت امتیاز دست پیدا کرده اند و تنها تیمی 
هستند که گلی را دریافت نکرده اند. شاید در ظاهر همه چیز برای دیدار فینال 
آماده و مهیا باشد اما نیاز است که یحیی و شاگردانش به ۲ نکته بسیار مهم 
توجه داشته باشند چرا که رفع و رجوع نکردن هر کدام در بازی فینال می تواند 

به قیمت از دست رفتن جام تمام شود.
پرسپولیس در این چهار بازی که گذشته هیچ گلی را دریافت نکرده است. با 
این وجود آنها بعضا در برابر تیم هایی قرار گرفته اند که هدفشان کسب یک امتیاز 
بوده و میل و اشتیاق چندانی برای حمله کردن از خود نشان نداده اند. با این 
وجود می توان در این چند بازی به وضوح دید که خصوصا در سمتی که سید 
جلال حسینی به جای شجاع خلیل زاده بازی می کند امکان ضربه خوردن 
روی حرکات سرعتی وجود دارد. حسینی در آستانه ۳۹ سالگی به سر می برد و 
طبیعی است که چابکی سابق را نداشت باشد. در سوی مقابل تیم های شرق 
آسیایی کارهایشان مبتنی بر سرعت است و همین مساله می تواند کار را کمی 
دشوار کند. یحیی در این چند روز باقی مانده باید راهکاری را برای دفع این 

خطر پیدا کند تا تیمش آسیب نبیند.
دیگر مساله ای که کمی نگران کننده بوده فرصت سوزی سرخپوشان در این 
چند بازی اخیر است. پرسپولیس در برابر سایپا چندین موقعیت را به هدر داد. 
این اتفاق مقابل نفت مسجدسلیمان و شهرخودرو هم رخ داد و شاهد بودیم که 

فرصت های ایده آلی از کف می رفت.
حتی این فرصت سوزی ها در همین لیگ برتر باعث شد تا پرسپولیس چهار 
امتیاز را از دست بدهد اما در دیدار مقابل شهرخودرو فرصت های دیگری خلق 
شد و تیم به گل دست پیدا کرد و برنده شد اما آیا در بازی فینال لیگ قهرمانان 
آسیا نیز پرسپولیس صاحب چند موقعیت مسلم گلزنی می شود؟ طبیعتا خیر. 
مهاجمان پرسپولیس باید با دقت بیشتری در فینال از اندک موقعیت های خود 
بهره ببرند. یادمان نمی رود که علی علیپور چه فرصت طلایی را در ابتدای بازی 
فینال سال ۲۰۱۸ در ژاپن از دست داد. اگر آن توپ گل می شد همه چیز تغییر 
می کرد و شاید سرخپوشان تهرانی حالا باید برای کسب دومین عنوان قهرمانی 

تلاش می کردند.
یحیی گل محمدی در این روزها با دل مشغولی بیشتری باید بازی های منطقه 
شرق را دنبال کند. تیم او برای تاریخ سازی ۱۳ روز دیگر فرصت دارد. ۱۳ روزی 

که اهمیتش از روز بازی و خود بازی اگر بیشتر نباشد کمتر نیست.

سردار آزمون بعد از هت تریک:

ماه سختی را پشت سر گذاشتم
زنیت  فوتبال  تیم  ایرانی  مهاجم 
روسیه بعد از به ثمر رساندن سه گل 
برای این تیم در دیدار با اورال، گفت: 

به تدریج به فرم آمادگی بر می گردم. 
پترزبورگ  سنت  زنیت  فوتبال  تیم 
شب  روسیه  لیگ  هفدهم  هفته  در 
گذشته موفق شد با نتیجه ۵ بر یک 

تیم اورال را شکست بدهد.
سردار آزمون مهاجم ایرانی تیم زنیت 

که حدود یک ماه به دلیل مصدومیت قادر به بازی نبود و به تدریج از نظر بدنی 
آماده می شود، شب گذشته هم در ترکیب اصلی زنیت قرار داشت و توانست 

برای زنیت سه گل به ثمر برساند.
آزمون با این درخشش، تعداد گل های خود را در روسیه به عدد ۹ افزایش 
داد و به صدر جدول گلزنان این کشور صعود کرد. این مهاجم ایرانی از سایت 

»چمپیونات« روسیه هم نمره خوب ۸.۵ را دریافت کرد.
آزمون در پایان این مسابقه در گفتگو با سایت باشگاه زنیت اعلام کرد که ماه 

سختی را به دلیل مصدومیت پشت سر گذاشته است.
وی درباره سه گل و یک پاس گل در بازی با اورال گفت: من فقط کارم را 
انجام دادم. خدا را شکر امروز همه چیز خوب بود و سعی می کنم این روند را 
ادامه بدهم. مهاجم ایرانی تیم زنیت در خصوص تدافعی بودن تیم اورال و به 
ثمر رساندن پنج گل توسط تیم زنیت گفت: سه امتیاز برای ما مهمتر از تعداد 
گل های زده است. امروز دستورات سرمربی را پیاده کردیم و همه چیز طبق 
برنامه پیش رفت. آزمون در پاسخ به سئوالی مبنی بر مصدومیتش که باعث شد 
چند مسابقه را در لیگ روسیه و لیگ قهرمانان اروپا از دست بدهد، تصریح کرد: 
یک ماه سخت را پشت سر گذاشتم. ساده نبود که مسابقات را از دست بدهم 
و بازی نکنم. به تدریج آماده می شوم و وظیفه یک مهاجم هم گلزنی است. 
بنابراین تلاش می کنم روند امروز را ادامه بدهم. مهاجم ایرانی تیم زنیت که به 
عنوان بهترین بازیکن این مسابقه هم انتخاب شده بود در پایان این مصاحبه 

اعلام کرد که توپ بازی را با خود به خانه می برد.

شاگردان رحمتی همسایه استقلال شدند

 ذوب آهن کرونازده زور نداشت
از هفته پنجم رقابت های لیگ برتر تیم فوتبال شهرخودرو موفق شد ذوب 

آهن را در فولادشهر شکست دهد. 
از هفته پنجم رقابتهای لیگ برتر فوتبال، ذوب آهن از ساعت ۱۵دیروز میزبان 
شهرخودرو بود که این بازی در نهایت با دو گلی که توسط امین قاسمی نژاد به 

ثمر رسید با نتیجه دو بر صفر به سود تیم میهمان خاتمه یافت.
ذوب آهن در حالی تن به انجام این بازی داد که ۱۸ بازیکن این تیم مبتلا به 
ویروس کرونا و ۳ بازیکن هم در اختیار تیم ملی جوانان بودند تا رحمان رضایی 
عملًا ۱۸ بازیکن خود را در اختیار نداشته باشد و تلاش های ذوب آهنی برای 
لغو این بازی بدون ثمر ماند. امین قاسمی نژاد ابتدا در دقیقه ۱۴ از روی نقطه 
پنالتی دروازه ذوب آهن را گشود تا شاگردان رحمتی نیمه نخست را با پیروزی 
به رختکن بروند. همین بازیکن یکبار دیگر در ابتدای نیمه دوم و در دقیقه ۴۷ 
موفق به گلزنی شد تا شهرخودرو در دیداری خارج از خانه موفق به شکست 
دادن میزبان خود شود. در پایان این بازی شهرخودرو ۶ امتیازی شد و موقتاً 
تا به رده پنج جدول صعود کرد و در همسایگی استقلال قرار گرفت. ذوب آهن 

همچنان ۳ امتیازی باقی ماند و با یک پله سقوط به رده سیزدهم رسید.
در پایان این بازی امین قاسمی نژاد با ۲ گلی که به ثمر رساند ۴ گله شد و در 

کنار طالب ریکانی و گادوین منشا در صدر جدول گلزنان لیگ برتر قرار گرفت.

ملی پوشان تیم بوکس جوانان کشورمان برای حضور موفق در پیکارهای ۲۰۲۱ قهرمانی جوانان جهان اردوی آماده سازی خود 
را در قم تشکیل می دهند. 

برپایه این گزارش ، تیم ملی بوکس جوانان ایران با هدف کسب آمادگی برای حضور موفق در پیکارهای ۲۰۲۱ قهرمانی جوانان 
جهان تا کنون یک مرحله از برنامه های آماده سازی خود را سپری کرده و بهترین های این رشته زیر نظر کادر فنی مرحله دیگری 

از تمرینات را در قم برگزار می کنند.
اکنون که حدود چهار ماه دیگر به زمان شروع پیکارهای قهرمانی بوکس جوانان دنیا باقی مانده، دومین مرحله اردوی تیم ملی 
توسط کادر فنی این تیم برنامه ریزی شده و با حضور نفرات برگزیده به میزبانی هیات بوکس استان قم در خانه بوکس مجموعه 

ورزشی جوادالائمه منطقه قهرمان پرور نیروگاه قم برگزار خواهد شد.
این مرحله از برنامه های تمرینی تیم ملی جوانان به دمت دو هفته در قم پیگیری می شود، در شرایطی که ۱۷ بوکسور جوان و 
مستعد از استان های مختلف در اردو هستند و اتفاق مهم و ویژه برای علاقمندان به بوکس در قم، حضور سه نخبه مشت زنی قم 

در این مرحله از اردوهای تیم ملی ایران است.
تیم ملی بوکس جوانان در حالی آماده  حضور موفق در پیکارهای جهانی ۲۰۲۱ می شود که میزبانی این مسابقات به کشور 
لهستان سپرده شده و رقابت های این دوره فروردین ماه سال ۱۴۰۰ در قاره سبز به انجام می رسد و تیم های مطرح بوکس دنیا 

برای کسب رتبه های برتر به روی رینگ می روند.
در شرایطی که بوکسورهایی از ۱۳ استان برای به دست آوردن پیراهن تیم ملی بوکس جوانان در رقابت های قهرمانی جوانان 
جهان به اردو دعوت شده اند، مهدی پرویزی از آذربایجان شرقی، مصطفی ریگی از سیستان و بلوچستان، پوریا سعیدی اصل از 
خوزستان، امین بیاتی از کرمانشاه، علیرضا شعبان زاده از گیلان، رامین بابالو از کردستان، ابوالفضل فریدی از لرستان، امیررضا 
شکاری از مازندران، فرهاد مرادی از اردبیل، امین ابراهیم زاده از البرز، ابوالفضل اکسون، امیرحسین رضایی و مهدی جشنانی 
از تهران، آماج ملکی از کردستان، محمدحسین یعقوب لو، امیرمحمد فتوح طلوع و محمدجواد بختیاری از قم نفرات حاضر در 

این اردو هستند.

تیم کشتی فرنگی شهدای مقاومت بسیج قم با قبول سه باخت به کار خود در مرحله گروهی رقابت های این فصل 
لیگ برتر کشتی فرنگی باشگاه های کشور پایان داد. 

برپایه این گزارش ، در شرایطی که کشتی فرنگی یکی از رشته های موفق ورزش قم به شمار می رود و قم را برای 
بازی های المپیک توکیو صاحب سهمیه کرده است، اما وجود مشکلات مالی در این رشته موجب شد تا چهره های 

شاخص کشتی فرنگی قم به سایر تیم ها رفته و نماینده قم در لیگ برتر بدون حضور آنها به میدان برود.
تیم شهدای مقاومت بسیج قم در حالی روانه فصل ۱۳۹۹ لیگ برتر کشتی فرنگی باشگاه های کشور شد که 
چهره های شاخص و مطرحی همچون هادی علیزاده پورنیا، مهدی ابراهیمی، علیرضا نجاتی و محمدجواد رضایی 

به دلیل پیوستن به سایر تیم ها در قم حضور نداشتند و به جای آنها نفرات جوان و جویای نام جایگزین شدند.
تیم شهدای مقاومت بسیج قم در نیم فصل نخست مرحله گروهی رقابت های لیگ برتر کشتی فرنگی باشگاه های 
کشور برابر رقبای خود چهار مسابقه برگزار کرد که نتیجه سه رقابت به نفع حریفان بود و یک برد مقابل نماینده 
خوزستان در کارنامه فرنگی کاران قمی به ثبت رسید اما نماینده قم در دور برگشت سه مسابقه برگزار کرد و هر 
سه رقابت را باخت. این تیم که با هدایت سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان ایران یعنی روح الله میکائیلی به 
میدان رفته بود نخستین رقابت دور برگشت را با حساب هفت بر سه به تیم صبا نور کردستان باخت، مسابقه ای که 
در آن فرنگی کاران اوزان ۶۳، ۶۷ و ۷۲ کیلوگرم نتیجه را به نفع نماینده قم کردند و سایر اوزان به حریفان باختند.

در دومین رقابت این مرحله، کشتی گیران قم برابر تیم مدعی قهرمانی یعنی بازار بزرگ ایران به میدان رفته و با 
حساب ۹ بر یک باختند، در حالی که تک کشتی گیر پیروز تیم شهدای مقاومت بسیج قم امیر عبدی در وزن ۷۲ 
کیلوگرم بود که در ادامه مسابقات به عنوان پدیده این مرحله معرفی شد. کشتی گیران تیم مقاومت بسیج قم در 
سومین مسابقه خود به مصاف دانشگاه آزاد اسلامی رفتند و این رقابت نیز با نتیجه هفت بر سه به نفع تیم حریف 
تمام شد تا در جدول رده بندی گروه دوم مرحله مقدماتی این فصل، تیم شهدای مقاومت بسیج قم با قرار گرفتن 

در جایگاه چهارم به کار خود پایان دهد، ضمن اینکه بازار بزرگ و دانشگاه آزاد از این گروه به نیمه نهایی رفتند.

برای حضور موفق در پیکارهای قهرمانی جوانان جهان :

قم میزبان اردوی تیم ملی بوکس جوانان شد
با قبول سه باخت به کار خود پایان داد

رتبه چهارم مقاومت قم در لیگ برتر کشتی

مسوول امور باشگاه های اداره کل ورزش و جوانان استان 
قم از تمدید پرداخت تسهیلات به باشگاه های آسیب دیده 

از شیوع ویروس کرونا خبر داد. 
سجاد محمدی اظهار کرد: با توجه به هماهنگی صورت 
گرفته با وزارت کار در خصوص تمدید پرداخت تسهیلات به 
کسب و کارهای آسیب دیده از ویروس کرونا، به دلیل استمرار 
تعطیلی باشگاه های ورزشی کشور، مراحل گام به گام ثبت نام 
متقاضیان برای بهره برداری لازم باید انجام شود. وی با بیان 
اینکه این موضوع به اطلاع موسسین تمامی باشگاه های 
ورزشی استان قم رسیده، اضافه کرد: متقاضیان ابتدا باید 
با مراجعه به میز خدمت الکترونیکی وزارت ورزش به نشانی 
تکمیل  و  ثبت نام  به  نسبت   sd.msy.gov.ir الکترونیکی 

اطلاعات خود اقدام کرده و سپس اطلاعات متقاضی به 
تایید مدیر کل ورزش و جوانان استان برسد که این اقدام 
در میز خدمت با توجه به نام کاربری و کلمه عبور که برای 
مدیر کل استان ارسال شده، انجام می پذیرد. مسوول امور 
باشگاه های اداره کل ورزش و جوانان استان قم افزود: ارسال 
اطلاعات تایید شده از طریق وزارت ورزش برای وزارت کار 
به منظؤر بارگذاری در سامانه کارا، مراجعه متقاضی به این 
سامانه به نشانی الکترونیکی kara.mcls.gov.ir  و تکمیل 
شناسنامه شغلی و مراجعه مجدد متقاضی به سامانه کارا 
ثبت  برای   corona-kara.mcls.gov.ir نشانی  به  کرونا 
درخواست تسهیلات مورد نظر از دیگر اقداماتی است که 

موسسین باشگاه ها باید انجام دهند.

سقف مبلغ تسهیلات:
گروه 1: پارک های آبی و اماکن ورزشی چند منظوره ویژه 

)سقف مبلغ تسهیلات 9،600،000،000 ریال(
گروه 2: مجتمع های ورزشی، پیست های موتورسواری و 
کارتینگ )سقف مبلغ تسهیلات 4،٨00،000،000 ریال(

گروه 3: زمین های چوگان، زمین های گلف، پیست های 
اسکی، سالن های بولینگ، سالن های ورزشی جانبازان و 
معلولین، باشگاه های سوارکاری )سقف مبلغ تسهیلات 

1،920،000،000 ریال(
بسکتبال،  دوومیدانی،  تنیس،  قایق رانی،   :4 گروه 
هندبال، والیبال، فوتسال، بوکس، بیلیارد، کاراته، تکواندو، 
کونگ فو، هنرهای رزمی، جودو، تیراندازی، تیر و کمان، 

کوهنوردی،  کبدی،  کشتی،  شمشیربازی،  شطرنج، 
سه گانه )سقف مبلغ تسهیلات ٨00،000،000 ریال(

گروه 5: استخرهای شنا شیرجه واترپلو ابعاد 25*50 متر 
)سقف مبلغ تسهیلات 3،520،000،000 ریال(

گروه 6: استخرهای شنا شیرجه واترپلو ابعاد 16*33 متر 
)سقف مبلغ تسهیلات 2،560،000،000 ریال(

گروه 7: استخرهای شنا شیرجه واترپلو ابعاد 12*25 متر 
)سقف مبلغ تسهیلات 1،920،000،000 ریال(

گروه ٨: استخرهای شنا شیرجه واترپلو ابعاد کمتر از 25 
متر )سقف مبلغ تسهیلات ٨00،000،000 ریال(

گفتنی است: رشته های بدن سازی و ورزش های همگانی 
در گروه چهار دسته بندی هشت گانه تسهیلات قرار گرفته اند.

مسوول امور باشگاه های اداره کل ورزش و جوانان استان قم خبرداد

پرداخت تسهیلات به باشگاه های آسیب دیده از کرونا

کاپیتان تیم بسکتبال شیمیدر قم گفت: در مدت زمان تعطیلی لیگ سعی 
کردیم روی نقاط ضعف و قوت تیم تمرکز کرده، ضعف ها را برطرف کنیم تا بهتر از 

مرحله قبل وارد مسابقات آینده شویم. 
مهراد آتشی اظهار کرد: بعد از شرایطی که کرونا ایجاد کرد مهم این بود که از 
نظر روحی، روانی و جسمانی به وضعیت مطلوب برگردیم و در شرایط مسابقه قرار 
بگیریم که با برنامه ریزی خوب کادر فنی و زمان بندی مناسبی که توسط مربیان 
برای تمرینات در نظر گرفته شد و همچنین تمهیدات باشگاه به هماهنگی خوبی 

رسیدیم.
وی ادامه داد: به نظر من دو بازی ابتدایی لیگ امسال برای شروع خوب بود 
ولی وقفه ای که ایجاد شد تا مسابقات بعدی یک مقدار از جنبه های مختلف روند 
آماده سازی تیم را سخت کرده است، چون واقعا برای هر بازیکن سخت است که 
ابتدای فصل از شرایط بدنسازی به مسابقه برسد و دوباره به خاطر وقفه لیگ تا 

مسابقه بعدی به سراغ بدنسازی برود.
کادر فنی کاردان و بازیکنان خوب و با تجربه ای داریم

کاپیتان تیم بسکتبال شیمیدر قم اضافه کرد: با این حال کادر فنی کاردان و 
بازیکنان خوب و با تجربه ای داریم که این شرایط برای شان عجیب  نیست، در مدت 
زمان تعطیلی لیگ سعی کردیم روی نقاط ضعف و قوت تیم تمرکز کرده، ضعف ها 
را برطرف کنیم، بیشتر به شرایط مسابقه برسیم تا بهتر از مرحله قبل وارد مسابقات 

آینده شویم.
آتشی در  پاسخ به اینکه آیا از عملکرد خودت در مرحله قبل مسابقات لیگ 
برتر بسکتبال باشگاه های کشور رضایت داری؟ تصریح کرد: چیزی که برای من 
اهمیت داشت این بود که از نظر بدنی به شرایط مسابقه برگردم که خدا را شکر 

مشکلی نبود، ضمن اینکه بازی ها هم کمی آسان بود.
از مرحله بعد بازی های ما حساسیت بالاتری دارد

وی ابراز کرد: دو بازی قبل برای ما ساده به شمار می رفت ولی نتایج آن برای یک 
شروع خوب مهم بود، ان شاءالله اگر آسیب دیدگی نداشته باشیم و شرایط مطلوب 
فعلی را ادامه دهیم، به دنبال این هستیم که آمادگی مان را از مرحله بعد نشان 

دهیم، به ویژه اینکه از مرحله بعد بازی های ما حساسیت بالاتری دارد.
کاپیتان تیم بسکتبال شیمیدر قم در ادامه راجع به جایگاه شیمیدر در لیگ 
امسال گفت: سعی ما این است که تیم بهترین نتایج را بگیرد ولی باید مسابقه 
به مسابقه برای رسیدن به هدف مان تلاش کنیم و به دنبال ارائه قوی ترین نمایش 
خود در مراحل پایانی باشیم، در واقع چشم انداز ما حضور موفق در مراحل پلی آف 

و نهایی لیگ برتر است.
درغوکاسیان تفکرات حرفه ای دارد

وی در ادامه خاطرنشان کرد: آنچه که در مسیر تحقق این موضوع اهمیت دارد 
و خوشبختانه در باشگاه شیمیدر خیلی خوب به چشم می خورد تفکرات حرفه ای 
مدیریت، زیرساخت های موجود و نوع برنامه ریزی توسط باشگاه است که ما را در 

مسیر رسیدن به هدف کمک می کند.
آتشی شیمیدر را یک باشگاه حرفه ای توصیف کرد و افزود: هنریک درغوکاسیان 
هم  و  دارد  حرفه ای  تفکرات  هم  که  داده  نشان  باشگاه  مدیرعامل  عنوان  به 
زیرساخت های مناسبی برای باشگاه ایجاد کرده و مدیر نتیجه گرا نیست، ضمن 
اینکه کادر فنی و بازیکنان ما نفرات برجسته ای هستند و یقینا با این ظرفیت 

مدعی هستیم.
را  لازم  تمهیدات  که  کنم  تشکر  باشگاه  مدیریت  از  باید  اینکه  بیان  با  وی 
اندیشیده اند تا اعضای تیم در آرامش تمرین کنند، در پایان اظهار کرد: ما از مرحله 
دوم بازی های مهمتری پیش رو داریم و همانگونه که می دانید مسابقه روز اول 

دی ماه با تیم ذوب آهن اصفهان بسیار سخت است.

کاپیتان تیم بسکتبال شیمیدر قم مطرح کرد

تلاش برای حضور موفق در مراحل پلی آف و نهایی لیگ برتر 
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شکاف در دو سوی اقیانوس اطلس ؛

برجام و مصائب وابستگی اروپا به آمریکا

قابل  طور  به  ترامپ  دولت  در  اطلس  اقیانوس  سوی  دو  در  شکاف 
ملاحظه ای به دلایل مختلفی از اختلاف در برجام گرفته تا بازتعریف ناتو 
و روابط دوجانبه تعمیق یافته است به طوری که سران بروکسل تصمیم به 

جداسازی راه خود از آمریکا حتی در مسائل سیاسی- امنیتی گرفته اند. 
اروپا و آمریکا از دیرباز سیاست های همسویی را در قبال مسائل منطقه ای 
و بین المللی دنبال می کردند و اختلافات بین واشنگتن- بروکسل تا کنون 
به اندازه و ابعاد چهار سال ریاست ترامپ بر آمریکا نبوده است. اختلاف 
نظر بین اتحادیه اروپا و امریکا یک روی سکه است و وابستگی قاره سبز به 

آمریکا روی دیگر سکه.
دنباله روی اروپا از آمریکا خود را در اجرای برجام نیز نشان داد. چندی 
نشریه  با  در مصاحبه   که  فرانسه  رئیس جمهور  »امانوئل مکرون«  پیش 
فرانسوی »گرند کانتیننت« دکترین خود را در خصوص مسائل مختلف 
بین المللی و داخلی تشریح  می کرد، وابستگی اروپا به آمریکا را مانع روابط 

تجاری با ایران دانست.
مکرون با انتقاد از وابستگی کشورهای اروپایی به آمریکا در زمینه توافق 
هسته ای ایران و ۱+۵ گفت: »متاسفانه، پیامدهای کامل این موضوع 
را در قضیه مذاکرات ایران درک کردیم. ما کشورهای اروپایی همچنان 
می خواستیم در چارچوب آنچه برجام می نامیم باقی بمانیم اما با خروج 
آمریکا، هیچ شرکت اروپایی از ترس تحریم های ایالات متحده، نتوانست به 

تجارت با ایران ادامه دهد.«
رییس جمهوری فرانسه بیش از سران دیگر کشورهای اروپایی در دستیابی 
به دو هدف مشخص کوشید: نخست نجات برجام و دوم، میانجیگری و 

تلاش برای بهبود مناسبات ایران و آمریکا.
تیرماه پارسال که ایران در حال برداشتن گام های کاهنده خود در برجام 
به با هدف توازن بخشی به تعهدات بود، مکرون در گفت وگوی تلفنی با 
حجت الاسلام »حسن روحانی« رئیس جمهوری کشورمان اعتراف کرد: 
می پذیریم که اقدامات اروپا برای جبران تحریم های آمریکا موفق و کارآمد 

نبوده است اما همه تلاش خود را برای جبران این موضوع بکار می گیریم.
در آن تماس تلفنی که حدود یک ساعت به طول انجامید، مکرون به 
تلاش و حمایت مجدانه فرانسه از برجام چه قبل از توافق و چه بعد از آن 
اشاره کرد و تاکید داشت که »اروپا از ابتدای خروج آمریکا از برجام با این 
اقدام شدیداً مخالفت کرده است«. روحانی و مکرون بارها در ارتباط با 

مسائل مختلف به ویژه برجام با یکدیگر به صورت تلفنی گفت وگو کردند.
تکاپوی مکرون برای نجات برجام تا جایی ادامه یافت که وی به ارایه 
راهکار برای برون رفت از بحران هسته ای پرداخت که طرح »انجماد در 
مقابل انجماد« یا همان »فریز در برابر فریز« از آن جمله به شمار می رفت؛ 
طرحی که مشاور دیپلماتیک مکرون در تهران مطرح کرد و مقبول مقامات 
جمهوری اسلامی واقع نشد. ایران که تا آن زمان دو گام در مسیر کاهش 
تعهدات برجامی برداشته بود، بر پایه طرح مذکور می بایست کاهش 

تعهدات را در ازای توقف تحریم های نفتی از سوی آمریکا، متوقف کند.
همزمان با تکاپوی فرانسه، تروئیکای اروپا نیز سازوکارهای مختلفی را 
برای خنثی سازی تحریم های آمریکا ارایه کردند. به عنوان نمونه »سازوکار 
بودند که  ویژه مالی« )SPV(و »اینستکس« )INSTEX( دو سازوکاری 
البته بیشتر در کلام  از مدت ها پیش برای نجات توافق ارائه شدند که 
خودنمایی کرده اند تا عرصه عمل.  پس از ناکارامدی اس.پی.وی، در بهمن 
ماه ۹۷ یعنی حدود ۹ ماه پس از خروج آمریکا از توافق، اینستکس متولد 
شد و هدف از ایجاد و راه اندازی آن جبران خسارات ناشی از تجارت بدون 
دلار یا به عبارتی دیگر راهکاری برای تسهیل تجارت غیردلاری با تهران بود.
همچنین با خروج آمریکا از برجام و در پی آن، خروج شرکت های بزرگ از 
ایران به دلیل تهدید و فشارهای کاخ سفید، اینستکس به منظور تشویق و 
حمایت از شرکت های کوچک و متوسط اروپایی که پیوند مالی کمتری با 
آمریکا دارند، برای همکاری با تهران شکل گرفت. هر چند انتظار می رفت 
که کالاهای تحریم شده از این مجاری به ایران صادر شود اما این سازوکار در 
گام نخست تجارت کالاهای اساسی )مواد غذایی و دارو( را آن هم بصورت 
بسیار محدود تحت پوشش قرار داد تا به تدریج به دیگر کالاها تسری یابد. 
بالاخره اوایل امسال صادرات تجهیزات پزشکی به ایران از این درگاه انجام 

گرفت.
ناتو یا ارتش واحد اروپایی

برجام تنها موضوعی نیست که بسترساز تاکید مکرون بر استقلال اروپا از 
آمریکا شده است، سیاست های تهاجمی و یکجانبه گرایی ترامپ، خروج 
آمریکا از توافقات منطقه ای و فرامنطقه ای مهم، راه اندازی جنگ تجاری 
و تعرفه ای واشنگتن با بروکسل، یکه تازی آمریکا در عرصه  حهانی، جنگ 
سرد با روسیه و جنگ تجاری با چین و غیره از جمله مسائلی به شمار 

می رود که بستر را برای جدایی دو سوی آتلانتیک هموار کرد.
مکرون از وقتی که پا به کاخ الیزه گذاشت تلاش زیادی را برای استقلال 
اتحادیه از آمریکای ترامپ به کار بست؛ استقلالی که بیش از هر موضوعی 
در زمینه های امنیتی- دفاعی و به طور مشخص »سازمان پیمان آتلانتیک 
شمالی« )ناتو( ارتباط می یافت. چندی پیش مکرون در گفت وگو با نشریه 
مستقیما  و  پرداخت  ناتو  در  موجود  شرایط  از  انتقاد  به  »اکونومیست« 
سیاست های کاخ سفید را به چالش کشید و تاکید کرد »آنچه ما امروز 
شاهد آن هستیم، مرگ مغزی ناتو است«؛ جمله ای که از عمق اختلافات 
و ناهمسویی هایی داخلی پیمان نظامی مذکور حکایت داشت و با واکنش 

تند ترامپ مواجه شد.
رئیس جمهوری فرانسه همچنین خواستار بازبینی در فعالیت ها و اهداف 
ناتو به عنوان اتحادیه نظامی ۲۹ عضوی شد و با قرار دادن نوک پیکان 
حملات به سمت ترامپ، اظهار کرد: در ارتباط با تصمیم های استراتژیک 
هیچگونه هماهنگی میان ایالات متحده و شریکان آمریکا در ناتو وجود ندارد 
و به نظر می رسد که آمریکاییان به شریکان اروپایی خود پشت کرده اند. در 
مجموع، عدم پرداخت حق السهم فرانسه برای ناتو از یک طرف و تمایل 
قابل ملاحظه مکرون به استقلال اتحادیه در برابر آمریکا و خروج از زیر سایه 
واشنگتن، روسای جمهوری دو کشور را در مقابل یکدیگر قرار داد. مکرون 
بجای تکیه بر ناتو در صدد تشکیل »ارتش واحد اروپایی« است و بارها در 
اظهارنظرهای خود به اهمیت این موضوع پرداخته است. اما اینکه آیا این 
ایده از قابلیت اجرایی شدن برخوردار است یا خیر، جای بحث و بررسی 
دارد. ناظران بر این باورند که به دلایلی چون اختلاف دیدگاه در داخل 
اتحادیه ۲۷ عضوی اروپا، همسویی کشورهای اروپای شرقی با آمریکا به 
دلیل هراس از مداخلات روسیه، هزینه بالای ایجاد و اداره ارتش و غیره، 

رسیدن به ارتش واحد اروپایی را بیش از واقعیت به رویا شبیه کرده است.

میان  در  نامشان  است  قرار  که  افرادی  از  زنی ها  گمانه  شلوغ  بازار  میان  در 
کاندیداهای ریاست جمهوری ۱۴۰۰ قرار بگیرد افرادی هم هستند که حاضر 

نشدنشان در این میدان را قطعی کرده اند.
به جز  برخی چهره ها که یا دائم الکاندیدا هستند و یا برای اولین بار می خواهند 
به کرسی ریاست جمهوری فکر کنند،  انتخابات۱۴۰۰ برای اهالی سیاست  به 
انتخاباتی پرریسک تبدیل شده است و چرتکه های سیاسی برای برخی کسانی که 
با »الف« تا »ی«  سیاست آشنایی دارند زنگ خطر را به صدا درآورده  تا خود را از 

آتش رقابت دور کنند.
ریسک انتخابات آنجا امان از اهالی آن می برد که اولا برخی تحلیل ها حاکی از  
تکرار انتخابات اسفند ۹۸ و کاهش مشارکت سیاسی دارد. در ثانی خیابان پاستور 
با اتفاقات عجیب و غریب داخلی و بین المللی شبیه به میدان  مین می ماند که 
تنها کافی است یک نیم قدم کج گذاشته شود تا بمب ها زیر پا منفجر شود و تمام 
اندوخته ها برای جمع کردن وجهه سیاسی و اجتماعی مانند دود در هوا گم شود؛ 
حال به این وضعیت مشکلات ناشی از  شیوع کرونا، تحریم های بین المللی و 

احتمالا پیچیده تر شدن تحریم ها در آینده را هم باید چاشنی کرد.
البته با همه این تفاسیر هر روز لیستی از اردوگاه چپ و راست بیرون می آید که 
اسامی اغلب نام آشنا بر آن خودنمایی می کند که قرار است در خرداد ۱۴۰۰ 
ردای کاندیداتوری به تن کنند . هرچند بازار تائید و تکذیب ها نیز در این میان 
حسابی داغ است اما نکته جالب افرادی است که عطای کاندیداتوری را به لقایش 
بخشیده اند و قاطعانه گفته اند قرار نیست در این میدان حاضر شوند و قریب به 
یقیین کاندیداتوری آنها از میدان احتمالات خارج شده است. برخی هم گرچه 
خود از نیامدنشان می گویند ولی فضای حاکم بر این روزهای سیاست حکایت از 

آن دارد که شاید در دقیقه ۹۰ تصمیم خود را تغییر داده و وارد گود شوند.
در ردای قاضی القضات

درست در شرایطی که خود را برای انتخابات مجلس ۹۸ و ایجاد ساز و کاری که 
اصولگرایان را کنار هم و زیر یک چتر قرار دهد، آماده می کرد،  با حکمی از سوی 
فرمانده کل قوا بر مسند قاضی القضاتی نشست و دیگر از آن فضای انتخاباتی 
فاصله گرفت. ابراهیم رئیسی اکنون بر مسند قوه قضاییه نشسته است. البته رای 
۱۶ میلیونی او در رقابت با رئیس دولت یازدهم آنقدر اصولگرایان را به ساختمان 
پاستور نزدیک کرده بود که تقریبا نتوانستند فکر او را از سر بیرون کنند برای همین 
هر از گاهی نام ابراهیم رئیسی و احتمال کاندیداتوری او از دهان یکی از اهالی 

جناح راست به گوش می رسید.
احمد امیرآبادی عضو هیئت رئیسه مجلس یکی از افراد معتقد به حضور رئیسی 
در انتخابات ۱۴۰۰ است. او می گوید اگر در انتخابات ۱۴۰۰ آقای رئیسی بیاید 
همه مشکلات حل شود. اما امیرحسین قاضی زاده هاشمی نایب رئیس مجلس 
که پیشتر سخنگوی جبهه پایداری بود به این سخنان واکنش نشان داد و در 
توئیتر خود نوشت: سخن برادرم آقای امیرآبادی بر لزوم حضور آیت الله رئیسی در 
انتخابات ۱۴۰۰ جدید نیست. جمع بندی بسیار از انقلابی ها همین بود که مطرح 
هم شد اما ایشان به شدت مخالفت کردند و ضمن تاکید بر برنامه پنج ساله خود در 
قوه قضاییه طرح بحث های این چنینی را انحراف در مسیر تحول قوه و گفتمان 

مبارزه با فساد دانستند. 
هرچند مهدی چمران نیز می گوید هنوز صحبت رسمی با ابراهیم رئیسی صورت 
نگرفته است اما از سوی دیگر مصباحی مقدم سخنگوی جامعه روحانیت مبارز 
عنوان می کند رئیسی اعلام کرده است که قصد ورود به انتخابات ریاست جمهوری 

را ندارد و می خواهد در قوه قضائیه بماند. 
پارلمانتاریست فیلسوف 

 یک بار سال ۸۴ وقتی دولت سید محمد خاتمی به پایان دوره هشت ساله اش 
رسیده بود، ریاست سازمان صدا و سیما را کنار گذاشت و وارد گود رقابت برای 

ریاست جمهوری شد تا بختش را در این میدان بیازماید. همان زمان که صفی از 
کاندیداهای اصلاح طلب مقابل صفی از اصولگرایان رجزخوانی می کردند؛ در 
نهایت قرعه به نام محمود احمدی نژاد خورد. البته این پایان کار نبود و لاریجانی در 
انتخابات سال ۸۶ و مجلس هشتم دوباره خود را در معرض انتخاب قرار داد و برای 
۳ دوره ریاست مجلس را در کارنامه اش قرار داد و رکورد بیشترین ریاست را در تاریخ 

پارلمان بعد از انقلاب به نام خود تمام کرد. 
از آنجا که زمزمه های احتمال ریاست جمهوری لاریجانی در سال ۹۶ هم مطرح 
شده بود وقتی لاریجانی اعلام کرد نمی خواهد دیگر نماینده باشد گمانه زنی ها 
درباره کاندیداتوری او در سال ۱۴۰۰ قوت گرفت.  لاریجانی وقتی آب پاکی را روی 
دست حامیان این اظهارات ریخت که گفت: »تکلیف را روشن کنم که من برای 

انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ برنامه ای ندارم«
 البته علی مطهری هم که برادر همسر لاریجانی است چند ماه پیش گفت بود: 
»هرچند آقای لاریجانی صراحتا نمی گوید که کاندیدای ریاست جمهوری در سال 

۱۴۰۰ است، اما این احتمال را رد نمی کند.« 
لابی من بهارستان 

 نایب رئیس چند دوره مجلس، چندسالی می شود که خود را بازنشسته پارلمان 
کرده است. او بعد از هفت دوره نمایندگی مجلس نه در انتخابات مجلس دهم 
کاندیدا شد و نه در انتخابات مجلس یازدهم. باهنر که سالها لقب لابی من مجلس 
را به خود اختصاص داده بود و تجربه اش در بین صندلی های نمایندگی او را در 
عرصه سیاست و چم خم های زیادی آشنا کرد وقتی عرصه قانونگذاری را ترک کرد 
این گمانه تقویت شد که شاید از همین جا کوچ باهنر به خیابان پاستو آغاز شود و 

قدم در مسیر اجرایی بگذارد.
بیشتری  قوت  و  قدرت  رسید  انتخابات ۱۴۰۰  به  وقتی  ها  گمانه زنی  این  و 
گرفت اما  باهنر در برابر حرف و حدیث ها درمورد حضور احتمالی اش در ردای 
کاندیداتوری یک جمله بیشتر پاسخ نداد و گفت؛ »یکی از رسانه ها شایعه ای در این 
رابطه منتشر کرده بود که بنده همین جا قویاً تکذیب می کنم و برنامه ای برای حضور 

در رقابت های انتخاباتی برای ۱۴۰۰ ندارم.«
وقتی امثال باهنر و لاریجانی برای نامزدی مردد می شوند  می توان حدس زد این 

سیاستمداران فضای انتخابات ۱۴۰۰ را متفاوت از هر زمانی می دانند. 
پسران به نام پدران 

 پسر ارشد مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی فقط در انتخابات سال ۹۶ برای 
شورای شهر تهران کاندیدا شد، اما او هم بهتر از دیگران معادلات انتخاباتی را 
می شناسد. هم پدرش بارها در انتخابات ریاست جمهوری، مجلس و مجلس 
خبرگان کاندیدا شده بود، هم به واسطه داشتن سمت هایی مثل رئیس دفتر رئیس 
جمهور و همچنین فعالیت حزبی با ماهیت انتخابات آشناست. محسن هاشمی با 
وجود آن که در انتخابات شورای پنجم توانست با یک میلیون و ۱۳۸ هزار رای نفر 
اول و رکورددار پنج دوره انتخابات شوراها شود اما در یک گفت وگوی رادیویی به همه 
گمانه زنی ها پایان داد و گفت: علاقه ای به این کار ندارم. با وضعیتی که الان هست 
و شرایط بسیار سخت کشور، کسی که خود را کاندیدا می کند به قول غربی ها باید 
»سوپرمن« باشد. او همچنین در گفت وگوی تلویزیونی خود در شبکه تهران وقتی 
در برابر پرسش دوباره درباره انتخابات ۱۴۰۰ قرار گرفت گفت: من قصد شرکت در 
انتخابات ندارم؛ نه در شورای شهر نه در ریاست جمهوری. او همچنین اضافه کرد: 
من الان به ۳۵ سال خدمت نزدیک می شوم و بازنشسته می شوم. در نتیجه شهردار 

هم نمی توانم بشوم. 
پسر آیت الله جنتی نیز اگرچه برخلاف محسن هاشمی خود را همان یکبار هم 
در معرض رای مردم قرار نداده اما او نیز به واسطه داشتن سابقه وزارت، سفیر بودن 
و استانداری و حتی پدری که سال ها دبیر شورای نگهبان و ناظر انتخابات بوده 
می داند چه زمانی باید وارد انتخابات نشد. در برخی گمانه زنی های انتخاباتی 
صحبت از کاندیداتوری علی جنتی برای انتخابات ۱۴۰۰ می شد اما علی جنتی 
به آن واکنش داد و در توئیتر خود نوشت: »من فکر می کنم با توجه به مشکلات 
تنگناهای  تحریم های شکننده،  از  اعم  روبه رو است  آن  با  عدیده ای که کشور 
اقتصادی، نارضایتی عمومی ناشی از مشکلات معیشتی، محدودیت اختیارات 
و داخلی، هرکس هوس  اتخاذ تصمیم در سیاست خارجی  رئیس جمهور در 

نامزدی ۱۴۰۰ را داشته باشد باید در میزان عقلش شک کرد.«
مرد شماره یک دیپلماسی اعتدال

هم زمان با اعلام پیروزی محمود احمدی نژاد در انتخابات ۸۸ محمدجواد ظریف 
که پیش از دولت او معاون وزیر و سفیر ایران در سازمان ملل بود اما از ۸۴ به بعد در 
وزارت خارجه سمت عادی داشت درخواست بازنشستگی داد. هنگامی که حسن 
روحانی دولت را به دست گرفت فعالیت خود را به عنوان وزیر از سر گرفت. از زمانی 
که تیم او در مذاکرات هسته ای، با توافق برجام به سال ها مناقشه پایان داد ظریف از 
سوی طرفدارانش با امیرکبیر و مصدق مقایسه شد  و از همان موقع نامش به عنوان 
کاندیدای احتمالی برای دوران بعد از دولت روحانی مطرح شد. اما او بارها این 

موضوع را تکذیب کرده تا تنها دیپلمات باشد و دیپلمات باقی بماند. 
زنان در صف کاندیداتوری؟

ندارد« همین یک جمله  ریاست جمهوری منعی  انتخابات  در  زنان  »حضور 
کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان کفایت می کرد تا گزینه زنانی که می توانند در 

ردای ریاست جمهوری حاضر شوند در میان خیل اسم های مرد خودنمایی کنند و 
در این میان معصومه ابتکار یکی از همان هایی بود که نامش برای کاندیداتوری در 

انتخابات ۱۴۰۰ بر سر زبان ها افتاد. 
جزو دانشجویان پیرو خط امام در جریان تسخیر سفارت آمریکا در تهران بود. 
بعدها در دولت سیدمحمد خاتمی به ریاست سازمان محیط زیست رسید و در 
دولت اول روحانی دوباره به محیط زیست رفت. اما از دولت دوم روحانی به عنوان 

معاون رئیس جمهور در امور زنان مشغول به فعالیت است. 
البته وقتی سیداحمد خاتمی عضو شورای نگهبان اعلام کرد زنان نمی توانند 
کاندیدای ریاست جمهوری شوند تکلیف ابتکار هم مشخص شد با این وجود  او 
پیش از این در گفت وگو با برنا اعلام کرده بود نامزد ریاست جمهوری نمی شود. 
بعد از آن که معصومه ابتکار در برابر پرسش خبرنگار قرار گرفت که »زنده یاد اعظم 
طالقانی همیشه در انتخابات حضور پیدا می کرد ولو اینکه  با شکست مواجه 
می شد، آیا این  شجاعت را در خودتان می بینید که ادامه دهنده راه او باشید« 
گفت: زنده یاد طالقانی خیلی شجاع بود و حتما هستند زنانی که  ادامه دهنده راه 

او باشند، اما من برای حضور در انتخابات برنامه ای ندارم.
پایان دو کاندیداتوری 

سیاستمداری بی حاشیه است که در دولت میرحسین موسوی وزیر صنایع 
بود و در دولتهای هاشمی و خاتمی معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان تربیت 
بدنی. او دو بار کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری شد که اولین بار سال ۸۰ و 
در برابر سیدمحمد خاتمی بود هنگامی که معاونت او را به عهده داشت. بار دوم 
انتخابات ریاست جمهوری گذشته بود. او در گفت وگویی درباره انتخابات ۱۴۰۰ 
گفته قصدی برای کاندیداتوری ندارد. شاید این تصمیم از همان جایی برمی آید که 
تصمیمش برای حمایت از روحانی در انتخابات ۹۶ آمده بود. هاشمی طبا با آن که تا 
آخر در میدان انتخابات باقی ماند اما از هوادارانش خواست به روحانی رای دهند؛ 

انتخاباتی که به خوبی می دانست دوقطبی است. 
هرچند هاشمی طبا برای انتخابات ۱۴۰۰ مرز ۷۵ سالگی را رد می کند و منع 
قانونی در این راستا خواهد بود اما به نظر می رسد این فعال سیاسی چندان تمایلی  

برای حضور در انتخابات نداشته باشد. 
انصراف وزرای روحانی و احمدی نژاد

از دیگر افرادی که نامش به عنوان نامزد احتمالی انتخابات سال آینده مطرح 
بوده، وزیر نیروی دولت دوم حسن روحانی است. اما او در مصاحبه ای با روزنامه 
اعتماد در مهرماه در همان ابتدای کار تکلیف خود را با انتخابات مشخص کرد. او 
صراحتا گفت »نه تنها تصمیم ندارم که کاندیدا بشوم، بلکه تصمیم دارم که کاندیدا 
نشوم.« او در این مصاحبه که مهرماه امسال انجام شد تاکید کرد که اولین و آخرین 
باری خواهد بود در این باره صحبت می کند. او همچنین در پاسخ به اینگه چرا 
گمانه زنی درباره احتمال کاندیداتوری اش مطرح می شود گفته: من اصلا خودم 

را در معرض این طور مسائل قرار نمی دهم. چون کار من، تامین آب و برق است.  
 سیدمحمد حسینی وزیر ارشاد دولت دوم احمدی نژاد نیز از دیگر سیاستمدارانی 
است که گفته در انتخابات ریاست جمهوری نامزد نخواهد شد. او در انتخابات 
ائتلاف  لیست  در  آن که  با  و  شده  نامزد  رفسنجان  زادگاهش  از  دهم  مجلس 
اصولگرایان قرار گرفته بود شسکت خورد.  البته او ناامید نشد و وقتی اصلاح طلبان 
را در انتخابات مجلس یازدهم کم تعداد دید با لیست جهادگران و در راس آن وارد 
گود انتخابات شد باز هم نتوانست توفیقی داشته باشد و به هر حال از لیست شورای 

ائتلاف خط خورده بود و چندان افق روشنی را نمی توانست برای خود تصور کند.
در کارنامه دوران فعالیتش در عرصه سیاسی عالی ترین سمت حسینی وزارت 
ارشاد احمدی نژاد است. او در گفت وگویی درباره کاندیداتوری خود در انتخابات 
آینده گفت که برنامه ای ندارد و در عین حال از دیگر کاندیداهای احتمالی اصولگرا 
خواست که نگران تکلیف شرعی نباشند چرا که به گفته او »باید تلاش کنیم که 
گزینه ها به حداقل برسند تا بتوانیم سریعتر در مورد یک گزینه به وفاق برسیم؛ 
در انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ هم بیش از ۲۰ نفر کاندیدا شدند که 
تصمیم گیری را دشوار ساخت و اسیب دیدیم، در نتیجه تا رسیدن به وحدت در 

مورد ابراهیم رئیسی زمان زیادی را از دست دادیم.«
محاسبات در چرتکه ۱0 سیاستمدار

شاید بعضی از افراد این لیست ۱۰ نفره می دانند که با کاندیدا شدن رای بالایی 
نمی آورند و نمی خواهند  با شرکت در انتخابات و رای پایین وجهه خود را خراب 
کنند. اما وقت می بینیم در این لیست نام بعضی افراد کارکشته در سیاست وجود 

دارد موضوع عجیب می شود. 
اصولا جاه طلبی یکی از ویژگی های بارز سیاست است. وقتی یک آدم سیاسی 
به موقعیت های فراتر از خود نه بگوید یعنی یک جای کار اشکال دارد. نه گفتن 
به حضور در ریاست جمهوری در شرایطی که بسیاری از افراد عادی هم به محض 
باز شدن درهای وزارت کشور جلوی آن برای ثبت نام صف می بندند ناشی از آن 
نیست که این گونه سیاستمداران خود را ناتوان می بینند. معمولا سیاستمداران  
اهل این نیستند که بگویند کاری از عهده شان برنمی آید. بلکه اخلاق سیاستمدار 
آن است که حتی نقاط ضعف خود را به نفع خود تبدیل کند. اکنون این سوال پیش 
می آید که چرا این ۱۰ نفر که هرکدامشان سیاست، رقابت و انتخابات را به خوبی 

می شناسند نمی خواهند وارد میدان شوند؟ 

سیاستمدار فیلسوف و لابی من پارلمان از انتخابات کنار کشیدند؟ 

این ۱۰ نفر کاندیدای انتخابات ۱4۰۰ نیستند 

اینکه  بیان  با  خارجی  سیاست  مسائل  کارشناس  یک   
مواضع اخیر تروییکای اروپایی در جهت تحکیم پایه های 
برجام در حاشیه  اروپایی ها در  تاکید کرد:  برجام نیست، 
بازیگر  بودند و زمانی توافق هسته ای به دست آمد که دو 
اصلی مذاکرات یعنی ایران و آمریکا، اراده  معطوف به توافق 

داشتند. 
»مرتضی مکی« در گفت وگو با ایرنا، درباره رویکرد اتحادیه 
به  توجه  با  برجام  احیای  آلمان درخصوص  ویژه  به  و  اروپا 
ما  اگر  گفت:  کشور  این  خارجه  امور  وزیر  اخیر  اظهارات 
اظهارات جو s پ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
فدریکا  همانند  کرده  سعی  او  دهیم،  قرار  ملاک  را  اروپا 

موگرینی، مسئول پیشین سیاست خارجی اتحادیه اروپا دید 
مثبتی به برجام داشته باشد و از طرح دیدگاه های فراتر از آن 
خودداری کند. وی ادامه داد: سیاست کلان اتحادیه اروپا 
حفظ برجام به عنوان یک دستاورد سیاسی و امنیتی است. 
این موضوعی است که اروپایی ها آن را مطرح و تاکید کرده اند 
که می توان از برجام به عنوان تجربه موفق برای حل دیگر 

بحران های بین المللی استفاده کرد.
مواضع اروپا بعد از پیروزی بایدن متفاوت از دوران 

ترامپ شده است
این کارشناس مسائل اروپا با بیان اینکه آلمان از ابتدا تلاش 
کرده نقش و جایگاه نزدیکی به آمریکا در برجام داشته باشد، 
اظهار داشت: با توجه به سیاست ترامپ درخصوص ایران 
و خروج آمریکا از توافق هسته ای، آلمان به همراه فرانسه و 
انگلیس بر حفظ توافق هسته ای تاکید کرده و کوشیدند از 

نابودی برجام جلوگیری کنند.
با اشاره به رویکرد اروپایی ها درخصوص برجام در  مکی 
یک ماه گذشته تصریح کرد: با اعلام نتایج انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا و پیروزی جو بایدن، شاهد اتخاذ مواضع 
متفاوت تری نسبت به دوران ترامپ از سوی تروییکای اروپایی 
ایران  هسته ای  فعالیت های  به  نسبت  آلمانی ها  ویژه  به 
بوده ایم. آنها در این مدت از توافق جامع تر با ایران سخن 
گفته اند. در این چارچوب، به نظر می رسد آلمان نسبت به 
فرانسه و انگلیس نقش فعال تری را برعهده را برعهده گرفته 

است.
وی با بیان اینکه اروپا در دولت بایدن، همراهی و همکاری 
ترامپ خواهد داشت،  به دولت  نسبت  آمریکا  با  بیشتری 
براساس  است  درصدد  اروپا  تروییکای  کرد:  خاطرنشان 
فشار  بایدن،  دولت  چندجانبه گرایانه  خارجی  سیاست 
مضاعفی بر ایران وارد کرده و با تاکید بر حفظ برجام، تهران را 

مجبور به پذیرش خواسته های فرابرجامی شان کند.
به گفته این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی، رویکردی 
که اروپایی ها دنبال می کنند آن است که در وهله نخست، 

دستاوردهای ناشی از برجام را حفظ کرده و در وهله دوم، با 
اعمال فشار بر ایران، تهران را مجبور به پذیرش توافق جامع تر 

با ایران درخصوص مسائل موشکی و منطقه ای کند.
هایکو ماس به دنبال ارزیابی واکنش تهران است

مکی با بیان اینکه اروپا می خواهد با حفظ برجام به مسائل 
دیگر غیربرجامی ورود کرده و به توافق جامع تر دست یابد، 
ابراز داشت: این دیدگاه قبلا نیز از سوی کشورهای اروپایی 
و آمریکا وجود داشت که به دلیل خروج آمریکا از برجام، به 
حاشیه رفته بود اما در شرایط کنونی، هایکو ماس با طرح 
این موضوع به دنبال تلنگر زدن به ایران و واکنش سنجی و 

همچنین زمینه سازی شرایط برای ورود به این بستر است.
وی با اشاره به دیدگاه احتمالی دولت بایدن در مورد برجام 
بیان کرد: اظهارات اخیر بایدن و آنتونی بلینکن، حاکی از این 
است که آنها در ابتدا به دنبال حفظ برجام بوده و بعد از آن، 
به دنبال طرح موضوعات دیگر و دستیابی به توافق جامع تر 

با ایران هستند.
این پژوهشگر مسائل بین الملل ادامه داد: در برزخ انتقال 
قدرت از دولت ترامپ به بایدن، به نظر می رسد طرفین برجام 
به دنبال ارزیابی از توافق هسته ای و چگونگی اجرای آن 
هستند و می خواهند بعد از استقرار دولت بایدن در آمریکا، 

مسائل دیگر را دنبال کنند.
مکی یادآور شد: در چنین شرایطی ایران باید سیاست صبر 
راهبردی خود را ادامه داده و از دادن بهانه به طرف مقابل 
برای افزایش فشار جلوگیری کند و از سوی دیگر، با تاکید 
بر مواضع خود، از طرح موضوعات بیشتر و جدیدتر از سوی 
طرف مقابل، جلوگیری کند. به همین خاطر، ایران نباید 

کمترین فرصتی را از دست بدهد.
اروپایی ها در برجام در حاشیه بودند

وی در پاسخ به این سوال که اروپا تا چه اندازه به تعهدات 
جامع تری  توافق  خواستار  که  بوده  پایبند  برجام  در  خود 
با ایران است، عنوان کرد: اروپایی ها مدعی هستند برای 
انجام تعهدات شان سازوکار ویژه مالی را از طریق اینستکس 

راه اندازی کرده اند هرچند که این سازوکار اقدام ویژه ای انجام 
نداده و عملی هم نشده است. اروپایی ها در برجام در حاشیه 

بودند و دو بازیگر اصلی آن، ایران و آمریکا بودند.
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه در تمام 
حدود ۱۲ سالی که مذاکرات هسته ای انجام شد، اروپایی ها 
توافق  زمانی  انجام دهند، گفت:  نتوانستند  کار چندانی 
هسته ای به دست آمد که دو بازیگر اصلی مذاکرات یعنی 
ایران و آمریکا، اراده  معطوف به توافق داشتند. آنها حتی در 
دوران خروج آمریکا از برجام هم قادر به ایفای تعهدات شان 
نبودند. این همان برگه برنده ای است که ایران می تواند از آن 

در برابر زیاده خواهی اروپایی ها از آن استفاده کند.
مواضع اخیرظریف عزتمندانه و مبتنی بر اقتدار بود

مکی با بیان اینکه مواضع اخیری که تروییکای اروپایی به 
ویژه آلمانی ها مطرح کرده اند در جهت تحکیم پایه های برجام 
نیست، اظهار داشت: طرح موضوعات غیربرجامی و ارتباط 
دادن آن به برجام، موجب ترغیب تهران برای انجام مذاکرات 
البته  است.  فرصت سوزی  نوع  یک  و  شد  نخواهد  جدید 
مواضع ایران به ویژه اظهاراتی که اخیرا محمدجواد ظریف 
مطرح کرده، عزتمندانه و مبتنی بر اقتدار بوده و این پیام را 
به طرف های اروپایی داده تا هوشیار شوند که این رویه کمکی 

به برجام نمی کند.
وی در پاسخ به این سوال که در صورت انجام مذاکرات 
احتمالی، آیا بهتر نیست ایران و آمریکا به تنهایی وارد گفت وگو 
شوند، تصریح کرد: سیاست ایران بین المللی کردن موضوع 
و انجام مذاکرات به شکل چندجانبه است تا هم از جایگاه 
آمریکا بکاهیم و هم ضمانت اجرای آن بیشتر شود اما در نگاه 
واقع گرایانه، اگر ایران بتواند به صورت دوجانبه مشکلات را با 

آمریکا حل کند، این کار سریع تر و کم هزینه تر خواهد بود.
شکل  به  مذاکره  اگر  افزود:  اروپا  مسائل  کارشناس  این 
دوجانبه ممکن بود، آن وقت هر کس به اندازه وزن و جایگاه 
خود طرح ادعا می کرد و اروپا هم نمی توانست برای ایران 

شرط و شروطی مطرح کند.

یک کارشناس مسائل سیاست خارجی :
مواضع اخیر تروییکای اروپایی در جهت تحکیم پایه های برجام نیست
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تعجّب می کنم از کسی که پروردگارش 
را می شناسد ، چگونه برای سرای 

ماندگاری ، تلاش نمی کند!

دوشنبه -هفدهم آذر 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5170

 غرر الحکم : ج 4 ص 340 ح 6265

 مدیر امور شعب صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قم گفت: این صندوق از 
ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه به پنج هزار و ۹۱۶ نیازمند استان ۴۳۷ میلیارد 

ریال وام پرداخت کرده است. 
 امیر باوندپوری با اشاره به اینکه تسهیلات قرض  الحسنه این صندوق شامل 
تسهیلات حمایتی، مسکن، فرهنگی، اشتغال و آموزش کسب و کار و است گفت: 
بخشی از وام های این صندوق از طریق بانک مهر ایران و بانک رسالت کارسازی و 

پرداخت می شود.
وی بااشاره به اینکه طی هشت ماهه امسال ۳ هزار و ۸۴ وام کارگشایی به مددجویان 
معیشت بگیر و غیر معیشت بگیر پرداخت شد افزود: این تسهیلات رقمی معادل 

۱۹۰ میلیارد ریال است.
رشد  مسکن  اجاره  و  ودیعه  جاری  سال  در  اینکه  به  توجه  با  کرد:  تاکید  وی 
غیرمتعارفی داشته است بخش زیادی از مراجعه کنندگان به کمیته امداد قم متقاضی 

دریافت وام ودیعه مسکن بودند.

و  ودیعه  تامین،  برای  این صندوق  از طریق  یاد شده  زمان  در مدت  افزود:  وی 
تعمیرات مسکن به هزار و ۳۳۲ خانوار مبلغ ۱۸۲ میلیارد ریال پرداخت  شد.

مدیر امور شعب صندوق قرض الحسنه امداد ولایت  قم با بیان اینکه در ۲۴۸ تَن از 
متقاضیان تسهیلات اشتغال از وام خودکفایی و اشتغال این صندوق بهره مند شدند 
گفت: بیش از ۳۸ میلیارد ریال وام برای ایجاد کسب  و کار به مددجویان و فرزندان آنها 

پرداخت  شده است.
وی همچنین از تعامل بانک مهر ایران با این صندوق یادکرد و گفت: ۲ هزار و ۱۹۲ 
تَن از معرفی شدگان نیز از ۱۴۷ میلیارد ریال وام در قالب کارگشایی، ودیعه مسکن و 

اشتغال بهره مند شدند.
باوندپوری  همچنین خواستار سپرده گذاری مردم و خیران برای امور خیر در این 
صندوق شد و بیان کرد: از محل همین سپرده ها نیز ۵۹۳ فقره وام به ارزش ۲۵ 
میلیارد و ۴۹۱ میلیون ریال به نیازمندان معرفی  شده از سوی همان سپرده گذاران 

پرداخت شد.

مدیر امور شعب صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قم خبرداد

پرداخت ۴۳۷ میلیارد ریال تسهیلات به نیازمندان  

معاون بهره وری اوقاف استان قم گفت: ۵۷ پروژه 
عمرانی با اعتباری بالغ بر ۸ میلیارد و ۶۶۰ میلیون 
تومان در بخش های مختلف استان و با محوریت بقاع 

متبرکه در حال اجراست یا به اتمام رسیده است.
پروژه عمرانی  به ۵۷  اشاره  با  رحیمی  غلامعلی 
اوقاف قم در سال جاری اظهار کرد: در این بین ۲۱ 
پروژه مربوط به ناحیه یک، ۱۷ طرح در ناحیه دو، ۶ 
پروژه شهر دستجرد و ۱۳ مورد هم مربوط به بخش 

کهک هستند.
پنج  متبرکه  بقعه  داخل  بازسازی  افزود:  وی 
احمد  امامزاده  بقعه  گنبد  کاشی کاری  امامزاده، 
این حرم مطهر،  بازسازی شبستان  قاسم)ع(،  بن 
بازسازی داخل بقعه امامزاده احمد میانی)ع(، سالن 
چند منظوره و سفیدکاری و نماکاری داخل شبستان 
بازسازی  همچنین  و  علی)ع(  سید  امامزاده  حرم 
دیواره های ضلع شمالی این بقعه، تعمیرات داخلی 
و...  ابراهیم)ع(  امامزاده  مطهر  حرم  سوئیت های 
از طرح های عمرانی اوقاف قم طی سال جاری در 

ناحیه یک به شمار می روند.
معاون بهره وری اوقاف و امور خیریه استان قم با 
اشاره به پروژه های عمرانی در ناحیه دو خاطرنشان 
امامزاده  بقعه  بازسازی  شامل  طرح ها  این  کرد: 
یحیی)ع(،  امامزاده  حرم  تربت خانه  عبدالله)ع(، 
غایب)ع(،  محمد  امامزاده  حرم  محوطه سازی 
شبستان حرم امامزاده ساریه خاتون)س(، بقعه و 
محوطه سازی  عبدالصالح)ع(،  امامزاده  شبستان 
بقعه متبرکه امامزاده جعفر)ع(، سنک کاری شبستان 
امامزاده  شبستان  و  بقعه  مرمت  بقعه،  همین 

قاسم)ع( و... هستند.
امامزاده  حرم  محوطه سازی  داد:  ادامه  وی 
شعیب)ع(، بقعه و شبستان حرم امامزاده جعفر)ع( 
روستای گیو، محوطه سازی حرم امامزاده زکریا)ع(، 
ام  و  السلمه  ام  امامزادگان  گنبد  کاشی کاری 
الکلمه)س(، محوطه سازی و مرمت بقعه و شبستان 
سرویس   احداث  و  شریفه)س(  بی  بی  امامزاده 
بهداشتی برای آستان امامزاده هادی)ع( روستای 

دستجرد  شهر  عمرانی  طرح های  هم  جمزقان 
هستند. رحیمی تصریح کرد: در شهر کهک هم 
به  یا  هستند  اجرا  دست  در  متعددی  پروژه های 
بقعه  اتمام رسیده اند که شامل شبستان و مرمت 
حرم  محوطه سازی  سلیمان)ع(،  امامزاده  آستان 
امامزاده عباس)ع( روستای ورجان، احداث و مرمت 
خاتون)ص(  زینب  امامزادگان  حرم  در  شبستان 
سرویس  تکمیل  ابرجس،  روستای  قاسم)ع(  و 
بهداشتی آستان امامزاده قاسم)ع(، حسینیه آستان 
امامزاده فاضل)ع( روستای بیدهند، محوطه سازی 
در حرم امامزادگان نورعلی)ع(، شاه اسماعیل)ع( 
و هادی)ع(، احداث سرویس بهداشتی در آستان 
امامزاده حسین)ع( روستای فردو و محوطه سازی در 
آستان مقدس امامزادگان حسین)ع( و عیسی)ع( 
هستند. معاون بهره وری اوقاف و امور خیریه استان 
قم گفت: درصد پیشرفت این طرح ها بین ۱۰ تا صد 
درصد بوده و اعتبار در نظر گرفته شده برای مجموع 

آنها ۸ میلیارد و ۶۶۰ میلیون تومان است.

معاون بهره وری اوقاف استان قم خبرداد

 اجرای 5۷ پروژه عمرانی با محوریت بقاع متبرکه

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: مشترکانی که مصرف گاز خود را در پنج ماه 
پایانی امسال نسبت به مدت مشابه سال های ۹۷ و ۹۸، ۱۰ درصد کاهش دهند، از 

۱۵ درصد بخشودگی در گازب ها بهره مند می شوند.
مهندس نصیری درگفتگویی بر ضرورت مصرف بهینه گاز در فصل زمستان تاکید 
کرد و از همه شهروندان خواست به منظور استمرار و پایداری گازرسانی به همه نقاط 

استان، در این امر مهم مشارکت جدی داشته باشند.
نصیری افزود: مردم با این کار علاوه بر خدمت به سایر هموطنان، از بخشودگی 
۱۵ درصدی گازبها نیز بهره مند می شوند مشروط برآنکه مصرف خود را در پنج ماه 

پایانی امسال نسبت به مدت مشابه سال های ۹۷ و ۹۸ ده درصد کاهش دهند.
وی ایمنی وسایل گازسوز را نیز مورد توجه خاص قرار داد و گفت: استفاده از 
وسایل استاندارد، کنترل دودکش ها و استفاده نکردن از بخاری های بدون دودکش 

در منزل میزان مرگ و میر را به شدت کاهش خواهد داد.
مدیرعامل شرکت گاز استان در عین حال از کنترل مداوم تمام تاسیسات گازرسانی 

به منظور جلوگیری از حوادث توسط شرکت گاز سخن گفت.
بازنگری شبکه گازرسانی قم ضرورت دارد

نصیری از پروژه بازسازی و بازنگری شبکه گازرسانی قم خبر داد و افزود: باتوجه 
به افزایش مشترکان گاز در طول سال های گذشته، بازنگری شبکه گازرسانی قم 
ضرورت دارد که به زودی مناقصه انجام آن برگزار خواهد شد. وی گفت: ۹۸ درصد 

استان قم گازرسانی شده و به همین علت اولین استان سبز کشورنام گرفته است.

وی تصریح کرد: تمام روستا هایی که امکان گازرسانی از نظر قانونی برای آن ها 
وجود داشته نیز به شبکه سراسری گاز متصل شده اند.

گسترش خدمات الکترونیکی شرکت گاز 
نصیری خاطرنشان کرد: نبود ۲۰ خانوار در روستا و هزینه سرانه ۲۰۰ میلیون 
تومانی برای گازرسانی دو عاملی است که باعث شده تا هشت روستای استان 
نتوانند از نعمت گاز بهره مند شوند. مدیرعامل شرکت گاز افزود: سه روستای خرم 
آباد بخش سلفچگان و موشکیه و اسفید بخش خلجسستان هم به زودی به شبکه 
گاز متصل خواهند شد. نصیری همچنین از انتخاب شهرک فرهنگیان قم به عنوان 
پایلوت برای اجرای طرح تجمیع قبوض آب، برق و گاز خبر داد و گفت: پس از 
بررسی نواقص، این طرح در تمام استان اجرا میشود. وی به گسترش خدمات 
الکترونیکی شرکت گاز هم اشاره کرد و افزود: با اضافه شدن سه نوع خدمت جدید، 
از شنبه هفته آینده، ۱۷ نوع خدمت امل اشتراک پذیری، رویت صورت حساب، 
اصلاح قبوض و امثال آن به صورت الکترونیکی از طریق سامانه ۳۱۹۴ و تا پایان 

امسال از طریق تلفن همراه امکان پذیر خواهد شد.
آغاز طرح بهینه سازی موتورخانه های قم 

 مدیرعامل شرکت گاز استان قم دربخش دیگری ازسخنان خود گفت: طرح 
اصلاح و بهینه سازی موتورخانه ها با هدف صرفه جویی در مصرف سوخت، در 
استان آغاز شد.  وی افزود :این طرح برای مالکان موتورخانه های خانگی و تجاری 

بصورت رایگان انجام می شود.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم اعلام کرد:

بخشودگی ۱5 درصدی در انتظار مشترکان کم مصرف  

طرح:علیرضا پاکدل

همه با هم بر علیه کرونا

انهدام باندهای سازمان یافته قاچاق سلاح و مهمات
 وزارت اطلاعات اعلام کرد: اعضای اصلی باند بین المللی قاچاق سلاح و مهمات و مواد مخدر که توسط 
دو تبعه کشورهای خارجی در داخل کشور هدایت می شدند، در آذربایجان غربی شناسایی و دستگیر شدند.
وزارت اطلاعات با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: با اقدامات گسترده اطلاعاتی و عملیاتی سربازان گمنام 
امام زمان )عج( در اداره کل اطلاعات استان آذربایجان غربی، در دو عملیات هوشمندانه، باند بین المللی 
قاچاق سلاح و مهمات و مواد مخدر که توسط ۲ تبعه کشورهای خارجی در داخل کشور هدایت می شدند، 
شناسایی و متلاشی گردید.در این دو عملیات، سرکرده داخلی باند به همراه ۳ نفر از اعضای اصلی دستگیر و 
۵۲۰ کیلوگرم هروئین کشف گردید.برابر بررسی های به عمل آمده در استان آذربایجان غربی، انبارهای بزرگ 
دپوی سلاح و مهمات در روستاهای مرزی شناسایی و در بازرسی صورت گرفته؛ بیش از ۵۰۰ قبضه انواع 
سلاح کمری، شورشی، شکاری و مقادیر قابل توجهی مهمات کشف و ضبط گردید.وزارت اطلاعات همچنین 
ضمن قدردانی از مردم فهیم و انقلابی ایران عزیزمان، اعلام می نماید: در صورت مشاهده هرگونه تخلف در 

زمینه های مختلف قاچاق، مراتب را با ستاد خبری ۱۱۳ وزارت اطلاعات در میان بگذارند.

جریمه ۳42 هزار خودرو در طرح محدودیت تردد شبانه
سخنگوی جدید ناجا از جریمه ۳۴۲ هزار و ۳۶۰ خودرو در طرح محدودیت تردد شبانه در دو هفته اخیر 
خبر داد.سردار مهدی حاجیان در نخستین نشست خبری خود با تاکید بر اینکه " صیانت از سلامت و امنیت 
مردم؛ اولویت اصلی پلیس است" گفت: در دو هفته اخیر و در اجرای مصوبه های ستاد ملی مقابله با کرونا؛ یک 
میلیون و ۴۸۲ هزار و ۷۱۶ مورد تذکر "لسانی " به رانندگان خودرو ها داده شد و آمار خودرو های برگشتی هم 
۵۸۷ هزار و ۵۹۱ دستگاه بوده است.معاون اجتماعی ناجا بیان کرد: آمار ها بیانگر کاهش ۳۵ درصدی تردد 

خودرو ها در مدت زمانی اشاره شده در مقایسه با مدت مشابه سال قبل است.

شرایط داوطلبان آزمایش واکسن کرونا تولید ایران؟ 
عضو کمیته علمی ستاد ملی مقابله با کرونا : داوطلبان کارآزمایي و آزمایش انسانی واکسن کرونا تولید ایران 
باید بین 1٨ تا 50 سال سن داشته باشند.دکتر مینو محرز ، افزود: داوطلبان برای آزمایش انسانی واکسن 
نباید تا کنون به بیماري کرونا مبتلا شده باشند.عضو تیم تحقیقاتی تولید واکسن کرونا گفت: داوطلبان در یك 
هتل اسکان داده مي شوند و به فاصله یك ماه ، دو دوز واکسن دریافت مي کنند و در طول این مدت از بیمه و 
حمایت برخوردار خواهند بود.عضو کمیته علمی ستاد ملی مقابله با کرونا افزود: با تایید نتایج این کارازمایي 
توسط سازمان بهداشت جهاني، خط تولید واکسن هم راه اندازي مي شود که در اینصورت تا تیر سال اینده 
طول خواهد کشید. محرز تاکید کرد: البته واکسن هاي ساخته شده در دیگر کشورها نیز زودتر از این تاریخ 

به ما نمي رسد.

 آخرین وضعیت آیت الله مصباح یزدی
فرزند آیت الله مصباح یزدی گفت: وضعیت آیت الله مصباح یزدی همچنان مطلوب نیست و به طور جدی 
نیازمند دامه توسلات و دعاهای آحاد مردم هستیم. به گزارش خبرگزاری فارس به نقل از پایگاه اطلا رسانی 
آیت الله مصباح یزدی، حجت الاسلام والمسلمین علی مصباح یزدی در خصوص آخرین وضعیت رئیس 
موسسه آموزشی پژوهشی امام خمینی گفت: روند درمانی آیت الله مصباح یزدی تحت نظر تیم پپزشکی 
ایشان در حال پیگیری مداوم است.وی بیان کرد: وضعیت آیت الله مصباح یزدی همچنان مطلوب نیست و به 

طور جدی نیازمند دامه توسلات و دعاهای آحاد مردم هستیم.

 عراقچی جایگزین تخت روانچی می شود؟
سخنگوی وزارت امور خارجه انتصاب معاون سیاسی وزارت خارجه به عنوان سفیر جدید ایران در سازمان 
ملل را تکذیب کرد.سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت امور خارجه در گفت وگو با تسنیم، برخی گمانه زنی ها 
درباره انتصاب سیدعباس عراقچی به عنوان سفیر جدید ایران در سازمان ملل را رد کرد و آن را کذب دانست.
پیشتر برخی اخبار غیررسمی و شایعات درباره اینکه عراقچی جایگزین مجید تخت روانچی در سازمان ملل 

شود، منتشر شده بود.خطیب زاده به تسنیم گفت: چنین خبری صحت ندارد و تکذیب می شود.
 

نامه میرسلیم به روحانی
 نماینده مردم تهران و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره وضعیت بازار بورس به حسن روحانی 
نامه نوشت.سیدمصطفی میرسلیم نماینده مردم تهران و عضو کمیسیون اصل نودم مجلس شورای اسلامی 

در نامه ای خطاب به حسن روحانی، رئیس جمهوری خواستار رسیدگی به وضعیت نابسامان بازار بورس شد.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  خبرداد

تایید تمام نقشه های ساختمانی 
به صورت الکترونیکی

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم از تهیه، ارسال و تایید صددرصد 
نقشه های ساختمانی به صورت الکترونیکی با همکاری نظام مهندسی خبر 

داد.
ارائه خدمات  به تلاش شهرداری در توسعه  اشاره  با  غلامرضا جانقربان 
غیرحضوری، اظهار داشت: تفاهم نامه ای با نظام مهندسی تنظیم شده است 
که در راستای آن نقشه های ساختمانی به صورت الکترونیکی طراحی، تائید 

و ارسال می شود.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم بابیان اینکه نقشه فیزیکی تنها 
برای پارکینگ و بعد از ساخت استفاده می شود، افزود: در حال حاضر برای 
تائید پارکینگ که می خواهند کمیسیون ماده صد یا تفکیک طبقات را طی 
کنند نقشه های فیزیکی وجود دارد که در ماه های آینده این ها هم به صورت 

الکترونیکی بارگذاری خواهد شد.
جانقربان تصریح کرد: ارسال و تائید غیرحضوری نقشه های ساختمانی 
انتهای سال ۹۸ اجرایی شد و در حال حاضر صد درصد نقشه های ساختمانی 
در مراحل تولید، تائید و ارسال و کنترل به صورت الکترونیکی از طریق دفاتر 
نظام مهندسی انجام می شود. وی افزود: تایید اولیه گروه های معماری و 
سازه و محاسبات نظام مهندسی به صورت الکترونیکی انجام می شود و تائید 
نهایی با ضوابط و دستور نقشه توسط معاونت شهرسازی انجام می شود و در 
حال حاضر نیز به جز نقشه اجرایی بعد از ساخت و نقشه پارکینگ هیچ نقشه 

دیگری به صورت فیزیکی نباید وارد شهرداری شود.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم به پروژه های بزرگ سرمایه گذاری 
هم اشاره کرد و افزود: در بعضی از پروژه های بسیاری سنگین ظرفیت های 
لازم در استان برای طراحی و بازطراحی وجود ندارد و از مشاورهای قوی 
استفاده می شود که بعضی اوقات این نقشه ها به دلیل حجم سنگین پروژه 

به صورت فیزیکی ارسال و تائید می شود.
 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم اعلام کرد

آمادگی کامل شهرداری برای رفع 
آبگرفتگی های احتمالی

برای  آمادگی کامل  از  بین الملل شهرداری قم  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
رفع آبگرفتگی های احتمالی در سطح شهر خبر داد و گفت: سامانه ۱۳۷ 
آبگرفتگی های  خصوص  در  شهروندان  گزارش  دریافت  آماده  شهرداری 

احتمالی در سطح شهر است. 
مهدی کلانترزاده با اشاره به فعالیت سامانه جدید بارش نزولات آسمانی از 
صبح امروز در شهر قم، اظهار داشت: با پیش بینی های انجام شده، از بامداد 
امروز تمامی نیروهای انسانی و تجهیزات و ماشین آلات شهرداری قم برای 

حوادث غیرمترقبه و رفع آبگرفتگی های احتمالی در آمادگی کامل هستند.
وی از آمادگی سامانه ۱۳۷ شهرداری برای دریافت گزارشات آبگرفتگی در 
سطح شهر خبر داد و گفت: از صبح امروز تا ساعت ۱۴ بیش از ۹۰ تماس 
در این زمینه از طریق سامانه ۱۳۷ ثبت شده است که عوامل خدمات شهری 

به منظور رفع آبگرفتگی اعزام شده اند.
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم ادامه داد: بخش های  مدیرکل 
مرتبط  سازمان های  و  مناطق  ستاد،  مجموعه  از  اعم  شهرداری  مختلف 
به صورت میدانی در سطح شهر حاضر بوده و از نزدیک وضعیت آبگرفتگی ها 

را رصد کرده و اقدامات لازم را جهت رفع مشکلات انجام می دهند.
کلانترزاده با اشاره به آمادگی تیم های مدیریت بحران شهرداری و تجهیزات 
رفع آبگرفتگی، یادآور شد: بسیاری از آبگرفتگی ها به علت عوامل انسانی و 
مسدودیت مسیرها توسط زباله هاست که در این زمینه نیازمند همراهی 
بیشتر مردم هستیم. وی با بیان اینکه بیش از ۱۵۰۰ نفر از نیروی شهرداری 
قم به ویژه در حوزه خدمات شهری برای رفع آبگرفتگی های شهر در آمادگی 
کامل هستند، تصریح کرد: دستگاه های مختلف بخشی و فرابخشی در این 
زمینه با هماهنگی کامل و در کنار یکدیگر مشغول خدمات رسانی هستند تا 

این بارش نعمت الهی سبب نارضایتی مردم نشود.

معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

ایجاد 5۴۰ کیلومتر فضای سبز طولی 
در معابر شهری 

معاون خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر اهمیت ایجاد سایه در شهر 
از بیش ایجاد ۵۴۰ کیلومتر فضای سبزی طولی در معابر شهر قم خبر داد.

سید امیرسامع با اشاره به توسعه فضای سبز شهر قم به عنوان یکی از 
اصلی ترین برنامه های مدیریت شهری، اظهار داشت: در توسعه فضای سبز به 
الگوی توسعه پایدار توجه شده و در احداث همه بوستان ها تأکید بر استفاده 

از گونه های مناسب با اقلیم شهر قم بوده است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم از استفاده درست  و بهره وری آب در 
توسعه فضای سبز شهر قم هم خبر داد و گفت: افزایش سرانه فضای سبز به 
بیش از ۲۰ متر اتفاق مبارکی است که در همه عرصه های جنگلی، کمربند 
سبز، بوستان های شهری و هم در فضای سبز طولی معابر به وجود آمده 
است. سامع با تأکید بر اهمیت فضای سبز طولی معابر، ادامه داد: بیش از 
۵۴۰ کیلومتر طول فضای سبزی بوده که در این سال ها در معابر شهر قم 
ایجادشده است. وی توسعه فضای سبز در شهر قم را علاوه برافزایش زیبایی 
شهر قم عامل مؤثری در ایجاد محیط زیست سالم  و افزایش کیفیت زندگی 
شهروندان برشمرد. معاون خدمات شهری شهرداری قم ایجاد سایه در سطح 
شهر قم را یکی دیگر از نیازهای شهر برشمرد و گفت: ما در شهر قم خصوص 
از اردیبهشت تا آبان ماه به سایه نیاز داریم که این ۵۴۰ کیلومتر طول توسعه 

فضای سبز معابر شهر قم می تواند به ایجاد سایه در سطح شهر کمک کند.
 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم  مطرح کرد

اعتبار 5 میلیارد تومانی برای تکمیل 
بوستان شهیدان زین الدین 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم با اشاره به اینکه بوستان شهیدان زین الدین 
افتتاح شده، گفت: ۵ میلیارد تومان از اعتبارات منطقه به تکمیل بوستان 

شهیدان زین الدین اختصاص داده شد.
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به تکمیل بوستان شهیدان زین الدین، 
اظهار داشت: همزمان با ایام شهادت شهید زین الدین بوستانی که با نام این 

شهید بزرگوار مزین شده است افتتاح شد.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم با اشاره به مساحت ۳ هکتاری این بوستان، 
افزود: در سال جاری ۵ میلیارد تومان به منظور تکمیل بوستان شهیدان زین 

الدین از محل اعتبارات منطقه چهار اختصاص داده شده است.
اصفهانیان مقدم با اشاره به اجرای عملیات عمرانی این بوستان تصریح 
کرد: محوطه سازی و کف فرش و همچنین جداره و پایدار سازی دیوارهای 
در  انجام شده  اقدامات  دیگر  به  وی  است.  انجام شده  بوستان  پیرامونی 
بوستان زین الدین هم اشاره کرد و گفت: نرده گذاری بوستان انجام شده و 
عملیات روشنایی و کاشت فضای سبز آن نیز تکمیل شده است. مدیر منطقه 
چهار شهرداری قم با اشاره به موقعیت قرارگیری این بوستان، افزود: بوستان 

شهیدان زین الدین جنب مسجد شهرک شهید زین الدین واقع شده است.

برای  گفت:  استاندارقم  اقتصادی  امور  معاون 
رونق صادرات صادرکنندگانی که به دلیل تسویه 
نشدن تعهدات ارزی خود نمی توانستند تسهیلات 
بانک ها  از  می توانند  پس  این  از  کنند  دریافت 

تسهیلات دریافت کنند.
کارگروه  در چهارمین جلسه  مهرداد غضنفری 
توسعه صادرات استان با اشاره به اختصاص یازده 
هزار میلیارد تومان در حوزه صادرات از سوی بانک 
توسعه صادرات گفت: این رقم هم قدرت رقابت را 
در استان ها ایجاد می کند و هم سود پایینی نسبت 
به سایر تسهیلات دارد و فرصت خوبی برای صادر 
استاندار  اقتصادی  امور  معاون  است.  کنندگان 
امسال  تا   ۹۷ سال  از  صادرکنندگان  اگر  افزود: 
نسبت به رفع تعهد ارزی اقدام نکرده اند می توانند 
مراجعه کنند و برا اساس ساز و کار تعریف شده 
نسبت به تسویه تعهداتشان اقدام کنند که بخش 
وی  شد.  خواهد  حل  مشکلاتشان  از  عمده ای 
میزان صادرات استان در سال ۹۹ را از نظر ارزشی 
۱۲۰ میلیون دلار عنوان کرد و گفت: کالا هایی که 

ازگمرک استان صادر شده ۸۰ میلیون دلار است.

مهمترین  هم  صمت  سازمان  رییس  سیجانی 
دغدغه صادرکنندگان استان را تامین مواد اولیه 
از محل ارز حاصل از صادرات عنوان کرد و افزود: 
کشور  اقتصادی  هماهنگی  ستاد  مصوبه ی  با 
از صادرات  ارز حاصل  کنندگان می توانند  صادر 
خود را برای تامین مواد اولیه و خرید ماشین آلات 

واحد های تولیدی خود هزینه کنند.
وی گفت: قم در بین استان های مرکزی کشور 
زمانی  است.  کننده  صادر  برتر  استان های  جزو 
و معادن  بارزگانی کشاورزی صنایع  اتاق  دبیرکل 
استان هم از مشوق های صادراتی خبر داد و گفت: 
زمین های منطقه اقتصادی سلفچگان و زمین هایی 
که در اختیار شرکت شهرک های صنعتی است با 
بیست درصد تخفیف واگذار می شود. وی افزود: 
۱۷ صادر کننده نمونه در سال ۹۹ هم شناسایی 

شده که متعاقبا اعلام خواهد شد.

معاون امور اقتصادی استاندارقم خبرداد

اختصاص تسهیلات جدید برای صادرکنندگان بدهکار 

مدیرکل مدیریت بحران قم عنوان کرد

خطر سیل و آبگرفتگی قم را تهدید نمی کند
مدیر کل مدیریت بحران قم گفت: سامانه بارشی که از دیشب در آسمان قم فعال است تا کنون مشکلی 

ایجاد نکرده و خطری هم از جهت سیل و آبگرفتگی به همراه ندارد. 
محسن اوروجی اظهارداشت : سامانه بارشی که از شنبه شب در آسمان قم فعال است تا کنون مشکلی 

ایجاد نکرده و خطری هم از جهت سیل و ابگرفتگی به همراه ندارد.
وی با اشاره بر اینکه این بارش های متناوب تا دوشنبه صبح ادامه دار خواهد بود، بیان کرد: میزان ورود 

آب به قم  از این بارش ها قابل توجه نیست.
مدیرکل مدیریت بحران قم خاطر نشان کرد: همه دستگاه اعم از راهداری، بخشداری، شهرداری و... در 
آماده باش کامل هستند. مدیرکل مدیریت بحران قم بارندگی برف و باران در استان را مورد توجه قرار داد 
و گفت: در حال حاضر تمام راه های مواصلاتی در شهر قم و بخش های مختلف استان باز است و هیچ 
مسیری مسدود نشده است.  مدیرکل مدیریت بحران قم ادامه داد: راه های روستایی قم به خاطر بارش 

برف و باران لغزنده است و تردد در آنها صرفا با زنجیر چرخ امکان پذیر می باشد.
اوروجی عنوان کرد: شهروندان قمی از سفرهای غیرضروری به بخش های استان به ویژه بخش کهک 
و خلجستان خودداری نمایند. وی تاکید کرد: رانندگان به دلیل لغزنده بودن محورها از هرگونه سبقت و 

سرعت بالا خودداری کرده و فقط با سرعت مطمنه و توصیه شده رانندگی کنند.
 

فرمانده انتظامی استان قم اعلام کرد؛

کشف ۲۰ تن تخم مرغ قاچاق در قم 
فرمانده انتظامی استان قم گفت: یک دستگاه کامیون در حال بارگیری تخم مرغ های قاچاق به کشور 

همسایه در قم توقیف شد. 
سردار سید محمود میرفیضی اظهار کرد: مأموران پاسگاه انتظامی شکوهیه قم، به همراه مأموران 

تعزیرات حکومتی و همچنین کارشناسان دامپزشکی استان قم از یک کارخانه در استان بازدید کردند.
او گفت: با حضور مأموران مشخص شد یک دستگاه کامیون در حال بارگیری تخم مرغ به کشور همسایه 
با کارتون های مخصوص کشور مذکور است. فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به  ارائه نکردن مدارک لازم 
از سوی مسئول مربوطه، از کشف ۲۰ تن تخم مرغ قاچاق در این رابطه خبر داد و گفت: کارشناسان ارزش 
محموله کشف شده را ۷ میلیارد ریال اعلام کردند. سردار میرفیضی با بیان این که کارخانه مذکور پلمب و 
یک دستگاه کامیون توقیف و یک نفر نیز در این رابطه دستگیر شد، افزود: در نهایت متهم به همراه پرونده 

تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شد.
  

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۱۰ بیمار کرونایی در قم جان باختند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در شبانه روز گذشته 

۱۰ تَن که نتیجه آزمایش کرونای آنها مثبت بود جان خود را در قم از دست دادند. 
محمد رضا قدیر اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به شانزدهم آذرماه ۴۰ تَن با تشخیص احتمالی و 

مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.
قدیر با اشاره به بستری شدن ۲۷ تَن در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان افزود: ۳۰ تَن از کل 

بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری شده بودند نیز ترخیص شدند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین بیان کرد: در حال حاضر ۳۰۱ تَن مشکوک به کرونا در 

بیمارستان های قم بستری می باشند که حال ۶۱ تَن از آنها وخیم است.
وضعیت کرونا در قم از روز پانزدهم آذرماه به حالت نارنجی درآمده است.

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم:

 ۹۸ پلمب طی دوهفته محدودیت های کرونایی 
 معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در جریان نظارت های صورت گرفته طی دوهفته 

اجرای طرح تشدید محدودیت های کرونایی در قم،  ۹۸ مورد واحد صنفی متخلف پلمب شد. 
سیامک محبی در گفت و گویی بیان کرد: طی دوهفته گذشته با آغاز طرح تشدید محدودیت های 
کرونایی، ۶۳هزار و ۳۴۰ مورد بازدید از صنوف و اماکن مختلف استان از سوی اکیپ های مشترک مرکز 
بهداشت، هلال احمر، سازمان ورزش  و جوانان و اتاق اصناف قم انجام شد که در این مدت، چهار هزار و 

۹۲۷ صنف غیرفعال و ۹۸مورد نیز پلمب شد.


